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روزنامه

رئیس پلیس فتا استان قم هشدارداد:
ارسال لینک  جعلی ثبت نام سیم کارت های رایگان شاد

مدیر منطقه هفت شهرداری قم  خبرداد:

انجام نیمی از تملکات پروژه فاز پنج عماریاسر

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم :

احداث تونل جمهوری
 ۲۰۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد

مدیرکل پزشکی قانونی استان قم خبرداد:

کاهش 18 درصدی نزاع 
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 مدیرکل پزشکی قانونی استان قم گفت: نزاع در این استان 
در نیمه نخست امسال نسبت به مدت مشابه پارسال ۱۸ 
نیمه  افزود:  آخا  صدیقی  حمید  است.  یافته  کاهش  درصد 

نخست امسال تعداد پنج هزار و ۵۶۳ پرونده نزاع به پزشکی 
قانونی قم ارجاع شد، در حالی که این آمار در مدت مشابه 

پارسال، ۶ هزار و ۷۲۹ مورد بوده است. وی با اشاره به

1سایت های همسریابی هیچ کدام مجوز ندارند

 

مدیر کل آموزش فنی و حرفه ای استان قم از ارائه آموزشهای مهارتی به بیش از 
۷ هزار ۹۰۰ کارآموز جوان قمی و جویندگان کار در ۶ ماهه نخست ۱۳۹۹ خبر 
داد. محمود تقی پور گفت: با توجه به ماهیت آموزش های فنی و حرفه ای که 
موجب فراگیری مهارت یا ارتقاء مهارتها می گردد، نقش به سزایی در کاهش نرخ 
بیکاری دارند که دانشجویان و فارغ التحصیلان دانشگاهی بر اساس آمار های 
موجود سهم قابل توجهی از ظرفیت مراکز آموزش فنی و حرفه ای این استان 

را به خود اختصاص داده اند.   مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم ضمن

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: در شرایط فعلی جامعه 
رعایت نکات بهداشتی و پروتکل ها برای جلوگیری از شیوع بیش از پیش کرونا 
یک معروف و بنا بر بیان رهبر معظم انقلاب، وظیفه ای شرعی و ملی است و به 
همین خاطر رسانه نقش تبیین کننده این وظیفه و این نقش را دارد.  سیدموسی 
حسینی کاشانی دیروز در جمع خبرنگاران با اشاره به افزایش مجدد مبتلایان 
به کروناویروس و آغاز موج سوم شیوع در سطح کشور اظهار کرد: یکی از عوامل 

بسیار اثرگذار در کنترل شیوع بیماری جلب مشارکت مردم با استفاده

مدیر کل آموزش فنی و حرفه ای استان قم خبرداد:

کسب مهارت بیش از ۷ هزار و ۹۰۰ کارآموز قمی 
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم تاکید کرد:

لزوم تبیین فرهنگ امر به معروف رعایت نکات بهداشتی 

4

8

4

با  قم  شهرداری  سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
اشاره به احداث بوستان های بانوان در همه مناطق شهری از 
رسیدن به سرانه استاندارد باغ و بوستان های بانوان تا انتهای 
سال خبر داد. پیام جوادیان با اشاره به برنامه سازمان پارک ها و 
فضای سبز شهرداری قم در رابطه با توسعه فضای سبز بانوان، 
اظهار داشت: در همه مناطق یا بوستان بانوان ایجاد شده و یا 
در حال احداث است. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 

شهرداری قم با اشاره به اینکه بوستان مخصوص بانوان

 نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی  نیز دراین جلسه 
گفت:مجموعه کادر بهداشت و درمان 8 ماه است که با تمام توان در 
راستای خدمات رسانی به مردم در حال تلاش هستند که صمیمانه 
ستاد  جلسه  در  امیرآبادی  احمد  .دکتر  می کنم  قدردانی  آن ها  از 
پیشگیری، کنترل و مبارزه با کرونا ویروس دانشگاه علوم پزشکی قم 
اظهارداشت :حضور نیروهای جهادی بسیار مؤثر بوده و اثربخشی 
فراوانی نیز دارد و موجب می شود که همراه در بیمارستان نبوده و 
از این طریق شاهد عدم انتقال ویروس به بیرون از بیمارستان باشیم

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

پایان سال به استاندارد سرانه 
بوستان بانوان می رسیم

امیرآبادی نماینده مردم :

ستاد مردمی کرونا به عنوان پشتیبان 
کادر درمان تشکیل شود
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رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم  گفت : 90 درصد مردم از تمامی دستورات 
بهداشتی اطلاع کافی دارند اما کلافگی و خستگی و عادی انگاری آن ها 

موجب شده که کمتر رعایت کنند.
دکتر محمدرضا قدیر در جلسه ستاد پیشگیری، کنترل و مبارزه با کرونا 
ویروس دانشگاه علوم پزشکی قم که با حضور نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی برگزار شد گفت: هنوز در پیک هستیم و 770 بیمار در حال حاضر 

بستری بوده که 140 نفر آن ها وضعیت وخیمی دارند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: باید در راستای مقابله با این ویروس 
محکم تر و جدی تر همگان وارد عمل شده و بدانیم که فقط دانشگاه علوم 
پزشکی وظیفه ندارد و همه دستگاه ها و نهادها باید وظایف خود را عملی 

کنند.
وی گفت: باید یک درک مشترک از یک خطر مشترک ایجاد شود و اگر به 
درک مشترک نرسیم نمی توانیم کار را پیش برده و اگر اقناع سازی انجام نشود، 

کنترل پیک دشوار است.
دکتر قدیر بابیان اینکه باید کارهای فرهنگی و اطلاع رسانی انجام شود 
گفت: 20 تا 30 درصد مردم معمولًا در اوج بحران هم دستورات بهداشتی را 

رعایت نمی کنند که در این خصوص نیازمند اقدامات بازدارنده هستیم.
تنها راه مقابله با ویروس کرونا، قطع زنجیره است 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: 90 درصد مردم از تمامی دستورات 
بهداشتی اطلاع کافی دارند اما کلافگی و خستگی و عادی انگاری آن ها 

موجب شده که کمتر رعایت کنند.
اقدامات  باید  و  با ویروس، قطع زنجیره است  تنها راه مقابله  وی گفت: 
پیشگیرانه در این خصوص انجام شود و تا جایی که می توان، جایگاه بهداشت 

را تقویت کرد.
دکتر قدیر تأکید کرد: تشکر از کادر درمان باید عملی باشد و استفاده از 
ماسک و رعایت نکات بهداشتی همان موضوع عملی است که باید توجه 

کنیم.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به فعال شدن شش مرکز خدمات 
آماده  تا 21  صبح  ساعت 8  از  مراکز  این  گفت:  مردم  به  سلامت  جامع 
خدمات رسانی رایگان به همشهریان هستند که این سدی در برابر بار مراجعات 

کرونا به بیمارستان ها خواهد بود.
وی با اشاره به اهمیت حضور نیروهای جهادی گفت: این عزیزان باید 
به  آمده و کمک کنند و در صورت حضور آن ها، ورود همراهان  به عرصه 

بیمارستان ها ممنوع شده و از این نیروها استفاده خواهیم کرد.
دکتر قدیر در پایان ضمن قدردانی از همراهی نمایندگان مجلس گفت: باید 

از پشتیبانی و حمایت های این عزیزان قدردانی کرده و حضور آن ها در جلسه 
ستاد، نشان دهنده اهتمام جدی آن هاست.

امیرآبادی نماینده مردم :
ستاد مردمی کرونا به عنوان پشتیبان کادر درمان تشکیل شود

 نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی  نیز دراین جلسه گفت:مجموعه 
کادر بهداشت و درمان 8 ماه است که با تمام توان در راستای خدمات رسانی 
به مردم در حال تلاش هستند که صمیمانه از آن ها قدردانی می کنم.دکتر 
احمد امیرآبادی  اظهارداشت :حضور نیروهای جهادی بسیار مؤثر بوده و 
اثربخشی فراوانی نیز دارد و موجب می شود که همراه در بیمارستان نبوده و 
از این طریق شاهد عدم انتقال ویروس به بیرون از بیمارستان باشیم.وی افزود 
:متأسفانه جامعه مثل روزهای اول کرونا جدی نمی گیرند و برنامه ریزی های 
دولت نیز به سمت عادی سازی رفته است که این خطرناک بوده و باید برای آن 
فکری اساسی شود وی ادامه داد :هم مردم و هم دولت موضوع کرونا را ساده 
گرفته اند و البته رسانه ها هم مثل قبل به آن نمی پردازند که باید تجدیدنظر 
صورت گیرد.عضو هیات رییسه مجلس در پایان گفت :پیشنهاد من بر این 
است که ستاد مردمی کرونا را مثل گذشته دایر کرده تا به عنوان پشتیبان 

بخش بهداشت و درمان فعالیت کرده و در خدمت مردم باشند
زاکانی نماینده مردم قم :

مقابله با کرونا فقط وظیفه دانشگاه علوم پزشکی نیست
دکتر زاکانی نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی نیز در این جلسه  
گفت :تحلیل واقع بینانه باید از کرونا داشت و این موضوع را باید بدانیم که 
امروز نسبت به گذشته از بیماری شناخت کامل تری داشته و تجربه های ما 
نیز بیشتر شده است از سوی دیگر آمادگی ها نیز در برابر ویروس بیشتر شده و 

ابعاد آن را شناخته و طبق آن عمل می کنیم
دکتر زاکانی  اظهارداشت :در مقابل این را باید بگوییم که نسبت به بیماری 
با  مواجه  همچنین  و  راداریم  انگیزه ها  کاهش  و  شکل گرفته  عادی سازی 
خستگی خدمت دهندگان به مردم هستیم و شرایط به سمتی در حال پیش 
روی است که آسیب پذیری ها در حال گسترش است.وی افزود :اگر زنجیره 
انتقال ویروس را از بین نبرده و در برابر آن ایستادگی نکنیم، قطعاً زمین 

خواهیم خورد و ازاین رو باید برنامه ریزی ها در این راستا باشد
وی ادامه داد:نیازمند یک بسیج همگانی هستیم و اگر بگوییم که فقط 
دانشگاه علوم پزشکی وظیفه دارند در برابر کرونا مقابله کند، بی انصافی است

متأسفانه  اما  است  راه  بهترین  کردن  :پیشگیری  گفت  درپایان  زاکانی 
به درستی عمل نمی شود و باید به گونه ای باشد که همگان وظیفه خود را 

دانسته و پیشگیری جدی گرفته شود.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

باید به یک درک مشترک از خطر مشترک کرونا برسیم رضایت مردم 
شرط صحت حکومت

همواره یکی از دغدغه های مهم بنیان گذار انقلاب 
اسلامی، تلاش برای توجه به اصلاح رفتارهای مدیران با 

مردم و زیردستان بوده است که در مجموعة معارف دینی ما قدمتی حداقل به میزان 
عهدنامه مالک اشتر دارد.

فقهی  دیدگاههای  در  مردم  به جلب رضایت عمومی  توجه  و  رعایت حق الناس 
بسیاری از فقیهان، از  شروط صحت حکومت است. اگر حکومت را یک عقد مشروع 
تلقی کنیم، بی شک رضایت مردم یکی از ارکان اصلی و شرط صحت چنین عقدی 

برشمرده می شود.
عدم رعایت حقوق مردم در مناسبات اداری، فقدان سیستم نظارت کارآمد، اصولی و 
دقیق و بعضاً همدستی مسئولان امر اجرا و نظارت آفت های مخربی هستند که بنیان 
اعتماد عمومی جامعه را تخریب و در نهایت به سلامت نظام اداری آسیب های جدی 

وارد می کنند.
در شرایطی که مردم از دشواری های اقتصادی، گرانی و تورم و مشکلات ناشی 
از تحریم ها بسیار رنج می برند، بر همة مسئولین در همة رده ها فرض است که به 
با  و  مراجعات و اعتراضات مردم نسبت به حقوق قانونی شان توجه و تمرکز کنند 
بی حوصلگی و از سر باز کردن مشکلات مردم، تصور نکنند که صورت مسئله را پاک 

کرده اند.
همین بی توجهی های کوچک اما متعدد در مراجعات مردم در تمام حوزه ها و 
پاسخگو نبودن و یا عدم اهتمام به قانع کردن آنان آفتی ست که انباشته شدن آن، یاس 
و دلزدگی مردم از نظام سیاسی را در پی خواهد داشت. در شرایط اضطراری فقط و 
فقط مردم یک کشور مدافعان اصلی آن هستند و هیچ دستگاهی بدون جلب محبت، 

اعتماد و رضایت آحاد مردم حتی موفق به انجام وظایف قانونی خود نخواهند شد.
با مردم دوستی و رفاقت کنید و نیروی همدلی آنان و اراده و همبستگی شان در 
حمایت از اهداف نظام سیاسی را دست کم نگیرید. مردم با همة کمبودها، مشکلات 
و نقایص در عرصه های گوناگون ساخته اند و وفادارانه در کنار این نظام بوده اند اما 
تبعیض ها، بی عدالتی ها، زورگویی ها و سوءاستفاده های افسار گسیخته از جایگاه 
های مدیریتی و مناصب حکومتی، دیگر برایشان بسیار زجرآور، آزار دهنده و غیرقابل 
تحمل شده است و تبعات این رفتارهای به دور از تعهد و مسئولیت پذیری مسئولین 
در واکنش های اجتماعی مردم به اشکال گوناگون از جمله بی رغبتی شان به آینده 
و سرنوشت خود و کشور، به وضوح در سطح جامعه و حتی فضای مجازی ملموس 
و قابل ردیابی است. حال که در هفته گرامیداشت 8 سال دفاع غیرتمندانه و مقدس 
قرار داریم، بیش از پیش در خاطرمان زنده و جاودان کنیم که فرزندان این ملت از تمام 
سنین و طبقات مختلف جامعه برای صیانت از مرز و بوم ، اسلام و نظام شان از با ارزش 
ترین ودیعه الهی یعنی جان شان گذشتند و آسایش، استقلال و امنیت کنونی را برای 
ما به ارمغان آوردند و یقیناً کمترین پاسداشت از خون و جان آن عزیزان این است که 
هر کس در هر منصب و جایگاهی با خون دل خوردن، مدارا و به خرج دادن نهایت 
حوصله و دلسوزی برای رفع مشکلات مردم و جلب محبت آنان و ترمیم و بازسازی پایه 
های اعتماد عمومی هر چه بیشتر تلاش کنیم.  باید هر مراجعه مردم و هر انتقادی را 
عطیة الهی بدانیم، اگر مردم به ما مراجعه می کنند یعنی هنوز به اصلاح امور توسط 
حکمرانان خویش امیدوارند، بر ماست که این امید را زنده بداریم. گرفتار شدن جامعه 
در دام یاس و بی تفاوتی خود اصلی ترین خطر برای موجودیت و ادامه حیات نظام 
سیاسی است. وقتی حتی از محل زکات مسلمین اجازه داده شده است که برای 
تالیف قلوب غیر مسلمانان استفاده شود، این امر نمونه ای روشن و گویا از اهمیت 
جلب رضایت و محبت مردم در امر حکومت داری و امری بدیهی و فرضی مسلم است. 
فرهنگ پاسخگویی را در سازمان ها، ادارات و تمام نهاد ها جا بیاندازید و به مراجعات 
مردم با حوصله و دقت رسیدگی کنید. هیچ مسئولی نباید با رابطه سالاری و بالادست 
سروری بتواند خود را از زیر ذره بین نظارت قانونی و اصولی خارج کند. برای حفظ 
سلامت و صلابت نظام به از بین بردن رفتارهای زورگویانه و کلیشه ای اهتمام ورزیم و از 
خشم ناشی از نارضایتی مردم بترسیم که موجب سخط و عذاب الهی است. مسکوت 
گذاشتن امور مردم و عدم توجه به آن و یا پاک کردن صورت مساله، معصیت کوچکی 
نیست و عواقب جبران ناپذیر آن انکارناپذیر و ویران گر است. به طور متوسط برای 
استقرار هر میز و پست در کشور بیش از70 شهید جان سپرده اند، کشور را دریابید 
پیش از اینکه موج سیل آسای نارضایتی و اعتراضات مردمی، پایه های حکمرانی نظام 

سیاسی را از بنیان سست و متزلزل نماید.
*  استاندار سابق سمنان

شهردار قم:

بین مردم و نیروی انتظامی فاصله ای 
نمی توان تصور کرد

مرتضی  دکتر سید  انتظامی،  نیروی  روز  ماه  مهر  فرا رسیدن 13  آستانه  در 
سقائیان نژاد شهردار قم با صدور پیامی، ضمن گرامیداشت یاد و نام شهدای 

نیروی انتظامی، این روز را تبریک گفت.
درمتن پیام شهردار قم  آمده است :نیروی انتظامی از دستاوردهای مهم انقلاب 
اصول  به  مقید  و  امنیت مداری  و  رویکرد خدمت محوری  با  که  است  اسلامی 
اخلاقی، رفتاری و اجتماعی الگویی موفق و شایسته برای تامین امنیت است 
و حضور هوشمندانه این عزیزان در مدیریت بحران ها و اقتدارشان در برخورد 
قاطعانه با مفسدان، تهدیدات ضد امنیتی، گروهک های تروریستی، اشرار و برهم 
زنندگان نظم، امنیت و آرامش عمومی به خوبی نمایان است. کاهش آمار جرائم در 
کشور حکایت از موفقیت این سرافرازان همیشه در میدان در ماموریت های خود 

دارد که هم در پیشگیری و هم در برخورد با متخلفان به خوبی عمل کرده اند.
این پیام می افزاید :بین مردم و نیروی انتظامی جدایی و فاصله ای نمی توان 
تصور کرد. این غیور مردان مدافع  امنیت مردم هستند و شمارشهدای این نیرو 

نشانه ی عزم راسخ آنان برای تامین امنیت پایدار در داخل مرزهاست.
سقائیان نژاد درادامه آورده است :تعدد و تنوع ماموریت های این نیروی مردمی، 
دلالت بر ظرفیت بالا و توانمندی آنها دارد و هر کس قصد تهدید و یا ضربه زدن به 
این نیروی الهی را داشته باشد؛ نشان می دهد که در محاسباتش دچار اشتباه 

شده و جز پشیمانی بهره ای نخواهد برد.
سرافراز  مجاهدان  این  :بی شک  است  آمده  پیام  این  از  دیگری  دربخش 
انقلاب  دوم  گام  در  فناوری  و  علمی  دستاوردهای  آخرین  از  بهره گیری  با 
پاسداری  در  خود  میثاق  با  و  می درخشند  گذشته  از  صلابت تر  با  و  مقتدرتر 
با  ولایت  عظمای  مقام  فرماندهی  تحت  راحل  امام  آرمان های  و  ارزش ها  از 
برنامه ریزی و سخت کوشی در سایه عنایات خاصه بقیه الله الاعظم امام زمان 

)عجل الله تعالی فرجه الشریف( انجام وظیفه می نمایند.
شهردارقم در پایان بیان داشته است :اینجانب ضمن گرامیداشت سیزدهم 
مهرماه روز نیروی انتظامی برای همه این دلاور مردان ، سلامتی وسربلندی 
مقدس  و  پاک  محضر  باشیم  داشته  احترامی  ادای  است  شایسته  آرزومندم. 
شهدای ناجا و خانواده معظم این شهیدان و عرض ارادتی به مقام والای جانبازان، 

ایثارگران و آزادگان این نیروی خدوم که نزد باریتعالی مقامی ویژه دارند.

استاندارقم :

نیروی انتظامی حافظ جان و مال و 
خدمتگزار شایسته مردم است

استاندار قم به مناسبت هفته نیروی انتظامی پیامی صادر کرد.
درپیام بهرام سرمست آمده است امنیت و آسایش در شمار ارزشمندترین نعمت 
های الهی، رکن اساسی توسعه و پیشرفت در عرصه های مختلف و مسؤلیت 
بزرگ و رسالت خطیری است که نیروی انتظامی مفتخر به انجام آن می باشد. 
نیرویی که به عنوان مظهر اقتدار نظام مقدس اسلامی و حافظ جان و مال و 
خدمتگزار شایسته مردم، است . در ادامه این پیام آمده است :حضوری پرصلابت 
و هوشمندانه در عرصه مقابله با بزه های اجتماعی، مبارزه با قاچاق کالا و مواد 
مخدر، صیانت از حریم مرز های کشور، پاسداری از ارزش های اخلاقی و فرهنگی 
و برخورد قاطع با اشرار و قانون شکنان بوده و خدمات شبانه روزی و تلاش ها و 
فداکاری های این نهاد در راه تأمین و برقراری نظم و امنیت و آرامش جامعه بر 
هیچ کس پوشیده نیست. دربخش پایانی این پیام آمده است :اینجانب ضمن 
گرامیداشت یاد و خاطره شهدای جان برکف عرصه نظم و امنیت، فرا رسیدن هفته 
نیروی انتظامی را به همه فرماندهان و کارکنان و سربازان غیور نیروی انتظامی در 
رده های مختلف استان و خانوادهای ایشان تبریك عرض نموده و با تقدیر و تشکر 
از زحمات بی شائبه این نیرو، توفیقات روز افزون همه عزیزان را در راه انجام وظایف 

و رسالت های محوله، از درگاه ایزد منان مسالت دارم.

دادستان عمومی و انقلاب قم  تاکید کرد:

برخورد قاطع با برهم زنندگان 
امنیت و آسایش جامعه
صدورکیفرخواست محاربه علیه سارقان مسلح طلافروشی

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: برآورد اولیه پروژه 
تونل جمهوری ۹۰ میلیارد تومان بود که با قیمت های جدید 

این پروژه بالغ بر ۲۰۰ میلیارد تومان هزینه خواهد داشت. 

عباس حلوایی زاده با اشاره به آخرین وضعیت اجرای تونل 
جمهوری حدفاصل میدان امام حسین)ع( تا بلوار یادگار امام 
اظهار داشت: بخشی از این پروژه به شکل تونل و بخش دیگر

سید شهاب الدین چاوشی*
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 رییس جمهوری وزیر جدید صنعت، معدن و تجارت را مکلف کرد، زنجیره کامل 
تامین و توزیع شامل تولید، صادرات و واردات کشور، از مرحله ثبت سفارش تا 
توزیع کالا در فروشگاه ها را ایجاد و زمینه دسترسی همه مدیران، فعالان اقتصادی 

و عموم مردم به این سامانه را فراهم کند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، در یکصد و هفتادمین جلسه 
ستاد هماهنگی اقتصادی دولت که صبح روز یکشنبه به ریاست حجت الاسلام 
والمسلمین حسن روحانی برگزار شد، پیرو مصوبات و مباحث جلسات گذشته در 
خصوص ایجاد و فعال سازی سامانه جامع اطلاعات تجارت کشور، وزارت صمت 

از روند ایجاد این سامانه و فعالیت آن گزارشی ارائه کرد.
رییس جمهوری این سامانه را مرکز اطلاعات و مدیریت کالا و واردات و صادرات 
کشور توصیف کرد و با تاکید بر نیاز مبرم اقتصاد کشور به آن و ضرورت تکمیل 

پوشش گسترده این سامانه افزود: فقدان انسجام و چند بخشی بودن نظام 
گردش اطلاعات زنجیره تامین، تولید و توزیع کالا در کشور دهه های متمادی 
استمرار داشته که نه تنها فعالان، تولیدکنندگان و مدیران اقتصادی کشور را با 
کمبود اطلاعات مدیریتی روبرو کرده بود، زمینه ای برای سوء استفاده ها نیز ایجاد 

کرده که به آرامش و امنیت روانی مردم در حوزه اقتصاد آسیب می زد.
رییس جمهوری با بیان اینکه این سامانه باید بتواند تمامی حلقه های مسیر 
تامین و توزیع کالا را به یکدیگر متصل کند، اظهار داشت: این سامانه با ایجاد 
شفافیت، امکان مقابله موثرتر با فساد و قاچاق را فراهم خواهد کرد و یک اقدام 

بزرگ در حوزه ساماندهی اقتصاد محسوب می شود.
روحانی تصریح کرد: همه دستگاه ها از جمله گمرک و بیمه موظف هستند 

اقدامات خود را  برای پیوستن کامل به این سامانه، به سرعت انجام دهند.
در ادامه جلسه و پس از گزارش رئیس بانک مرکزی از عملکرد 108 صادرکننده 
نمونه کشور که در طول سال گذشته به 100 درصد تعهد خود برای بازگرداندن 
ارز صادراتی به چرخه اقتصادی عمل کرده اند، مقرر شد مشوق هایی برای 

صادرکنندگان خوشنام در نظر گرفته شود.
رییس جمهوری در این جلسه با تاکید بر این نکته که تجار و بازرگانان کشور 
چه در شرایط جنگ اقتصادی و چه در شرایط عادی به هیچ وجه نباید در مسیر 
فعالیت خود درگیر موانع اداری شوند، گفت: در کنار رفع موانع و ایجاد سهولت 
و سرعت برای فعالیت بازرگانان، دولت وظیفه خود می داند برای آن دسته از 
صادرکنندگان خوش سابقه و متعهد کشور که در شرایط سخت اخیر عملکرد موثر 

و مفیدی داشته اند، مشوق هایی در نظر بگیرد.
روحانی دستور داد سازمان مالیاتی، نسبت به برگشت مالیات بر ارزش افزوده 
صادرکنندگانی که تعهدات خود را انجام می دهند حداکثر ظرف دو هفته اقدام 
کند. در این جلسه مقرر شد مالیات بر ارزش افزوده کلیه صادرکنندگان با اعلام 
در مدت 2 هفته  ارز صادراتی  برگشت  تعهد  ایفای  نسبت  به  و  مرکزی  بانک 

برگردانده شود.

مشاور وزیر بهداشت:

توان کادر درمان برای مدیریت کرونا رو 
به پایان است

 مشاور وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در امور بهداشت گفت: توان و ظرفیت 
بیمارستان ها و کادر درمان برای مراقبت از مبتلایان کووید19 محدود و رو به اتمام است، 
در این شرایط باید محدودیت ها و کمپین »در خانه بمانیم« اجرا شود و احتمالا ستاد ملی 

کرونا چنین تصمیماتی را در دستور کار دارد. 
محمد آسایی اردکانی روز یکشنبه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا افزود: تعطیلات، 
مسافرتها و تجمع هایی که در یک ماه گذشته در کشور داشتیم عامل مهم افزایش موارد 
ابتلا و مرگ و میر بیماری کووید19 در کشور است که آمارها را در اکثر استانهای کشور 
بالا برد و تعداد زیادی از مردم و از جمله معلمان و دانش آموزان از بین رفتند. وی گفت: 
در این شرایط تعداد موارد مرگ روزانه این بیماری که به حدود 30 نفر در روز هم کاهش 
یافته بود دوباره به بالای 200 نفر رسید، این زنگ خطر بزرگی برای مردم و مسئولان است 
که رعایت نکردن پروتکل های ساده بهداشتی شامل ماسک زدن، فاصله گذاری فیزیکی 
و شستن مداوم دست ها می تواند چه خطرات بزرگی به وجود آورد. مشاور وزیر بهداشت 
افزود: مسئولان وزارت بهداشت و کادر بهداشت و درمان همه تلاش خود را برای کنترل 
این وضعیت انجام می دهند اما وقتی تعداد بیماران بیش از حد توان بیمارستانها و کادر 
بهداشتی و درمانی باشد، واقعا امکان مراقبت و نجات همه بیماران نیست و این طور 
نیست که هر چقدر مردم بیمار شوند بتوانیم آنها را پذیرش و مراقبت با کیفیت به آنها ارائه 
کنیم. آسایی اردکانی گفت: یکی از مهمترین راههای کاهش تعداد مرگ و میر کووید19 
ارائه مراقبت های استاندارد و با کیفیت در مراکز درمانی است، وقتی یک پرستار به جای 
دو تخت آی سی یو در یک بخش بیمارستانی مجبور می شود از بیماران ۶ تخت یا بیشتر 
مراقبت کند، مجبور است از کیفیت مراقبت به آنها کم کند. وی افزود: شرایط مناسبی 
از نظر شیوع و مرگ و بیماری کووید19 در کشور نداریم. به هر حال هر گونه تصمیم 
گیری در مورد اعمال محدودیت تردد و کاهش زمان فعالیت شاغلان به عهده ستاد ملی 
کروناست و در هر صورت لازم است که چنین تصمیماتی در استانهای مختلف اعمال 
شود. مشاور وزیر بهداشت گفت: اگر این وضعیت ادامه پیدا کند بطور قطع توان و 
ظرفیت بیمارستانها و کیفیت خدمات آنها افت می کند، اکنون بیمارستانها ارتش، سپاه، 
تامین اجتماعی در تهران و شهرستانها درگیر و پای کار هستند، اما باید تخت هایی خالی 

بماند و امکانات لازم برای پذیرش بیماران بدحال داشته باشیم.
  

رئیس سازمان بازرسی خبر داد؛

برخورد با دستگاه هایی که در طرح جامع 
مالیات کوتاهی کنند 

 رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: سازمان بازرسی با دستگاه هایی که در طرح 
جامع مالیات کوتاهی کنند، برخورد می کند.

حجت الاسلام والمسلمین درویشیان در دیدار با امیدعلی پارسانیا رئیس سازمان امور 
مالیاتی تأکید کرد: اگر لازم باشد باید با حضور تمام دستگاه هایی که نسبت به طرح 
جامع مالیاتی، صندوق های مکانیزه فروشگاهی، سامانه های مالیاتی تکلیف دارند مانند 
بانک مرکزی جلسه مشترک برگزار کنیم و مشکلات را به صورت شفاف و صریح بیان کنید. 
در این راستا اگر دستگاهی بخواهد کوتاهی کند، سازمان بازرسی کل کشور با آن برخورد 
قانونی می کند. وی درباره اهمیت سامانه جامع مالیاتی گفت: این موضوع نباید حتی 
یک روز هم متوقف شود و دستگاه هایی که همکاری نمی کنند، باید مشخص و اعلام 
شوند.  رئیس سازمان بازرسی کل کشور تأکید کرد: تعداد قابل توجهی از زیرسامانه های 
طرح جامع مالیاتی که تا امروز بیش از 1,400 میلیارد تومان برای آن هزینه شده، تکمیل 
نشده است. چنانچه دستگاهی در این زمینه کوتاهی کرد، معرفی کنید. در ادامه این 
نشست امید علی پارسا رئیس سازمان امور مالیاتی کشور با ارائه گزارشی از پیشرفت 
کار زیرسامانه های طرح جامع امور مالیاتی گفت: در حال حاضر سازمان امور مالیاتی 
با یک گروه حرفه ای و با تمام قوا در این بحث نقشه راه و معماری گذار از وضع موجود به 
وضع مطلوب را نهایی کرده است. همچنین یکی از سامانه هایی که نهایی شده، پایانه 
فروشگاهی است که در مرحله اول ۵0، ۶0 فروشگاه بزرگ زیر این سامانه هستند و در 
آینده نزدیک همه اطلاعات به سامانه مؤدیان از طریق پایانه فروشگاهی متصل می شود.

 
محمدرضا عارف:

اگر به فرد دیگری نیاز باشد، نمی آیم
رییس فراکسیون امید مجلس دهم گفت: راهبرد من برای انتخابات1400 افزایش 
مشارکت و حضور جدی و تمام قد اصلاح طلبان است. برای تحقق این راهبرد اگر نیاز 
باشد، راحت می آیم و اگر به فرد دیگری نیاز باشد، نمی آیم.  محمدرضا عارف با اشاره 
به اینکه سه جریانی شدن مجلس دهم، آفتی بود که آن را  به پای لاریجانی میگذارم، 
اظهار کرد: جریان سوم انتخابات9۶ به التماس ما افتادند اما بعد از پیروزی روحانی، 
کاملا روی خود را چرخاندند. اما ما در مجلس در تهیه طرح ها با اصولگرایان با حفظ 
دیدگاه سیاسی خود تعامل کرده و پایداری و غیر پایداری هم نکردیم اما وقتی اختلاف 
نظر سیاسی پیش می آمد هرکس راه خود را می رفت. طرح حذف اعدام یاFatf از نمونه 
همکاری با اصولگرایان بود. این فعال سیاسی در ادامه با اشاره به تخریب هایی که علیه 
وی انجام می شود، تصریح کرد: می گویند بی عرضه است یا اهل انصراف و استعفا است 
اما رویکرد من این است که اگر فرد مناسب تر از خود پیدا کردم، کنار می روم. راهبرد من 
برای انتخابات1400 افزایش مشارکت و حضور جدی و تمام قد اصلاح طلبان است. 
برای تحقق این راهبرد اگر نیاز باشد، راحت می آیم و اگر به فرد دیگری نیاز باشد، نمی 
آیم زیرا اهل تک روی نبوده و مبنای من خرد جمعی است. عارف درباره استعفای خود 
از شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان اظهار کرد: سال آخر گفته می شد عارف 
انحصارطلب است و شورا را ملک خود می داند و من گفتم سه دوره رییس شورا بوده ام و 

برای دور چهارم فرد دیگری بیاید. الان هم تکلیف شورای عالی معلوم نیست.

معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان:

سایت های همسریابی هیچ کدام 
مجوز ندارند

 معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان از ارسال نامه به دادستان کل کشور و 
پلیس فتا برای مسدود کردن تمامی سایت های همسریابی خبر داد و گفت: تمامی این 
سایت ها متخلف بوده، به صورت غیرقانونی فعالیت می کنند و هیچ گونه مجوز رسمی 
ندارند.  محمدمهدی تندگویان از ارسال نامه به دادستان کل کشور و پلیس فتا برای 
مسدودکردن سایت های همسریابی خبر داد و اظهارداشت: دفتر بازرسی رهبر معظم 
انقلاب هم نظر خود را به ما اعلام و تاکید داشت که در کنار بی توجهی این سایت ها به 
توسعه امور خانواده شاهد بحث های غیراخلاقی و مالی در آنها هستیم و ما در مکاتبه با 
دادستان کل کشور به این موضوع اشاره و خواستار برخورد قاطع با این سایت ها شدیم.

معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان افزود: تمامی این سایت ها متخلف بوده، به 
صورت غیرقانونی فعالیت می کنند و هیچ گونه مجوز رسمی ندارند.

تندگویان ادامه داد: براساس بررسی ها توسعه فرهنگ خانواده در این سایت ها به 
درستی شکل نگرفته و به بازار مکاره ای برای سودجویی، ترویج روابط خارج از شرع و 
ازدواج سفید تبدیل شده اند و علیرغم سال ها فعالیت نتوانسته اند گامی موثر برای ازدواج 
پایدار بردارند. تندگویان با انتقاد از اینکه سایت های همسریابی  بنگاه های اقتصادی بوده 
که تنها به فکر سودجویی هستند، تصریح کرد: مردم باید در جریان باشند که هیچکدام 

از آنها مجوز فعالیت ندارند و همه به صورت غیرقانونی فعالیت می کنند.

رئیس کانون وکلای دادگستری مرکز:

وکالت تضمینی تخلف انتظامی است
 رئیس کانون وکلای دادگستری مرکز با اشاره به ماده 80 آیین نامه لایحه استقلال 
وکلای  کانون های  و  است  انتظامی  تخلف  تضمینی  وکالت  اساسا  گفت:  وکالت، 
دادگستری هم به شدت با این موارد برخورد می کنند.  جلیل مالکی درباره وکالت های 
تضمینی افزود: اساسا وکالت تضمینی یعنی وکالت توام با شرط نتیجه که در مقررات 
وکالت، تخلف انتظامی درجه چهار تلقی می شود. اگر وکیلی پرونده ای را به نحو تضمینی 
قبول کند از یکی از این دو حالت خارج نیست؛ یا بدون اینکه اختیاری در اخذ نتیجه 
داشته باشد قصد فریب و اغوای موکل را دارد یا یک سر تضمین به اشخاصی در مراجع 
تصمیم گیرنده در دستگاه قضا وصل است که در هر دو صورت این اقدام برخلاف عدالت 
قضایی است و هر دو نهاد وکالت و قضاوت باید با هماهنگی هم به مقابله با آن بپردازند.  

بیماری ترامپ و آینده 
انتخابات آمریکا

از قرار معلوم دونالد ترامپ دچار بیماری کووید 19 
شده است. با فرض صحت این خبر اگر ترامپ بمیرد یا 

به دلیل بیماری یا ضعف از گردونه انتخابات خارج شود چه خواهد شد؟ 
این اتفاق به لحاظ نزدیکی به تاریخ انتخابات و فعالیت هایی که در طول کمپین 
انتخاباتی انجام شده در آمریکا بیسابقه است. قانون آمریکا جزئیات چنین اتفاقی 
را پیش بینی نکرده است و ابهام قانونی زیادی در رابطه با چنین اتفاقی وجود دارد 

که حقوقدانان آمریکایی هم پاسخ خیلی روشنی برای همه سوالات ندارند. 
با این حال نظام حقوقی آمریکا دو ویژگی دارد که باید به آن توجه کرد. اول این 
نظام "کامن لا" است. نظام کامن لا انعطاف زیادی دارد و معمولا می تواند در حل 
مشکلات سیاسی موثر واقع شود. به صورت خیلی خلاصه تفاوت نظام کامن لا با 
سایر نظامات حقوقی این است که در این سیستم  قانونگذاری مختص قوه مقننه 
نیست بلکه رای قاضی هم در حکم قانون است. در این سیستم  قاضی علاوه بر 
رسیدگی به دعاوی معمولی می تواند به عنوان یک داور بیطرف و یک قوه عاقله 
اختلافات سیاسی را هم حل و فصل کند و با این کار هم می تواند قانون و قواعد 
جدید ایجاد کند و هم قوانین قدیم را اصلاح کند. در بعضی کشورها قاضی حتی 
قادر است قانون اساسی به جز بخش هایی که مبنای سیاست و حکومت و حقوق 

بنیادین شهروندان است را هم اصلاح کند. 
دومین ویژگی فدرالی بودن است. در نظام فدرالی بخش زیادی از تصمیمات 
و قانونگذاری جزء اختیارات دولت محلی است و دولت مرکزی قادر به تحمیل 
وضعیتی به دولت محلی نیست. در نظر گرفتن این دو ویژگی در فهم مطلب کمک 

خواهد کرد. 
اگر ترامپ به هر دلیلی از گردونه انتخابات خارج شود یا در انجام وظایف خود نیز 
ناتوان شود و قادر به انجام وظایف نباشد؛ اول معاون او جانشین وی خواهد شد تا 
در انتخابات جدید رئیس جمهور تعیین شود. اگر معاون اول هم نخواهد یا نتواند، 
رئیس مجلس نمایندگان جانشین رئیس جمهور خواهد بود. اما در انتخابات چه 
اتفاقی خواهد افتاد؟ در صورت مرگ کاندیدا یا قطعیت ناتوانی او برای ادامه کارزار 
انتخاباتی یا کنار کشیدن او چند وضعیت ایجاد می شود، اول کمیته ملی انتخابات 
جمهوری خواهان می تواند کاندیدای جدیدی به جای او معرفی کند. اما این 
سوال پیش می آید که چه کسی به جای او معرفی شود؟ کمیته می تواند دو یا سه 
کاندیدا که می داند رای بالا دارند انتخاب کند تا کنگره حزب یکی از آنها را انتخاب 
کند. ولی احتمالا نامزدهای دیگر مدعی خواهند بود که از بین کاندیداهایی که 
به نفع ترامپ کنار رفته اند باید یک نفر انتخاب شود. قانون در این مورد مسکوت 

است. آنها باید به دادگاه مراجعه کنند. 
اما مسئله دیگری باقی می ماند. در آمریکا مردم رای به شخص می دهند نه 
به حزب. پس تکلیف آرایی که تا کنون به نام ترامپ به صندوق ریخته شده است 
چه خواهد شد؟ آمریکاییان مقیم خارج و بعضی ایالت هایی که قانون آنها اجازه 
می دهد، قبل از روز انتخابات می توانند رای خود را به صندوق بریزند، این کار 
صورت گرفته است. اگر این آرا را باطله اعلام کنند منصفانه نیست چون آرای 
کاندیدای جمهوریخواه تا آن روز صفر خواهد بود ولی کاندیدای دموکرات آرای 
خود را در سبد دارد. دوم اشکال دیگر این است که الکترال کالجها بر اساس رای 
مردمی به کاندیدای مورد نظر رای می دهند. اما اگر بخشی از این آرا به نام ترامپ 
باشد آیا الکترال کالج ها می توانند بر همین اساس رای خود را به نفع کاندیدای 
جمهوریخواه به صندوق بریزند؟ قانون در این موارد مسکوت است. ولی هر ایالت 
می تواند تصمیم بگیرد که چه روشی را انتخاب کند و می تواند به دادگاه ایالتی 

مراجعه کند. 
یک مسئله دیگر وجود دارد. اگر ترامپ تا آخرین لحظه مقاومت کرد و تا چند 
روز باقی مانده در انتخابات ماند ولی ناگهان به دیار باقی شتافت یا کنار کشید. 
آیا انتخابات با یک کاندیدا برگزار می شود؟ فرصت مراجعه به دادگاه به فرض 
نیست. آن وقت چه تصمیمی خواهند گرفت. آیا امکان تعویق انتخابات وجود 
دارد؟ قانون آمریکا که از قرن نوزدهم تا کنون تغییر نکرده روشن است. طبق این 
قانون در دوشنبه اولین هفته نوامبر این انتخابات باید برگزار شود. در این سال سوم 
نوامبر است. آمریکا هم سابقه تعویق انتخابات ندارد. بعضی حقوقدانان آمریکایی 
با هم توافق کنند و  معتقدند که جمهوری خواهان و دموکرات ها می توانند 
انتخابات را به تعویق اندازند. در صورت چنین توافقی هم به نظر می رسد چاره ای 

نیست جز این که به دادگاه مراجعه کنند و حکمی برای تعویق انتخابات بگیرند. 
بسیاری معتقدند که احتمالا این سناریوها پیش نخواهد آمد و ترامپ به زودی 
از بیماری عبور خواهد کرد ولی نمی توان گفت که فرشته مرگ  فردی را فراموش 
کرده است هر چند آن فرد رئیس جمهوری آمریکا باشد. اگر چنین اتفاقی پیش 
بیاید احتمالا انتخابات آمریکا به تعویق خواهد افتاد. در عین حال نظام  قضایی 
آمریکا قوه عاقله ای است که همه به آن وثوق دارند و می تواند همواره حلال 

مشکلات باشد.
 معاون حقوقی و امور بین الملل وزارت امور خارجه

رئیس فراکسیون فرهنگیان مجلس: 

وزارت ارتباطات مکلف به هوشمند کردن 
مدارس است

رییس فراکسیون فرهنگیان مجلس شورای اسلامی گفت: بر اساس ماده ۶7 
برنامه ششم توسعه، وزارت ارتباطات مکلف است تمام مدارس شهرهای زیر 20 

هزار نفر، روستاها و حاشیه شهرها را هوشمند کند. 
حمیدرضا حاجی بابایی روز یکشنبه در شورای آموزش و پرورش همدان گفت: 
در شرایط کرونا که آموزش دانش آموزان به صورت مجازی برگزار می شود، بسیاری 
از مدارس روستاها و حاشیه شهرها هنوز هوشمند نشده اند و این نشان می دهد 
وزارت ارتباطات در هوشمندسازی مدارس کوتاهی کرده است. وی اظهار داشت: 
وقتی حرف از هوشمندسازی می زنیم یعنی مخابرات موظف است همه کلاس 
امکانات  تبلت و دیگر  رایانه،  به  را  های درس در مدارس مناطق تعریف شده 
هوشمندسازی مجهز کند. حاجی بابایی عنوان کرد: وزیر ارتباطات در گزارش 
ارائه شده به مجلس خبر از هوشمندسازی همه مدارس داد که گفتیم 100 درصد 
اشتباه است؛ اینترنت دار شدن مدارس دردی را دوا نمی کند؛ بهره اینترنت دار 

شدن مدارس را وزارت ارتباطات می برد و به سود آموزش و پرورش نیست.
وی ادامه داد: وزارت ارتباطات وظیفه تامین تجهیزات هوشمندسازی مدارس در 
مناطق تعیین شده را دارد. وی ادامه داد: در جمهوری اسلامی اگر ما نتوانیم این 
کار را اجرا کنیم در حق مردم ظلم کرده ایم. حاجی بابایی افزود: در راستای اجرای 
سند تحول بنیادین، وقتی حرف از هوشمندسازی می زنیم یعنی، به طور دقیق 
ساعت 8 صبح، در همه کلاس های کشور به صورت یکپارچه صوت قرآن پخش 

شود و همه با هم به محتوای آموزشی دسترسی داشته باشند.

سخنگوی وزارت بهداشت :

کرونا جان ۲۱۱ نفر دیگر را در ایران گرفت
سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: با فوت 211 بیمار 
دیگر مبتلا به کرونا در 24 ساعت گذشته، شمار جانباختگان بیماری کووید19 
در کشور به 2۶ هزار و 9۵7 نفر رسید و 30 استان در وضعیت قرمز یا هشدار 
کرونا هستند.  سیما سادات لاری روز یکشنبه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی 
به ویروس کرونا در کشور و موارد فوت ناشی از این ویروس افزود: در 24 ساعت 
گذشته تا ظهر امروز )13 مهر 1399( و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، سه 
هزار و ۶۵3 بیمار جدید مبتلا به کووید19 در کشور شناسایی شد و هزار و 483 
نفر بستری شدند. با این حساب، مجموع بیماران کووید19 در کشور به 471 هزار 
و 772 نفر رسید. سخنگوی وزارت بهداشت گفت: خوشبختانه تاکنون 389 هزار 
و 9۶۶ نفر از بیماران، بهبود یافته یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین 
41۵4 نفر از بیماران مبتلا به کووید19 در وضعیت شدید این بیماری تحت 
مراقبت قرار دارند و تاکنون چهار میلیون و 123 هزار و 173 آزمایش تشخیص 

کووید19 در کشور انجام شده است.

اخبار

رئیس جمهور در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی تاکید کرد:

لزوم دسترسی همگان به شبکه اطلاعات تامین و توزیع کالا 

اینکه  با بیان  تأمین اجتماعی   مدیرعامل سازمان 
مقررات مربوط به بازنشستگی در مشاغل سخت و زیان 
آور به تجدید نظر نیاز دارد، گفت:  بخشی از مشاغل 
و  نادرست  بر حق و بخشی  و  سخت زیان آور درست 
ناحق است که باید نسبت به اصلاح مقررات این حوزه 

در اسرع وقت اقدام شود. 
مصطفی سالاری در جلسه ای با روسای کانون های 
اظهار  کشور  سراسر  اجتماعی  تأمین  بازنشستگان 
داشت: از نیمه دوم سال گذشته تعادل بین منابع و 
مصارف سازمان تأمین اجتماعی برقرار است و حتی 
در نیمه اول سال جاری نیز با وجود شیوع ویروس کرونا 

منابع و مصارف این سازمان، برابر ارزیابی می شود.
وی با بیان اینکه طی نیمه اول سال گذشته شاهد 
کسری منابع نسبت به مصارف به میزان ماهیانه دو 
هزار میلیارد تومان بودیم، اظهار داشت: جبران کسری 
منابع از طریق روش های مختلف و توام با نهایت مدارا و 

مساعدت نسبت به کارفرمایان انجام شده است.
انجام  لزوم  بر  اجتماعی  تأمین  سازمان  مدیرعامل 
این  رویه های اجرایی  و  برخی اصلاحات در مقررات 
سازمان تأکید کرد و اظهار داشت: مقررات مربوط به 

بازنشستگی در مشاغل سخت و زیان آور نیازمند تجدید 
نظر است. بخشی از مشاغل سخت زیان آور درست و بر 
حق و بخشی نادرست و ناحق است که بایستی نسبت 

به اصلاح مقررات این حوزه در اسرع وقت اقدام شود.
با بیان اینکه در همه جای دنیا سن افراد  سالاری 
ملاک بازنشستگی قرار می گیرد نه سنوات خدمت، 
گفت: البته کسانی که سابقه کار بیشتری دارند، در 

زمان بازنشستگی حقوق بالاتری دریافت می کنند.
وی با تأکید بر اینکه بیمه های حمایتی باید مطابق 
روال منطقی اجرا شوند، گفت: بیمه شدگان حمایتی 
تحت  وصول  قابل  و  مشخص  و  دقیق  منابع  با  باید 

پوشش سازمان تامین اجتماعی قرار گیرند.
هزینه  گفت:  اجتماعی  تأمین  سازمان  مدیرعامل 
برای  مالی  مشکلات  ایجاد  به  منجر  نباید  درمان 
بازنشستگان شود و برای تحقق این هدف علاوه بر 
موقع  به  پرداخت  و  مستقیم  درمان  خدمات  تقویت 
مطالبات مراکز درمانی، کمک بیشتر به بازنشستگان 
برای استفاده از بیمه تکمیلی درمان نیز در دستور کار 

سازمان تأمین اجتماعی قرار دارد.
سالاری افزایش 10 برابری تسهیلات قرض الحسنه 

بازنشستگان را از دیگر برنامه های مهم این سازمان در 
سال جاری برشمرد و گفت: مرحله اول این تسهیلات 
آینده  روزهای  طی  نیز  دوم  مرحله  و  شده  پرداخت 
فرآیند  تمامی  مرحله  این  در  که  می شود  پرداخت 
صورت  به  تسهیلات  پرداخت  و  تأیید  درخواست، 
غیرحضوری و بدون نیاز به مراجعه افراد به شعب تأمین 

اجتماعی و بانک ها انجام می شود.
وی با بیان اینکه متناسب سازی حقوق بازنشستگان 
کانون های  نمایندگان  مشورت  و  همفکری  با 
بازنشستگی انجام شده است، اظهار داشت: مطابق 
بازنشستگان چهار درصد مربوط  با نظر تشکل های 
به  مربوط  محاسبات  در  زیان آور  و  سخت  سنوات  به 
متناسب سازی اعمال می شود و مجموع مبالغ مربوط 
به متناسب سازی در احکام حقوقی این عزیزان نیز 

درج خواهد شد.
سالاری از افزایش 10 برابری اعتبار وسایل کمک 
پزشکی در آینده نزدیک خبر داد و گفت: مبالغ مربوط 
به وسایل کمک پزشکی را به قیمت اجناس معمولی 
بازار رسانده ایم و هزینه ها در موارد مختلف حدود 10 

برابر افزایش می یابد.

رییس مرکز مدیریت شبکه معاونت بهداشت وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی با تاکید بر ضرورت قانونمند کردن بازار طب سنتی، سیستم مراقبت های 
اولیه بهداشتی را به دلیل گستره ای که در کشور دارد و اعتماد مردم به آن، عرصه 

مناسبی 
جهانی  سازمان  سیاست های  تبیین  نشست  در  تبریزی«  صادق  »جعفر  دکتر 
بهداشت در حمایت از طب سنتی و مکمل که در برنامه 10  ساله، از 2014 تا 2023 

به کشورهای عضو پیشنهاد شده، با بیان اینکه توسعه طب سنتی ریشه در قوانین 
بالادستی کشور، از قبیل برنامه ششم توسعه و سیاست های کلی سلامت ابلاغی 
از سوی مقام معظم رهبری دارد، گفت: در سیاست دوازدهم، بازشناسی، تبیین، 
ترویج، توسعه و نهادینه نمودن طب سنتی ایرانی بر ما تکلیف شده و با تاکید ویژه بر 
نظارت وزارت بهداشت بر ارائه خدمات طب سنتی، بر تبادل علمی میان طب سنتی 

و طب نوین و تاکید بر اصلاح سبک زندگی در عرصه تغذیه نیز تاکید شده است.

مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی مطرح کرد: 

تجدید نظر در مقررات بازنشستگی در مشاغل سخت و زیان آور 

رییس مرکز مدیریت شبکه وزارت بهداشت:

قانونمند کردن بازار طب سنتی یک ضرورت است

یک عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
شورای اسلامی با تاکید بر این که باید مجازات هایی 
پروتکل های  اجرای  از  متخلفان  با  برخورد  برای 
بهداشتی تعریف و در نظر گرفته شود، گفت: در 
سوی دیگر امتیازاتی برای صنوف در نظر گرفته شود 
تا در صورت تعطیلی به دلیل شیوع گسترده کرونا با 

بخشودگی مالیات و یا موارد دیگر روبرو شوند. 
سلمان اسحاقی در گفت وگو با ایسنا، گفت: ستاد 
تصمیماتی  جمهور  رییس  ریاست  به  کرونا  ملی 
وقتی  ولی  می کند  اتخاذ  کرونا  با  مقابله  برای  را 
می رسد  شدن  اجرایی  مرحله   به  تصمیمات 
دستگاه ها و سازمان ها و نهادهای مرتبط آن را به 
درستی اجرا نمی کنند. لازم است رییس جمهور 
از تمامی وزارتخانه ها برنامه هایشان را برای مقابله با 
کرونا بخواهد تا اگر وزارتخانه یا دستگاهی اجرایی 
روسای  وزرا،  تمامی  باید  دهد.  پاسخ  وزیر  نکرد، 
ادارات و سازمان ها موظف باشند که برای حضور 
کارکنان خود در شرایط کرونایی برنامه مشخصی 

داشته باشند.
نماینده مردم قائنات در مجلس شورای اسلامی 
با اشاره به وظایف سازمان تعزیرات حکومتی گفت: 
به نظر می رسد برای برخورد با متخلفان عدم رعایت 
پروتکل های بهداشتی جرم شناسی صورت نگرفته 
است که اگر شخص حقیقی و یا حقوقی و یا صنفی 
پروتکل ها را رعایت نکرد با او برخورد صورت گیرد. 
مشخص نیست که در چنین شرایطی قرار است چه 

مجازاتی برای این افراد در نظر گرفته شود.
تعزیرات  سازمان  وظیفه  تنها  داد:  ادامه  وی 
حکومتی بررسی کمیت و کیفیت اجناس، اقلام 
و مواد غذایی نیست. سازمان تعزیرات حکومتی 
باید بر رعایت پروتکل های بهداشتی در اصناف هم 
نظارت کنند البته باید بدانند که اگر صنفی پروتکلی 
را  آن صنف  پلمب  اجازه  قانون  آیا  نکرد  رعایت  را 
جمهور  رییس  از  داد:  ادامه  اسحاقی  می دهد؟ 
می خواهیم که برای اجرایی شدن مفاد و مصوبات 
ستاد کرونا توسط تمامی دستگاه ها آنها را موظف به 
این کار و ارائه برنامه کنند، چون فقط امروز وزارت 

بهداشت در میدان حضور دارد و ملموس نیست 
که ارگان ها و سازمان ها چه اقداماتی برای مقابله با 
کرونا انجام می دهند؟ این عضو کمیسیون بهداشت 
و درمان مجلس شورای اسلامی گفت که لازم است 
ستاد  در  نیز  مجلس  حقوقی  کمیسیون  اعضای 
مبارزه با کرونا حضور پیدا کنند و حتی از آنها برای 
ارائه  طرح سه فوریتی درخواست شود که به موجب 
آن با اشخاص حقیقی و حقوقی و صنوف در صورت 

رعایت نکردن پروتکل های بهداشتی برخورد شود.
صنوف  برای  باید  کرد:  اظهار  همچنین  وی 
صورت  در  آنها  تا  شود  گرفته  نظر  در  امتیازاتی 
بخشودگی  شامل  کرونا  شیوع  دلیل  به  تعطیلی 
مالیاتی شوند. صنوف بدهی و چک دارند و باید 
مالیات و عوارض دهند طبیعتا آنها باید انگیزه ای 
برای رعایت پروتکل ها داشته باشند. اسحاقی در 
پایان بیان کرد: در این بین با توجه به قیمت 1۵00 
تا 3000 تومانی ماسک ها همه اقشار جامعه توان 
خرید آن را حتی دو روز در میان هم ندارند باید برای 

این موضوع هم فکری شود.

اسحاقی عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس: 

مجازات متخلفان کرونایی به صورت شفاف اعلام شود

 فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ایران، نیروی انتظامی را مظهر اقتدار نظام 
دانست و افزود: پیشرفت، توسعه و تعالی همه جانبه و پایدار؛ بستری امن، سالم و توام 
با آرامش را طلب می کند که با تلاش عزیزان جهادگر نیروی انتظامی، پیشرفت های 

چشمگیری دراستقرار نظم و امنیت اجتماعی حاصل شده است. 
»حسین  سرتیپ  سردار  به  پیامی  در  موسوی«  »سیدعبدالرحیم  سرلشکر  امیر 
اشتری« فرمانده نیروی انتظامی، فرارسیدن روز نیروی انتظامی را به فرماندهان و 
کارکنان خدوم و زحمتکش این نیرو در سراسر کشور تبریک و تهنیت گفت و افزود: 

نیروی انتظامی، مظهر اقتدار نظام و موجب برقراری امنیت اجتماعی است.
- فرمانده کل ارتش با تاکید بر اینکه پیشرفت، توسعه و تعالی همه جانبه و پایدار؛ 
بستری امن، سالم و توام با آرامش را طلب می کند تا در سایه این امنیت، فعالیت های 
مردمی با قدرت و سرعت بیشتری شتاب گیرد، تصریح کرد: امروز به واسطه زحمات 
تا  آن  مردمی  و  ولایی  فرمانده  از  انتظامی  نیروی  جهادگر  عزیزان  همه  مخلصانه 
آحاد خدمتگزاران صدیق و همراهی و همدلی مردم شریف و عزتمند کشورمان، 
پیشرفت های چشمگیری در حوزه های ماموریتی و استقرار نظم و امنیت اجتماعی 

حاصل شده است.

سرلشکر موسوی روز نیروی انتظامی را فرصت مبارکی برای تجلیل از بزرگ مردان 
جان بر کف دانست و یادآور شد:  بی تردید کار و تلاش خستگی ناپذیر و ایثاربی وقفه 

آنان زمیـنه ساز سلامت اجتماعی و امنیت جامعه اسلامی شده است.
وی ادامه داد: اینجانب این روز را که بجاست برای پاسداشت، یادآوری و تبیین 
خدمات بی شائبه سبزجامگان آن نیروی خدوم روزها و هفته ها ادامه یابد به جنابعالی 
و همکاران عزتمندتان تبریک گفته و پیشرفت های نیروی انتظامی در حوزه های 
مختلف را نشانه های بارز توفیقات نیروی انتظامی دانسته و به روان پاک سبزجامگان 
فرشته سیرتی که مسیر دروازه های شهادت را با نثار جان خویش طی کرده اند درود 

می فرستم.
فرمانده کل ارتش با گرامی داشت و ادای احترام به پیشگاه جانبازان و ایثارگران 
نیروی انتظامی، خاطرنشان کرد: اطمینان می دهم؛ برادران شما در ارتش جمهوری 
اسلامی ایران با همراهی  همرزمان خود در سایر نیروهای مسلح، بویژه در تعامل 
بر  اسلامی  ایران  نظام مقدس  اعتلای  برای  انتظامی سرافراز،  نیروی  با  اثربخش 
قله های سربلندی و ایثار با رهبری دوراندیشانه حضرت امام خامنه ای عزیز با نثار جان 

ایستادگی می کنند.

فرمانده کل ارتش:
نیروی انتظامی، مظهر اقتدار نظام و برقراری امنیت اجتماعی است

محسن بهاروند*
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اکنون دو تا از مهم ترین اقداماتی که برای پیشگیری از ابتلا به آنفلوانزا می توانید 
انجام دهید این است که: واکسن آنفلوانزا بزنید و روش های پیشگیری از ویروس 

کرونا را اجرا کنید؛ مثل: ماسک زدن و حفظ فاصله ی اجتماعی. 
با فرا رسیدن فصل آنفلوانزا، با توجه به هم زمانی شیوع ویروس کرونا، ترس از 
ابتلا به این بیماری ها بیشتر هم می شود. در سال 2018 تا 2019، سی و پنج 
میلیون نفر به آنفلوانزا مبتلا شده بودند. اما با وجود بالا بودن آمار عفونت و تداخل 
این دو ویروس، کارشناسان می گویند هنوز هم می توانیم قدم هایی برداریم تا هم 

از کووید 19 جان سالم به در ببریم و هم از آنفلوانزا دور بمانیم.
روش های پیشگیری و پروتکل های غربالگری، بسته به میزان شیوع کووید 
توصیه ها،  شدن  روشن تر  برای  اما  است؛  متفاوت  گوناگون  نواحی  در   19
دستورالعمل های کارشناسانه ای را که پزشکان به بیماران خود در فصل آنفلوانزا 
ارائه می دهند جمع آوری کرده ایم. پزشکان امیدوار هستند که با تداوم اصول 

ایمنی و بهداشتی، از هر دو ویروس در امان خواهیم ماند.
نکاتی برای ایمن ماندن در فصل شیوع آنفلوانزا

کارشناسان تصور می کنند آنفلوانزای امسال به دلیل جاری بودن روش های 
پیشگیری مانند فاصله گذاری اجتماعی و استفاده از ماسک که جهت مقابله با 

شیوع کرونا باب شده اند، خفیف تر از آنفلوانزای سال های پیشین باشد.
به سر  آنفلوانزا  در کشورهای نیمکره ی جنوبی که در حال حاضر در فصل 

می برند، این مسئله ثابت شده است.
همان اصول بهداشتی که از ما در برابر کووید 19 محافظت می کند، از ما در 
مقابل آنفلوانزا نیز محافظت می نماید. اصولی مانند حفظ فاصله ی حداقل دو 
متری با دیگران، ماسک زدن و مکرراً شستن دست ها، با رسیدن به فصل پاییز 
امسال، جدی تر و ضروری تر هم شده است. وقتی تاکنون به ما ثابت شده که این 
پاندمی، ترسناک و تا حدودی خارج از کنترل است، رفتارهای بهداشتی و اصول 

مراقبتی نیز برای حفظ سلامتی باید جدی تر اعمال شوند.

اکنون دو تا از مهم ترین اقداماتی که برای پیشگیری از ابتلا به آنفلوانزا می توانید 
انجام دهید این است که: واکسن آنفلوانزا بزنید و روش های پیشگیری از ویروس 

کرونا را اجرا کنید؛ مثل: ماسک زدن و حفظ فاصله ی اجتماعی.
واکسیناسیون در برابر آنفلوانزا

مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها )CDC( توصیه می کند هر کسی که شش 
ماه به بالا سن دارد باید هر سال واکسن آنفلوانزا دریافت کند به استثنای مواردی 

نادر. امسال، این دستورالعمل، مهم تر نیز هست.
امسال و هر سال، پزشکان به افراد توصیه می کنند با رسیدن فصل آنفلوانزا هر 
چه سریع تر برای واکسیناسیون اقدام کنند. هر چه بیشتر تعلل کنید، بیشتر در 

معرض ابتلا به عفونت خواهید بود.
زمان مناسب برای واکسن آنفلوانزا، همین روزهاست )اواخر شهریور و اوایل 
مهرماه(. بخشی از دلیل این توصیه این است که سالم بمانید تا مجبور نشوید در 
ماه های بعد سال وقتی که موارد کووید – 19 رو به افزایش اند و مراکز درمانی شلوغ 

و آلوده اند، به پزشک مراجعه کنید.
واکسیناسیون آنفلوانزا از چند طریق در این پاندمی به شما کمک می کند. 
اول اینکه از تعداد افرادی که با علائم خفیف آنفلوانزا مراجعه می کنند و از بابت 
کووید 19 نگران هستند، کاسته خواهد شد. دوم اینکه واکسن آنفلوانزا، از تعداد 
افرادی که در اثر آنفلوانزا بسیار بدحال شده و نیاز به بستری شدن در بیمارستان 
پیدا خواهند کرد می کاهد. پزشکان و کارشناسان می خواهند کادر درمان انرژی و 
آمادگی کافی را برای مقابله با موارد افزایش یافته ی کووید – 19 در موجی که پیش 

رو داریم، داشته باشند.
مراقب حالتان باشید

یک بخش مهم از حفظ سلامتی، مراقبت از وضعیت سلامت روانی تان است. 
تحقیقات نشان می دهد استرس کنترل نشده می تواند موجب ضعف سیستم 
ایمنی شود. یکی از راه های حفظ سلامتی، آگاه و مطلع بودن است. ما هر روز 

چیزهای جدیدی یاد می گیریم و باید به یادگیری و آگاهی خود از طریق مراجع و 
منابع معتبر ادامه دهیم و به دستورالعمل های ارائه شده عمل کنیم.

یک نمونه، افزایش درک و آگاهی ما نسبت به راه های انتقال کووید – 19 است. 
در شروع پاندمی اخیر، کارشناسان مطمئن نبودند انتقال این ویروس تا چه 
اندازه از طریق لمس سطوح امکان پذیر بوده است، بنابراین تأکید و توصیه های 
زیادی مبنی بر تمیز کردن وسایل و سطوح در خانه ارائه می شد. حالا مرکز کنترل 
و پیشگیری از بیماری ها تائید می کند که انتقال ویروس کرونا از طریق سطوح، 
نسبت به انتقال این ویروس از طریق تماس فرد با فرد، بسیار کم است و ما باید 
تمرکز خود را روی رفتارهایی بگذاریم که فاصله ی بین افراد را حفظ می کنند؛ مثلًا 

اجتناب از قرار گرفتن در میان جمع و استفاده از ماسک.
محققان  و  کارشناسان  و  نکرده  تجربه  را  این ها  قبلًا  هیچ کس  باشد  یادتان 
همچنان در حال یادگیری و اکتشاف هستند و این روزها، زمان بسیار ترسناکی 

برای هر کسی است.
چه باید بکنید اگر علائم آنفلوانزا را احساس کردید؟

امسال اگر یک روز صبح با خارش گلو یا سرفه از خواب بیدار شدید، داروی 
سرماخوردگی مصرف کردن و به کار خود ادامه دادن کافی نیست. قدم های بعدی 

که بیشتر کارشناسان و پزشکان توصیه می کنند این است:
. خود را به مدت 10 روز از سایر اعضای خانواده جدا کنید.

. با پزشکتان تماس بگیرید و از او نظر بخواهید که آیا لازم است تست کرونا بدهید 
یا خیر. اگر مجبورید برای دادن تست از خانه خارج شوید، از وسایل حمل و نقل 

عمومی استفاده نکنید.
علائم مشترک کووید – 19 و آنفلوانزا

. تب یا احساس تب و لرز
. سرفه

. تنگی نفس یا مشکل در تنفس
. خستگی

. گلودرد
. آبریزش یا گرفتگی بینی
. درد عضلانی یا بدن درد

. سردرد
. اسهال و استفراغ )نادر(

اگر به دنبال تشخیص کووید – 19 از آنفلوانزا هستید، به از دست دادن حس 
چشایی یا بویایی خود دقت کنید. این علامت می تواند از علائم اولیه ی ابتلا به 

کووید – 19 باشد، نه آنفلوانزا.
اگر دچار بیماری زمینه ای هستید که شما را در معرض بیماری شدید عفونی قرار 

می دهد، در مورد تست هر دو نوع ویروس با پزشکتان مشورت کنید.
به مواردی که سیستم ایمنی تان را تقویت می کنند نیز توجه کنید: مثلًا خوب 
استراحت کردن، نوشیدن مایعات کافی، افزایش مصرف زینک )روی( و ویتامین 

.C
اگر گلودرد دارید، فوراً قرص مکیدنی زینک در دهانتان بگذارید.

ما چالش بزرگی را در جدال با پاندمی اخیر و ویروس آنفلوانزای فصلی پیش رو 
داریم اما راه های قابل قبولی برای محافظت از خود و خانواده نیز در اختیار داریم. 
بهترین کاری که می توانیم بکنیم دقت داشتن نسبت به علائم و ایزوله کردن فرد 

بیمار به محض احساس ناخوشی از دیگران است.
چیز دیگری که اهمیت دارد، درمان هر چه سریع تر کووید – 19 یا آنفلوانزاست. 

پس منتظر نمانید تا علائمتان شدید شوند.

چرا در زمان شیوع کووید 19، باید بیشتر مراقب باشیم آنفلوانزا نگیریم؟

پیشگیری از آنفلوانزا در روزهای کرونایی

شیوع  از  جلوگیری  جهت  جهان،  سراسر  در  زیادی  کشورهای  در  که  آنجا  از 
ویروس کرونا، استفاده از ماسک صورت اجباری شده است، افراد زیادی به تولید 

ماسک های ابریشمی روی آورده اند. 
در برخی از سایت ها، می توانید ماسک های صورت فیلتردار، با پارچه های چاپی 
زیبا، مدل هایی ساخته شده از جنس صد درصد کتان، و ماسک هایی که در ساخت 
آن ها از سیم برای تناسب بهتر استفاده شده  است، پیدا کنید. اما از بین همه این 
گزینه های ایمن و شیک، ماسک ابریشمی در بین خانم ها محبوبیت بیشتری دارد.
سازمان بهداشت جهانی )WHO( در حال حاضر تعداد اندکی از انواع مختلف 
بهداشت  را لیست کرده است. طبق سازمان  ماسک های صورت توصیه شده 
جهانی، افراد مبتلا به بیماری زمینه ای و افراد بالای 60 سال باید از ماسک های 
پزشکی )ماسک های یکبار مصرفی که معمولًا آبی رنگ و مورد استفاده متخصصین 
بهداشت هستند( استفاده کنند. سازمان بهداشت جهانی در مورد ماسک های 
پارچه ای که به ماسک های غیرپزشکی معروف هستند می گوید: این ماسک ها را 
افرادی که هیچ علائمی از کووید 19 ندارند، باید استفاده کنند و در مکان هایی که 
این ویروس منتشر شده است یا در مواردی که حفظ فاصله اجتماعی امکان پذیر 
نباشد، قابل استفاده نیستند. استفاده از ماسک ها بسیار مهم هستند به ویژه اگر 
با افراد در تماس نزدیک باشید، مانند داخل وسایل حمل و نقل عمومی یا هنگام 

خرید، در این صورت باید به وسیله ی ماسک دهان و بینی خود را بپوشانید، تا 
در جلوگیری از انتقال بیماری، مؤثر باشد. ماسک های صورت از جنس پارچه 
ابریشمی از جمله ماسک های جدید هستند، همچنین مفید بودن این مواد لوکس 
در صنعت زیبایی، قبلًا ثابت شده است؛ مثلا متخصصان مو برای محافظت از انواع 
موهای آسیب دیده، گره خورده و خشک، نوعی کلاه ابریشمی را توصیه می کنند. 
متخصصان پوست همچنین بالش های ابریشمی را برای به حداقل رساندن میزان 
چین و چروک و اصطکاک روی پوست صورت توصیه می کنند. آیا ماسک های 
صورت ابریشمی به همین ترتیب مفید هستند؟ و مهم تر از همه، آیا آن ها در مقایسه 
با سایر مواد در برابر انتقال احتمالی ویروس کرونا مؤثر می باشند؟ نشان داده شده 
که ماسک های ابریشمی، ماسک های مؤثری هستند که از تحریک پوست صورت 
نیز جلوگیری می کنند. متخصصین می گویند: ثابت شده که پارچه هایی با درصد 
نخ کتان بالا و ابریشم طبیعی به طور مؤثری می تواند ذرات را فیلتر کند. با افزایش 
ماسکنه )آکنه یا سایر تحریکات پوستی(، شاید ابریشم گزینه بهتری نسبت به کتان 
یا دیگر انواع پارچه ضخیم برای پوست باشد. متخصصین می گویند: ماسک ها 
می توانند بر اثر اصطکاک با پوست، گرما، رطوبت و مسدود کردن منافذ پوست 
موجب تحریک پوست و ایجاد جوش شوند. پس اگر قبلًا استفاده از ماسک را 
تجربه نکرده اید، به احتمال زیاد به زودی تجربه می کنید، زیرا گذراندن وقت زیاد 

در خارج از منزل همراه با گرما، رطوبت، ضد آفتاب و لوازم آرایش، می تواند موجب 
تحریک پوستی شود. متخصصین در ادامه مزایای ماسک های صورت ابریشمی 
می گویند: این ماسک ها به ویژه در صورت حساس بودن پوست می توانند بسیار 
مفید باشند. برخی از مواد تشکیل دهنده ماسک می تواند مشکلاتی ایجاد کند زیرا 
برخی از انواع نسج ها موجب تحریک و ایجاد لکه پوستی می شوند. ابریشم ماده ای 
است که احتمال ایجاد این گونه مشکلات در آن کمتر است. ابریشم خنک کننده 
است، به طور طبیعی ضد حساسیت بوده و تمایل دارد رطوبت کمتری نسبت به 
کتان جذب کند، بنابراین پوست شما را خشک نمی کند. ابریشمِ صد درصد، منافذ 
پوست را مسدود نمی کند، بنابراین یافتن ماسکی مانند این، برای خانم ها یک مزیت 
محسوب می شود، به ویژه اگر پوست چرب یا مستعد آکنه داشته باشند. در حالی 
که ماسک های ابریشمی صورت در جلوگیری از نگرانی های پوستی مؤثرند، مهم 
است که به یاد داشته باشید بهداشت ماسک نیز نقش مهمی در مراقبت از پوست 
و در کل سلامتی دارد. بنابراین ماسک خود را بعد از هر بار استفاده بشویید، قبل از 
استفاده ماسک خود را کاملًا خشک کنید و بلافاصله بعد از تعریق ماسک خود را 

تعویض نمایید تا کاملًا از ایجاد حساسیت و جوش جلوگیری شود.
به یاد داشته باشید که این نکات فقط روش های مراقبتی از پوست شما نیستند، 

بلکه موارد ضروری بهداشت عمومی هستند.

دانستنی های ماسک های ابریشمی برای خانم ها

برخی  گفت:  سینا  ابن  پژوهشگاه  علمی  هیات  عضو 
به  تبلیغات فضای مجازی  تاثیر  ویژه تحت  به  خانواده ها 
دنبال دوقلوزایی هستند؛ درحالی که عوارض این کار بسیار 
بیشتر از مزیت های آن بوده و با خطراتی برای مادر و جنین 

همراه است.
دکتر سهیلا انصاری پور اظهار داشت: در فضای مجازی 
تبلیغ فراوانی برای دوقلوزایی می شود و زنان را به انجام این 
کار ترغیب می کنند یکی از علت هایی ترغیب کردن یا سوق 
دادن زنان به این سمت شاغل بودن و همچنین بالا رفتن 
سن فرزندآوری زنان است. وی ادامه داد: زنان با این کار می 
خواهند زودتر صاحب دو فرزند شوند. برخی دیگر از خانم ها 
که مبتلا به ناباروری هستند، گمان می کنند با یکبار تحمل 
سختی و هزینه و رفت و آمد، می توانند فرزندآوری خود را 
تکمیل و به نتیجه ایده آل خود برسند.  این متخصص زنان 
افزود: در حالی که بخشی از درخواست آنها منطقی است 
اما این امکان هم وجود دارد که جنین های خود را در نیمه 
بارداری به علت زایمان زودرس از دست بدهند.  وی ادامه 
داد: در این مورد باید شرایط و هزینه های درمان ناباروری 
از سوی مسوولان مورد توجه قرار گیرد تا زوجین به دلیل 
تنگناهای مالی، اصرار به انتقال چند جنین نداشته باشند. 

انصاری پور افزود: یکی از دلایل دیگر که زوجین اصرار 
به انتقال چند جنین دارند، این تصور است که با انتقال 
چند جنین، احتمال موفقیت بارداری افزایش می یابد. در 
صورتی که مطالعات نشان داده اند در صورت افزایش تعداد 
جنین های انتقالی از تعداد معینی )بسته به سن خانم و 
فاکتورهای دیگر (؛ میزان موفقیت به کفه می رسد و فقط 

احتمال چند قلویی بالاتر می رود. 
عوارض چندقلوزایی

عضو هیات علمی پژوهشگاه ابن سینا گفت: عوارض در 
بارداری دو قلویی هفت برابر بارداری تک قلویی است. دو 
یا چند قلوزایی هم برای مادر و هم برای جنین ها خطرناک 

است. انصاری پور افزود: سقط جنین، مسمومیت بارداری، 
از  دیابت حاملگی  و  زودرس، کاهش رشد جنین  زایمان 
جمله عوارض بارداری های چند قلویی است و با افزایش 

تعداد قل ها، عوارض بارداری هم بیشتر می شود.
وی اظهار داشت: جنین ها دچار عوارض ناشی از چند 
قلوزایی می شوند که از جمله آن می توان به کاهش رشد 

جنین، فلج مغزی و ناهنجاری های مادرزادی اشاره کرد.
متخصص زنان و فلوشیپ ناباروری، چند قلویی را بارداری 
طور  به  خانمی  اگر  حتی  گفت:  و  کرد  اعلام  خطرناک 
طبیعی هم به حاملگی دو قلویی دچار شود، جزو حاملگی 
های پرخطر قرار می گیرد و این زنان باید تحت مراقبت های 
دقیق تر باشند. این متخصص زنان با اشاره به اینکه سقط 
جنین در سه ماه اول بارداری شایع ترین عارضه حاملگی 
حاصل  چه  چندقلویی  های  بارداری  کرد:  تاکید  است، 
لقاح طبیعی باشد، چه حاصل تخمک گذاری و آی وی اف 

پیامدهای نامطلوبی را برای زنان به همراه دارد که از جمله آن 
می توان به سقط جنین اشاره کرد.

زنان از مصرف خودسرانه قرص کلومیفن 
خودداری کنند

وی به زنان توصیه کرد که از مصرف قرص های کلومیفن 
بدون تجویز پزشک به شدت خودداری کنند و گفت: بر اثر 
مصرف این دارو چند تخمک به صورت همزمان آزاد می 
شود و احتمال بارداری دو و چند قلویی افزایش پیدا می 
اوقات زنانی  تاکید کرد: گاهی  این متخصص زنان  کند. 
که ناباروری ندارند، صرفا برای رسیدن به بارداری دوقلویی 
قرص  از  خودشان  حتی  یا  کرده  دارو  مصرف  تقاضای 
کلومیفن استفاده می کنند که با این کار احتمال دوقلوزایی 
و حتی چندقلویی در آنان افزایش پیدا می کند. وی ادامه 
داد: از زمانی که روش های کمک باروری چه قرص خوراکی 
تحریک تخمک گذاری و چه روش های پیشرفته معرفی 

گرفت  قرار  توجه  مورد  دنیا  در  که  عوارضی  از  یکی  شد، 
حاملگی های دو قلویی یا چند قلویی بوده و در حال حاضر 
در کشورهای پیشرفته، دستورالعمل ها و نظارت جدی در 
جهت جلوگیری از بارداری های دوقلویی و یا چند قلویی به 
دنبال استفاده از روش های کمک باروری وجود دارد. وی 
افزود: آمار نشان می دهد میزان بارداری های چند قلویی 
به دنبال روش های آی وی اف، کاهش چشمگیری داشته 
اما هنوز میزان بارداری های چند قلویی به دنبال مصرف 
داروهای خوراکی تحریک تخمک گذاری بالاست.    انصاری 
پور با اشاره به اینکه احتمال دو قلویی و چند قلویی با مصرف 
داروهای کلومیفن بیشتر از آی وی اف است، افزود: مصرف 
کلومیفن بدون نظارت پزشک، ممکن است چند تخمک 
همزمان در بدن آزاد و چند جنین تشکیل شود بنابراین 
راهی برای کنترل چند قلویی وجود ندارد. وی ادامه داد: 
در موارد روش آی وی اف بر حسب سن زن، کیفیت جنین 
ها، سن جنین و تعداد دفعات قبلی آی وی اف برای تعداد 
جنین انتقالی دستورالعمل وجود دارد.  انصاری پور افزود: 
انتقال جنین بر حسب تصمیم  نازایی در زمان  در مراکز 
جنین شناس و متخصص نازایی و صحبت با بیمار، انتقال 
جنین صورت می گیرد اما گاهی اوقات زنان اصرار به انتقال 
تواند هم برای  این کار می  تعداد بیشتر جنین دارند که 
خودشان و هم جنین ها مضر باشد و آنان با خطرات جدی 
مواجه می شوند. این متخصص ناباروری افزود: بارداری 
چند قلویی همچون کوه یخی می ماند که قسمت آشکار آن 
همان تولدهای سالم که خوشایند همه ما است اما متاسفانه 
قسمت ناپیدای آن، عوارضی هستند که در واقع وجود دارند 
ولی در نظر مردم آشکار نیست و نهایت اینکه هدف از درمان 
های کمک باروری در دنیا و شعار مراکز ناباروری پیشرفته و 
انجمن های ناباروری، تولد یک نوزاد سالم و حفظ سلامت 
مادر است و صرفا موفقیت روش کمک باروری یا آی وی اف 

در حد مثبت شدن تست حاملگی نیست.

یک متخصص زنان :

خانواده ها به دنبال دوقلوزایی نباشند

یک متخصص اورولوژی عنوان کرد؛

همه آنچه مردان باید درباره خطرات 
سرطان پروستات بدانند

عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی ، گفت: با توجه به 
اینکه سرطان پروستات یکی از شایع ترین سرطان ها در بین مردان است، لذا 
مردان در سنین بالا باید سالانه حداقل یکبار مورد غربالگری سرطان پروستات 

قرار گیرند.
دکتر محمد حسین سلطانی - متخصص اورولوژی با اشاره به میزان شیوع 
سرطان پروستات، اظهار کرد: سرطان پروستات بعد از سرطان پوست به عنوان 

شایع ترین سرطان در مردان بالای 70  سال شناخته می شود.
وی با اشاره به رشد آرام سرطان پروستات، گفت: اگر  این بیماری در مراحل 
اولیه تشخیص داده شود معمولا کشنده نیست و حتی از میزان مرگ پایینی نیز 

برخوردار است.
سلطانی انجام تست های غربالگری در سنین پایین تر را راه حل موثری برای 
کنترل و پیشگری از پیشروی سرطان پروستات دانست و توصیه کرد: افرادی 
که دارای سابقه خانوادگی ابتلا به سرطان پروستات هستند بهتر است از سنین 
پایینتر غربالگری و انجام آزمایشات دوره ای را انجام دهند. اگر چنانچه این 
بیماری در سنین پایین تر تشخیص داده شود، طول عمر این بیماران به شکل 

قابل توجهی افزایش خواهد یافت.
هشدار به مردان؛ سرطان پروستات ارثی هم هست

وی با بیان این که ریسک فاکتورهای خاصی برای بروز سرطان پروستات وجود 
ندارد، توضیح داد: بروز این سرطان دلیل خاصی ندارد و تقریبا علت بروز آن 
ناشناخته است و تنها علتی که شانس ابتلا به این سرطان را بالا می برد، عوامل 
ارثی و ژنتیکی است. افرادی که فامیل و یا اعضای خانواده درجه یک در سنین 
پایین )کمتر از ۵۵ تا ۶0سال( به این سرطان مبتلا شده اند، در این افراد احتمال 

بروز این سرطان به مراتب بیشتر از سایرین است.
این دانشیار دانشگاه درباره روش های تشخیص این بیماری نیز توضیح داد: 
تست psa از جمله تست های غربالگری است که برای تشخیص این بیماری 
از سنین ۵0 سالگی انجام می شود و اگر چنانچه سابقه سرطان پروستات در 
خانواده درجه یک وجود داشته باشد نیز  توصیه می شود اولین تست های 

غربالگری از سنین 40 سالگی آغاز شود.
سونوگرافی معیاری برای تشخیص سرطان پروستات نیست

این متخصص اورولوژی با بیان این که تست هایی همانند سونوگرافی معیاری 
برای تشخیص سرطان پروستات نیست، خاطرنشان کرد: سرطان پروستات، 
سرطان خاموش و پنهان شناخته می شود. معاینات بالینی نیز در تشخیص 
این سرطان کاربرد چندانی ندارد؛ چرا که اگر پروستاتی تبدیل به سرطان شده 
باشد و در معاینه بالینی تشخیص داده شود، سرطانی بسیار پیشرفته است و 
سرطان های درجه پایین و متوسط معمولا در معاینات بالینی قابل شناسایی 

نیستند.
وی با بیان اینکه مصرف برخی مواد غذایی مثل گوجه فرنگی و یا گیاهان 
دارویی در درمان و یا ابتلا به سرطان پروستات تاثیری ندارد، گفت: راه پیشگیری 
خاصی برای عدم ابتلا به سرطان پروستات وجود ندارد و تنها راه تشخیص این 

بیماری در مراحل زودرس، تست های غربالگری است.
تشخیص سرطان پروستات با تست های غربالگری

سلطانی درباره علائم اولیه این بیماری نیز توضیح داد: بخش عمده افرادی 
که مبتلا به سرطان پروستات می شوند هیچ علامت بالینی ندارند ولی با کمک 
تست های غربالگری که دارای حساسیت های بالایی نیز هستند می توان این 

سرطان را تشخیص داد.
 این دانشیار دانشگاه یادآور شد: این بیماری علامت مشخصه  و اختصاصی 
خاصی ندارد به این معنی که فردی که بزرگی خوش خیم پروستات هم دارد 
همان علائم ادراری را دارد که ممکن است فردی مبتلا به سرطان پروستات 
داشته باشد؛ چرا که هیچ علامت اختصاصی برای سرطان پروستات وجود 
نداشته و فقط و فقط در تست های غربالگری سریع و ساده این بیماری تشخیص 

داده می شود.
انواع روش های درمانی سرطان پروستات

سلطانی با اشاره به روش های درمانی و دارویی سرطان پروستات خاطرنشان 
کرد: بر اساس نمونه برداری که در سرطان پروستات انجام شده تصمیم گیری 
می شود که برای بیماران چه درمان هایی انتخاب شود، بنابراین درمان ها یا 
بصورت اعمال جراحی هستند و یا درمان های ترکیبی از پرتودرمانی و یا هورمون 

درمانی انتخاب می شوند.
وی ادامه داد: به طور کلی افرادی که سن زیر 7۵ سال دارند و یا با استیجهای 
پایین و یا متوسط بیماری روبرو هستند و یا بطور کلی هر فرد زیر سن 7۵ سال 
مبتلا به سرطان پروستاتی که امکان عمل جراحی برای وی وجود دارد، اولویت 
جراحی است و بسته به این که پاتولوژی بعد از عمل درگیری پروستات و یا فراتر از 
پروستات را گزارش دهد، ممکن است ترکیبی از پرتو درمانی و یا هورمون درمانی 

را در نظر بگیریم.
وی گفت: برخی از بیماران نیز از اعمال جراحی خودداری و یا در مقابل 
عمل جراحی مقاومت می کنند، در مواقعی که سطح بیماری بالاتر باشد باید 
درمان های ترکیبی طولانی مدت پرتودرمانی و هورمون درمانی انجام شود که 

ممکن است این درمان ها در بازه زمانی بیش از دو تا سه سال  بطول انجامد.
سلطانی در ادامه درباره افرادی که مبتلا به بیماری های سیستمیک هستند 
نیز توضیح داد: در مواردی که فرد مبتلا به بیماری های سیستمیک است به این 
معنی که بعد از ابتلا به سرطان پروستات ستون فقرات و یا استخوان ها درگیر 
بیماری شده باشد، درمان های دیگری همانند برداشتن همزمان دو بیضه و 
شیمی درمانی زودرس در دستور کار است. وی در مورد افرادی که پس از ابتلا به 
سرطان پروستات تحت درمان قرار گرفته اند نیز خاطرنشان کرد: در این بیماران 
پس از طی کردن مراحل درمان و انجام اعمال جراحی لازم است پاتولوژی نهایی 

نیز انجام شود، این اقدام نشان می دهد که بیماری در چه سطحی قرار دارد.
عضو هیئت علمی دانشگاه تاکید کرد: بطور نرمال یکماه  بعد از عمل جراحی 
باید تست های psa مجداد تکرار شود و با توجه به این که چه میزان بیماری به 

پایین ترین حد خود رسیده باشد تصمیم گیری های بعدی انجام خواهد شد.
وی ضرورت انجام آزمایشهای دوره ای در افراد درمان شده را در بازه زمانی بین 
۵ تا 10 سال ضروری دانست و خاطرنشان کرد: بعد از انجام عمل جراحی در 
صورتیکه بیماری عود نکند باید با اقداماتی نظیر آزمایش های  psa، آنزیم ها، 
عکس قفسه سینه، اسکن استخوان وضعیت بدن و اطمینان از درمان پیگیری 
و انجام شود. سلطانی تاکید کرد: به طور کلی نحوه درمان و پیگیری های بعد از 
عمل به جواب پاتولوژی بعد از جراحی بستگی دارد؛ ولی قالب کلی به این شکل 
است که باید بیماران در بازه زمانی پنج تا 10 ساله بعد از عمل تحت نظر باشند.

یک متخصص طب سنتی عنوان کرد؛

خوراکی های مؤثر در گرم و تر شدن 
مزاج در فصل پاییز

 یک متخصص طب سنتی، گفت: در فصل پاییز مصرف خوراکی هایی که 
مزاج را گرم و تر می کند در سلامت افراد مؤثر است.

ناصر رضایی پور، افزود: با توجه به اینکه با سرد شدن هوا در فصول سرد سال 
دستگاه گوارش انسان قوی تر می شود نیاز بدن به غذا افزایش پیدا می کند.

مصرف  داشت:  اظهار  پاییز  فصل  در  مزاج  شدن  گرم  خصوص  در  وی 
خوردنی هایی که مزاج را مختصری گرم وتر می سازند، البته با رعایت تعادل 
و مصرف برحسب مزاج فردی و شرایط جسمی، سنی، گوارشی و اقلیمی، 

می تواند در پاییز به سلامتی ما کمک کند.
این متخصص طب سنتی تاکید کرد: مصرف آبگوشت با گوشت بره، آش های 
ساده، مرغ های درشت، تخم مرغ عسلی، شیرینی های طبیعی از شکر و بادام و 
پسته، و مصرف متعادل غذاهای تند، مصرف پروتئین ها و فرآورده های حیوانی 
مانند؛ گوشت گوسفند، گوشت شتر، شترمرغ، مرغ خانگی، بلدرچین، میگو، 

جگر و خامه، مصرف نخود، لوبیا قرمز، گندم توصیه می شود.
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معاون خدمات شهری شهرداری قم گفت: با توجه به شروع پیک سوم کرونا 
اقداماتی از قبیل پخش صوت های هشدار از برج های اذان گو و خاموشی برخی 

بوستان ها در سطح شهر اتفاق خواهد افتاد.
اجرای  راستای  در  کرونا  با  مبارزه  مصوبه ستاد  به  توجه  با  امیر سامع  سید 
محدودیت های جدید در راستای مدیریت پیک سوم کرونا در قم، اظهار داشت: 
اجرای مصوبات ستاد کرونا درتمام اماکن شهری از جمله بوستانهای شهری، 
پارکینگها، سرویسهای بهداشتی، نمازخانه ها، غرفه ها، شهربازی های روباز و 

روبسته پیگیری می شود.
معاون خدمات شهری شهرداری قم افزود: به منظور محصور سازی و کنترل 
ورود شهروندان به بوستان های غیر محصور، نوارکشی، مسدود کردن پارکینگ ها 

و پیشگیری از تجمع، دورهمی و ورود شهروندان در دستور کار قرار گرفته است.
سامع با اشاره به کنترل و پیشگیری از تجمع و برپایی دورهمی در حاشیه آبراه 
بلوار شهید سلیمانی نیز تصریح کرد: پیمانکاران وابسته به شهرداری بایستی 
عوامل خود را توجیه کنند و سرکارگران و باغبانان در راستای اطلاع رسانی به 

شهروندان در خصوص تعطیلی موقت بوستانها و عدم ارائه خدمات اقدام کنند.
نیز  شهروندان  آرامش  حفظ  با  همراه  اقدامات  این  اجرای  بر  تاکید  با  وی 
به شهروندان در خصوص تعطیلی  به منظور اطلاع رسانی  خاطرنشان کرد: 
موقت وعدم ارائه خدمات در بوستانهای شهری بنرهای مرتبط با این موضوع 
تهیه و نصب می شود. معاون خدمات شهری شهرداری قم بر استفاده از ظرفیت 
فضای مجازی به طور گسترده دراین رابطه نیز تاکید کرد و گفت: کاهش روشنایی 
بوستان ها نیز در دستور کار است که به صورت تدریجی طی مدت 2 روز در 2 

مرحله با 39 درصد کاهش در هر مرحله اجرایی خواهد شد.
محیط  بهداشت  کمیته  جلسات  مجدد  تشکیل  و  برپایی  برضرورت  سامع 
شهرستان با محوریت فرمانداری قم تاکید کرد و افزود: برج های اذان گو برای 

انتشار هشدار کرونا مورد استفاده قرار خواهند گرفت.
وی از ممنوعیت و محدودیت حضور شهروندان در آرامستان بهشت معصومه)س( 
هم خبر داد و تاکید کرد: ورودی بهشت معصومه به وسیله نیوجرسی مسدود شده 
و به وسیله نصب بنر اطلاع رسانی های لازم در این رابطه صورت خواهد گرفت، 
همچنین اکیپهای تخلفات شهری درمحل ورودی ها برای اجرای مصوبه ستاد 

کرونای استان به منظور جلوگیری از ورود مردم حضور خواهند داشت.
معاون خدمات شهری شهرداری قم بر لزوم ایجاد یک موج تبلیغاتی و اطلاع 
رسانی گسترده در سطح شهر در راستای کنترل پیک جدید کرونا تاکید کرد و 

افزود:49سازه پرتابل شهری برای اطلاع رسانی گسترده در زمینه بیماری کرونا، 
به اداره کل ارتباطات و اموربین الملل واگذار می شود.

سامع از ضدعفونی و گندزدایی تجهیزات و المانهای درون بوستان ها هم خبر 
داد و افزود: تجهیزات بوستان ها اعم از نیمکت ها، سطل های پسماند، وسایل 
بازی و … طبق روال گذشته ضدعفونی می شود. وی در رابطه با مراقبت های ویژه 
در آستانه اربعین حسینی نیز تاکید کرد: با توجه به ایام پیش رو و احتمال برپایی 
ایستگاه های صلواتی غیرمجاز، نسبت به گشت مشترک جهت ساماندهی و جمع 

آوری ایستگاه ها و موکب های غیرمجاز در این ایام اقدام می شود.
معاون خدمات شهری شهرداری قم از نصب پوسترهای اطلاع رسانی با موضوع 
بیماری کرونا و راه اندازی سیستم صوتی و پخش موضوعات و دستورالعمل های 
بهداشتی داخل اتوبوس ها و تاکسی های درون شهری نیز خبر داد و تاکید کرد: 
با توجه به ازدحام جمعیت و شلوغ بودن برخی خطوط اتوبوسرانی در سطح شهر 
و افزایش احتمال ابتلا به بیماری کرونا از طریق آلوده شدن دست شهروندان، 

محلول ضدعفونی کننده در خطوط شلوغ تامین و نصب خواهد شد.
سامع با اشاره به ضدعفونی کامل و اصولی اتوبوسهای فعال در سطح شهر 
نیز تاکید کرد: به منظور اجرای دقیق و اصولی ضدعفونی اتوبوس ها و کاهش 
همه گیری بیماری کرونا، دستگاه فوگر موجود و برای بهره برداری به صورت موقت 

به سازمان اتوبوسرانی واگذار خواهد شد.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم تاکید کرد:

لزوم تبیین فرهنگ امر به معروف
 رعایت نکات بهداشتی 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: در شرایط فعلی جامعه رعایت 
نکات بهداشتی و پروتکل ها برای جلوگیری از شیوع بیش از پیش کرونا یک معروف و 
بنا بر بیان رهبر معظم انقلاب، وظیفه ای شرعی و ملی است و به همین خاطر رسانه 

نقش تبیین کننده این وظیفه و این نقش را دارد. 
سیدموسی حسینی کاشانی دیروز در جمع خبرنگاران با اشاره به افزایش مجدد 
مبتلایان به کروناویروس و آغاز موج سوم شیوع در سطح کشور اظهار کرد: یکی 
از عوامل بسیار اثرگذار در کنترل شیوع بیماری جلب مشارکت مردم با استفاده از 
ابزارهای رسانه ای و فرهنگی و استفاده از قالب های هنری برای اجرای صحیح شیوه 

نامه های بهداشتی در جامعه است.
وی با اذعان به اینکه در استان قم در موج نخست شیوع کرونا با توجه به عدم آشنایی 
مردم با کروناویروس رسانه نقش قابل توجهی در آگاه سازی عمومی ایفا کرد گفت: 
اینجاست که بار دیگر نقش پیوست رسانه ای و فرهنگی در امور مختلف اهمیت خود 
را نشان می دهد؛ حضور جهادی نیروهای رسانه ای استان قم در ابتدای شیوع کرونا 
برای آگاهی بخشی عمومی و همچنین پاسخگویی به شبهات و شبهه افکنی های 
مغرضانه در این زمینه، توانست قم را به یک الگو و شهر نمونه در مقابله با کروناویروس 

در حوزه درمان، پیشگیری، فرهنگ سازی و خدمت رسانی تبدیل کند.
دبیر شورای اطلاع رسانی و مدیریت جو روانی مقابله با بیماری کرونا استان قم 
خواستار شکل گیری حرکت و عزمی همگانی در آگاهی بخشی عمومی برای بالا 
بردن باور مردم به اینکه تنها راه عبور از این بحران مشارکت همه مردم است ،شد و 
افزود: البته نکته ای که قابل توجه است این بوده که باید در زمینه پیشگیری و مقابله 
با کرونا عموم آحاد جامعه در کنار ابزارهای بازدارنده و ایجابی، وظیفه خود را در قبال 

بیان  آسیب های عدم رعایت پروتکل های بهداشتی انجام دهند.
وی تصریح کرد :باید تک تک ما در جامعه نقش یک مامور بهداشت را ایفا کرده و 

وظیفه خود را در قالب تذکر لسانی رعایت نکات بهداشتی ایفا کنیم.
بیان کرد: در شرایط فعلی جامعه رعایت نکات بهداشتی و  حسینی کاشانی 
پروتکل ها برای جلوگیری از شیوع بیش از پیش کرونا بنا بر بیان رهبر معظم انقلاب، 
وظیفه ای شرعی و ملی است و به همین خاطر رسانه نقش تبیین کننده این وظیفه 
و این نقش را دارد. وی با اشاره به اعلام آمادگی اصحاب فرهنگ، هنر و رسانه برای 
ایفای نقش در زمینه آگاهی بخشی به جامعه در خصوص کرونا و راه های پیشگیری 
از کرونا گفت: امروز کمتر کسی در سطح شهر و کشور وجود دارد که از راه های 
پیشگیری از کرونا آگاهی نداشته باشد و نیاز امروز جامعه برخلاف روزهای نخست 

شیوع، بالا بردن باور مردم و فرهنگ سازی رعایت نکات بهداشتی است.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم در پایان سخنان خود تصریح کرد: 
هنرمندان ما در برهه های مختلف نقش خود را به خوبی در لباس فرهنگ سازی 
جامعه ایفا کرده اند؛ همین ایام محرم و صفر و تولید آثار و محتواهای حسینی و 
عاشورایی از سوی هنرمندان بسیار در زنده نگه داشتن و برقراری ارتباط مردم با این 
قیام بزرگ احیاگر اسلام موثر بوده و امید است بیش از پیش از این توان و بنیه فعال 
و اثرگذار در بطن جامعه در راستای فرهنگ سازی رعایت نکات بهداشتی در جامعه 

استفاده شود تا شاهد پیروزی مجدد ملت ایران بر این بیماری منحوس باشیم.

 معاون اداره کل ورزش و جوانان قم:

طرح های هویتی با محوریت شهدا درقم 
اجرا می شود

 معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش وجوانان قم، شکل گیری هویت میان 
نوجوانان و جوانان را موضوعی بسیار پیچیده دانست و گفت: شهدا بهترین الگوها 
برای معرفی به نسل های جوان هستند که طرح های هویتی با محوریت شهدا درقم 

اجرا می شود.
محسن فارسی با اشاره به فعالیت کمیته »هویت« ذیل ستاد ساماندهی امور 
جوانان در این استان افزود: با توجه به حساسیت،  اهمیت و پیچیدگی موضوعات 
پیرامون هویت، استفاده از ظرفیت روان شناسان،  کارشناسان، جامعه شناسان 

استان و همچنین دستگاه های مرتبط در دستور کار قرار گرفته است.
محوریت  گرفتن  قرار  و  شهدا  پیرامون  اثرگذار  محتوای  تولید  داد:  ادامه  وی 
فعالیت های فرهنگی و هنری با موضوع دفاع مقدس و شهدا نقش کلیدی درآشنایی 

جوانان و نوجوانان با شهدا دارد.
معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان قم، با اشاره به مطالبه 
رهبر معظم انقلاب پیرامون تلاش برای جلوگیری از تحریف دفاع مقدس،  افزود: در 
راستای عمل به منویات رهبر معظم انقلاب، نشر معارف دفاع مقدس به عنوان یکی 

از اولویت های کمیته هویت ستاد ساماندهی امور جوانان قم قرار گرفت.
وی ادامه داد: طرح های هویتی با موضوع روایت وقایع دفاع مقدس و شهدا، 
اجرای برنامه های کتابخوانی، نشر وصیت نامه ها  و انس گیری جوانان با شهدا و 

همچنین روایتگری با محوریت شهدا با رویکرد هویت سازی در دستور کار قرار دارد.
فارسی با اشاره به وجود هشت کمیته ذیل ستاد ساماندهی امور جوانان قم، اظهار 
داشت: فعالیت تمام کمیته های تخصصی این ستاد با حضور کارشناسان و دستگاه 
های مرتبط آغاز و خروجی این کمیته ها در قالب پیشنهادهای اجرایی و کارشناسی 

شده برای تصویب و اجرا به ستاد ساماندهی امور جوانان داده می شود.
وی با بیان اینکه بیانیه گام دوم انقلاب، ابلاغی رهبرمعظم انقلاب بر نقش جوانان 
تاکید فراوان داشته است، گفت: بیان رشادت ها و وقایع دفاع مقدس علاوه بر 
جلوگیری از تحریف و به فراموش سپردن آن، با معرفی الگوهایی از قهرمانان واقعی 
ملی، در شکل گیری هویت در جوانان و نسل ها آینده بسیار اثرگذار است که در این 

زمینه نیازمند کار تخصصی و برنامه ریزی بلند مدت وجود دارد.
 

مدیر کل آموزش فنی و حرفه ای استان قم خبرداد:

کسب مهارت بیش از ۷ هزار و ۹۰۰ 
کارآموز قمی 

مدیر کل آموزش فنی و حرفه ای استان قم از ارائه آموزشهای مهارتی به بیش از 7 
هزار 900 کارآموز جوان قمی و جویندگان کار در ۶ ماهه نخست 1399 خبر داد.

محمود تقی پور در گفتگو با خبرنگاران گفت: با توجه به ماهیت آموزش های فنی 
و حرفه ای که موجب فراگیری مهارت یا ارتقاء مهارتها می گردد، نقش به سزایی در 
کاهش نرخ بیکاری دارند که دانشجویان و فارغ التحصیلان دانشگاهی بر اساس آمار 
های موجود سهم قابل توجهی از ظرفیت مراکز آموزش فنی و حرفه ای این استان را 

به خود اختصاص داده اند.  
مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم ضمن اشاره به اهم فعالیتها و عملکرد 
آموزشی این اداره کل و مراکز آموزشی تابعه در۶ ماهه نخست سال جاری افزود: 7 
هزا ر و 93۵ نفر در قالب 1 میلیون و 324 هزار و 479 نفر ساعت در شش ماهه 
اول سال جاری در بخش دولتی و آموزشگاه های آزاد فنی و حرفه ای این استان از 
آموزشهای فنی و حرفه ای بهره مند شدند که این آموزش ها در چهار بخش صنعت، 
خدمات، فرهنگ و هنر و کشاورزی به متقاضیان ارائه شده و عمدتا در حوزه های فنی 
و تخصصی می باشد.   تقی پور بیان داشت : از مقدار آموزش یاد شده 4 هزار و 74۵  
نفر در بخش دولتی شامل آموزش درپادگان، آموزش در زندانهای استان، آموزش در 
صنایع و اصناف، آموزش جوار دانشگاه ،آموزش در روستاها  و آموزشهای ثابت در 
مراکز 8 گانه آموزشی که از این تعداد 17۶0 نفر زن و 298۵ نفر مرد بوده اند و 7 هزار 
و 93۵ نفر در آموزشگاههای آزاد فنی و حرفه ای استان قم آموزش های مهارتی را فرا 

گرفته اند که از این تعداد 3278 نفر زن و 4۶۵7 نفر مرد بوده اند.  
مدیر کل آموزش فنی و حرفه ای استان توانمند سازی افراد فاقد مهارت و ارائه 
آموزش های مهارتی در راستای یاری رساندن به ایجاد اشتغال پایدار در جامعه و 
حفظ آن در جامعه شغلی کشور را مهمترین رسالت سازمان آموزش فنی و حر فه 
ای کشور برشمرده وضمن اشاره به بازار محور بودن اغلب آموزش های فنی و حرفه 
ای استان بیان داشت:خصیصه این آموزش ها، نوعی پرورش "کارآفرین" است، به 
این معنی که افراد پس از کسب مهارت و دانش فنی، قادر به کسب فرصتهای شغلی 

مناسبی خواهند بود و یا در نهایت فرصت شغلی ایجاد نمایند.

 آیت الله اعرافی:

موکب های اربعین برای درمان 
آسیب های اجتماعی وارد میدان شوند

 مدیر حوزه های علمیه با اشاره به ظرفیت های موکب های عزاداری گفت: موکب 
های اربعین برای درمان آسیب های اجتماعی و اقتصادی وارد میدان شوند.

کرامت  تالار  در  که  قم  استان  اربعین  در ستاد  علیرضا شامگاه شنبه  آیت الله 
استانداری برگزار شد، با بیان اینکه عاشورا در تاریخ ماندگار شده است، افزود: 
عاشورا یک داستان در اوج ماندگاری و نورافشانی است و در گذر زمان باقی مانده و 

روز به روز بر شعاع آن و نورانیت و شکوه آن افزوده می شود.
وی الگو گرفتن از عاشورا را در بسیاری از رویدادهای ایران ماندگار و در متن زندگی 
تأثیرگذار دانست و افزود: عاشورا شور آفرین، حرکت ساز و الهام بخش است و در 

حوادث انقلابی قم ماندگار شد.
مدیر حوزه های علمیه، عاشورا را کلکسیون و منظومه و جام جهانی از اسلام 
دانست و تصریح کرد: در تحلیل عاشورا به بسیاری از این ابعاد پرداخته شده اما ذات 

عاشورا دارای ابعاد پیچیده است.
وی بیان کرد: مواکب در ایران بر اساس گزارش 40 میلیارد تومان برای اربعین به 
صورت خودجوش هزینه می کنند و بدون هیچ حمایتی چنین حرکتی رقم می خورد 

و نهادهای دولتی و عمومی نیز افتخار دارند در این حرکت نقش آفرینی می کنند.
آیت الله اعرافی پدیده نوین اربعین در سال های اخیر را آئینه ای دانست که همه 
ظرفیت های انسانی و مردمی و اجتماعی را در خود بازتابانده است و افزود: تحلیل 
پدیده ای احساس عجز می کنند،  برابر چنین  و سیاست گذاران عالم در  گران 
اتفاقاتی در تاریخ سابقه نداشته در اربعین دیده ایم و این مردم ایران حرکت بزرگی را 

رقم زدند و پای این آرمان ها ایستادند.
وی با بیان اینکه پدیده اربعین امسال باید به شکل دیگری خود را نشان دهد، 
تصریح کرد: این پدیده فراملی، فرا مذهبی و فرامنطقه ای و مردمی و نمایانگر و 

مظهر عشق و اخلاص و عواطف انسانی است.
مدیر حوزه های علمیه بیان کرد: این موکب ها مظهر نظم و انضباط و کار جمعی 
و گروهی و نگاه کلان و راهبردی و همبستگی عمیق اسلامی است و باید فراتر از 
اهداف بزرگ انقلابی و اسلامی بیندیشیم و با منشور جامع اهداف بزرگی را برای 
آن رقم بزنیم. وی با بیان اینکه امسال برابر وظیفه شرعی و ضرورت توجه به سلامت 
مردم و شرایط سختی که در عراق وجود دارد باید به گونه دیگری برنامه ریزی کرد، 
افزود: با عنایت به توصیه و تکالیف مراجع و رهبری باید به تصمیمات ستاد ملی کرونا 

به عنوان تصمیمات شرعی و قانونی توجه داشت.

رئیس پلیس فتا استان قم هشدارداد:

ارسال لینک  جعلی ثبت نام
 سیم کارت های رایگان شاد

رئیس پلیس فتا استان قم با اشاره به ارسال لینک های جعلی تحت عنوان ثبت 
نام سیم کارت شاد و موضوع بازگشایی مدارس در شبکه های اجتماعی گفت: 
خانواده ها توجه داشته باشند اگر قرار باشد سیم کارت دانش آموزی به هموطنان 
داده شود از طریق پرتال رسمی اپراتورها و یا وزارتخانه های مربوطه اطلاع رسانی 

خواهد شد. 
 سرهنگ "علی موالی" در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهار داشت: 
با توجه به بازگشایی مدارس، شاهد ارسال لینک های جعلی تحت عنوان ثبت  نام 
سیم کارت شاد و هدایت کاربران به درگاه های فیشینگ بانکی هستیم که با سرقت 
ثبت نام  افزود:  وی  می کنند.  خالی  را  آنها  حساب  شهروندان،  بانکی  اطلاعات 
سیم کارت با قیمت بسیار پایین با ارائه خدمات اینترنتی رایگان از ترفندهای مجرمان 
سایبری برای کلاهبرداری از خانواده های دانش آموزان شده که در ادامه مبلغی 
برای هزینه ثبت  نام سیم کارت از شهروندان دریافت می کنند؛ متاسفانه هموطنان 
بعد از واریز وجوه به حساب کلاهبردار هیچگونه کالایی دریافت نکرده و شخصی 
پاسخگو نبوده و یا کالای تحویلی به آنها تقلبی می باشد. رئیس پلیس فتا استان قم 
به شهروندان توصیه کرد: فریب برخی از پیام ها و آگهی های تبلیغات منتشر شده در 
فضای مجازی در کانال ها و گروه ها با وعده  فروش آنلاین تحت پوشش سیم کارت 
شاد با قیمت های باور نکردنی نخورده و اگر قصد خرید سیم کارت را دارید فقط به 
فروشندگان و نمایندگان فروش مجاز مراجعه کرده و از تهیه سیم کارت از مبادی 
غیررسمی و نامعتبر خودداری کنند. سرهنگ موالی تاکید کرد: هموطنان به هیچ  
عنوان برای ثبت نام سیم کارت مدرک شناسایی خود را تحویل دیگران ندهند و در 
نگهداری از سیم کارت خود کوشا باشند. وی یادآور شد: برخی از مجرمان سایبری 
با جمع آوری اطلاعات شهروندان در سایت های جعلی به دنبال اهداف بلند مدت 
داشتن  پی  در  که  هستند  شهروندان  از  باج گیری  و  اخاذی  مثل  خود  مجرمانه 
اطلاعاتی که قبلا از آنها جمع آوری کرده اند، می تواند اعمال مجرمانه خود را پیش 
ببرند. رئیس پلیس فتا استان قم از شهروندان درخواست کرد: توصیه  های پلیس فتا 
را جدی گرفته و آنها را به کار ببندید تا در معرض این گونه کلاهبرداری قرار نگیرید و 
www. در صورت مشاهده موارد مشکوک آن را از طریق سایت پلیس فتا به آدرس

cyberpolice.ir لینک مرکز فوریت های سایبری با ما درمیان بگذارید.

معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

مصالحه ۷۹درصدی پرونده های ارجاعی 
به مرکز مشاوره پلیس 

معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان قم از مصالحه 79درصدی 
پرونده های ارجاعی به مرکز مشاوره پلیس در ۶ ماهه نخست سال جاری خبر داد. 

 سرهنگ سید مجتبی اشرفی با اشاره به نقش مشاوران و مددکاران اجتماعی 
کلانتری ها و پاسگاه ها در پیشگیری اجتماعی از وقوع جرم، اظهارداشت: مراکز 
مشاوره پلیس، نقش بسزائی در کاهش مراجعات قضائی به کلانتری ها و دادسراها 
دارند. وی با اشاره به اقدامات تخصصی دوایر مشاوره و مددکاری اجتماعی کلانتری 
و پاسگاه ها در حل و فصل مشکلات شهروندان در موضوعات خانوادگی، نزاع و 
درگیری، تاکید کرد: عملکرد مراکز مشاوره پلیس، نقش موثری در کاهش پرونده 
های قضائی و پیشگیری از آسیب های اجتماعی دارد. سرهنگ اشرفی در ادامه از 
تشکیل 10 هزار و 907 فقره پرونده در دفاتر مشاوره کلانتری ها و همچنین اداره 
مشاوره وآرامش پلیس قم تا پایان شهریور ماه خبر داد و افزود: از این تعداد یک هزار 

و 740مورد خدمات مشاوره یعنی 79 درصد پرونده ها مصالحه شده است.
معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان قم تاکید کرد: طی این مدت 
برگزاری جلسه بهداشت روان در کلانتری ها ۶8 جلسه، برگزاری جلسه مشاوره 
فعال 32جلسه، حضور کارشناسان در صدوسیما 23مورد و پاسخگویی به سامانه 

پلیس پاسخگو پیرامون تبعات کرونا ۶24 مورد بوده است.
 

مدیرکل کمیته امداد استان قم خبرداد:

  کمک۱۲.5 میلیارد تومانی حامیان
 به ایتام و فرزندان محسنین 

مدیرکل کمیته امداد استان قم گفت :طی نیمه نخست امسال مجموع کمک های 
حامیان ایتام و محسنین نزدیک به 12.۵ میلیارد تومان رسید که نسبت به مدت 

مشابه سال قبل 89 درصد رشد داشته است.
اکبر میرشکار با بیان اینکه 21 هزار و 328 حامی از 1800 یتیم و 3200 نفر از 
فرزندان محسنین حمایت می کنند گفت: در نیمه نخست امسال مشارکت حامیان 

و خیران 89 درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد داشته است.
وی با اشاره به اینکه امسال هم مانند سال های گذشته در جذب حامی وضعیت 
مطلوبی داریم و با جذب بیش از 3000 حامی جدید طی ۶ ماه گذشته از برنامه پیش 
بینی شده هم جلوتر هستیم تصریح کرد: متأسفانه در حال حاضر نزدیک به ۶00 
نفر از فرزندان محسنین، تحت حمایت این نهاد هستند که حامی ندارند و امیدواریم 
مردم نوعدوست و نیکوکار حامی آنها شوند. میرشکار با تأکید بر توجه بیشتر به ایتام 
و فرزندان طرح محسنین گفت: حامیان گرامی با حداقل کمک ماهانه به مبلغ ۵0 

هزار تومان می توانند به ایتام و فرزندان محسنین کمک کنند.

اجتماعی

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم 
با اشاره به احداث بوستان های بانوان در همه مناطق 
شهری از رسیدن به سرانه استاندارد باغ و بوستان های 

بانوان تا انتهای سال خبر داد.
پیام جوادیان با اشاره به برنامه سازمان پارک ها و فضای 
سبز شهرداری قم در رابطه با توسعه فضای سبز بانوان، 
اظهار داشت: در همه مناطق یا بوستان بانوان ایجاد 

شده و یا در حال احداث است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم 
با اشاره به اینکه بوستان مخصوص بانوان در منطقه یک 
در خیابان گلزار تقریبا در مراحل پایانی است و تا یک 
ماه آینده به بهره برداری می رسد، افزود: برای احداث 
بوستان مخصوص بانوان در منطقه دو در حاشیه خیابان 

جواد الائمه در حال تملک هستیم.
به  ارغوان  بوستان  برداری  بهره  به  اشاره  با  جوادیان 
عنوان بوستان مخصوص بانوان در منطقه سه، تاکید 
کرد: در منطقه چهار بوستان نرگس را داریم و بوستان 
مراحل  در  کلهری  شهید  خیابان  در  واقع  پنج  منطقه 
آغاز  آن  احداث  مراحل  تملک  از  بعد  که  است  تملک 

می شود.
بانوان  اینکه در منطقه ۶ دو بوستان  به  با اشاره  وی 
با عنوان بوستان  این بوستان ها  از  افزود: یکی  داریم، 
اردی بهشت در خیابان کارگر و دیگری بوستانی است که 
در خیابان امامزاده ابراهیم و به همت شهرداری منطقه ۶ 
ایجاد شده است که طی هفته های آینده به بهره برداری 

می رسد.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم 
ادامه داد: در منطقه هفت اقدام شاخصی که صورت 
گرفت در اختیار گرفتن بوستان نجمه بود که بخشی از آن 
یعنی حدود 12 هزار مترمربع از جشن درختکاری سال 

گذشته در اختیار بانوان قرار گرفت.
جوادیان با اشاره به اینکه در منطقه هشت هم بوستان 
پروانه حدود سه ماه پیش افتتاح شده است، تاکید کرد: 
یکی از موارد تاکید شده و از تکالیفی که شهردار بسیار 
روی آن تاکید دارند، توسعه بوستان های بانوان است که 

بانوان بتوانند در آنها به ورزش و تفریح بپردازند.
وی به بهره برداری رسیدن دو تا سه بوستان باقیمانده 
و در دست احداث تا پایان سال اشاره کرد و گفت: تقریبا 
به سرانه استاندارد باغ ها و بوستان های بانوان رسیده ایم.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

پایان سال به استاندارد سرانه بوستان بانوان می رسیم

مدیر منطقه هفت شهرداری قم با اشاره به هفت سال توقف اجرای پروژه فاز 
۵ عماریاسر از تملک بیش از صد و تخریب 70 ملک معارض در دو سال گذشته 

خبر داد.
مجید متین فر با اشاره به پروژه حدفاصل عمار یاسر تا میدان سپاه، اظهار 
داشت: حدفاصل عماریاسر تا میدان سپاه محدوده وسیعی است که فضای 
بزرگی برای کار ایجاد کرده است، سال 88 شهرداری حدود 2۵0 میلیارد تومان 

اوراق مشارکت برای این پروژه به فروش رساند.
مدیر منطقه هفت شهرداری قم با اشاره به افت و خیزها در اجرای این پروژه، 
افزود: در آن مقطع اختلاف نظر برای شیوه اجرای پروژه بود، قسمتی از پول پروژه 
صرف مجتمع انارستان شد و قسمت دیگر هم شهرداری زمین خرید تا بتواند به 

عنوان معوض پروژه پرداخت کند.
متین فر با بیان اینکه این پروژه تا سال 90 دست و پا شکسته پیش می رفت، 
تاکید کرد: از سال 90 تا 97 هم پروژه به طور کامل متوقف بود اما در دو سال اخیر 
شتاب مضاعفی گرفته است و در این دو سال بیش از 70 ملک تملک و تخریب 

شده یا در آستانه تخریب است.
وی با اشاره به تعداد بالای معارض های این پروژه افزود: تمام تلاش ما این 
است که در کنار تملک کار عمرانی هم صورت بگیرد و در ۶ ماه دوم سال عملیات 

عمرانی خیابان معلم تا کوچه ممتاز را به پایان برسانیم.
مدیر منطقه هفت شهرداری قم با اشاره به نحوه اجرای پروژه نیز تاکیدکرد: پروژه 

هم به صورت تونل و هم روی سطح باعرض 4۵ متر اجرایی خواهد شد.

متین فر به مشکلات موجود در اجرای این پروژه اشاره کرد و گفت: مردم به 
اجرای این پروژه بی اعتماد بودند و به همین دلیل هفت، هشت سال روند اجرای 
آن با مشکل مواجه شد و متوقف ماند اما در ادامه چندین جلسه با مالکان داشتیم 

و تا حدودی اعتماد به صورت نسبی ایجاد شده است.
وی با اشاره به اینکه بسیاری از مردم هنوز برای توافق مراجعه نکردند، خاطرنشان 
کرد: ما مقدمات اقدامات قانونی را هم انجام داده ایم و مجوز را از وزارت کشور 
گرفتیم و در حال حاضر حدود 10۵ ملک از 200 و اندی ملک باقی مانده است.

مدیر منطقه هفت شهرداری قم با بیان اینکه نوسان قیمت مسکن کار تملک را 
بسیار سخت کرد، تصریح کرد: قیمت ها به صورت عجیبی افزایش پیدا می کند و 

ثبات هم ندارد و در این شرایط توافق سخت است.
متین فر با اشاره به اینکه سبدی از گزینه ها برای شهروندان در این محور برای 
توافق وجود دارد، تصریح کرد: شهروندان می توانند از بین زمین های پردیسان، 
زمین های انسجام و یا مغازه در بازار شمسه گزینه ای را برای توافق انتخاب کنند 

و در مواردی هم که پول خواستند توافقنامه نوشتیم و پول پرداخت شده است.
وی با اشاره به اینکه در گذشته این پروژه با بدنه تعریف شده بود، خاطرنشان 
کرد: در حال حاضر اما اختیاری است و اگر افراد خودشان برای فروش املاک در 

بدنه تمایل داشته باشند اتفاق می افتد.
مدیر منطقه هفت شهرداری قم در رابطه با مجوز ساخت در بلوار جدید هم، 
اظهار داشت: این خیابان محور مجهز شهری محسوب شده و مجوز پنج طبقه 

روی پیلوت و برای ساختمان های مسکونی هم تا ۶ طبقه قابل پیگیری است.

مدیر منطقه هفت شهرداری قم  خبرداد:

انجام نیمی از تملکات پروژه فاز پنج عماریاسر

معاون خدمات شهری شهرداری قم تشریح کرد :

اقدامات مدیریت شهری برای پیشگیری از شیوع بیشتر کرونا

مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری 
اتوبوس های  رانندگان  سلامت  وضعیت  گفت:  قم 
رانندگان  همچنین  و  شهری  درون  و  شهری  برون 
تاکسی های درون شهری و پاکبانان و باغبانان ها روزانه 
به اهمیت  با اشاره  رصد می شود. علی اکبر رحیمی 
ساماندهی دستفروشان، اظهار داشت: با دستگاه های 
استانی جهت رعایت پروتکل های بهداشتی در محل 
استقرار دستفروشان محلی هماهنگی های لازم صورت 
مدیریت  و  غیرعامل  پدافند  مرکز  مدیر  است.  گرفته 
بحران شهرداری قم ادامه داد: در این زمینه تعدادی 
از دستفروشان ساماندهی شده و تعدادی در روز بازارها 
جمع آوری شده اند، البته پیشنهاد شده دستفروشان 
نیازمند با همکاری سایر دستگاه های اجرایی مرتبط 
به سمت عرضه ماسک بهداشتی هدایت و ساماندهی 
شوند. رحیمی با اشاره به الکترونیکی نمودن خدمات، 

گفت: به دلیل مقابله با شیوع بیماری کرونا باید خدمات 
قابل ارائه به شهروندان، الکترونیکی و فعالیت هایی که 
در فضای دیجیتال انجام می شود توسعه یابد. وی اضافه 
کرد: در این راستا باید خدمات قابل ارائه به شهروندان 
در معاونت ها، مناطق و سازمان ها به صورت الکترونیکی 
را سازمان  الکترونیکی کردن خدمات  و وظیفه  شود 
فناوری اطلاعات و ارتباطات برعهده گرفته است که در 
این زمینه اقدامات خوب و مثمرثمری انجام شده است.

مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری 
قم با اشاره به فوت های ناشی از بیماری کرونا، ابراز 
در  بحرانی  شرایط  برای  آرامستان ها  سازمان  کرد: 
آمادگی کامل شامل نیازهای سخت افزاری، نیازهای 
و  بوده  انسانی  نیروی  تأمین  و  حفاظتی  تجهیزات 
ظرفیت سازی مناسبی در زمینه پذیرش و دفن اموات 
انجام شده است. رحیمی با تأکید بر اهمیت ارزیابی 

رعایت پروتکل های بهداشتی در محیط های اداری، 
گفت: چک لیست ارزیابی پروتکل های بهداشتی در 
محیط های اداری برای کلیه ساختمان ها و همچنین 
و  تهیه  شهرداری  اداری  ساختمان های  کلیه  لیست 
تکمیل  ناظرین  توسط  به صورت هفتگی  آن  گزارش 
و به ستاد مدیریت بحران شهرداری ارسال می شود. 
وی عنوان داشت: وضعیت سلامت رانندگان اتوبوس، 
تاکسی درون شهری و اتوبوس های برون شهری توسط 
ناظرین سازمان های مربوطه بر اساس دستورالعمل ها 
و شیوه نامه های ابلاغ شده سلامت کارکنان کنترل و 
ارزیابی می شود. مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت 
و  پاکبان ها  سلامت  به  اشاره  با  قم  شهرداری  بحران 
و  خدماتی  شرکت های  کلیه  کرد:  تأکید  باغبان ها، 
فضای سبز موظف به ارزیابی وضعیت سلامت پاکبان ها 

و باغبان ها قبل از شروع فعالیت های روزانه هستند.

به  دادن  اولویت  راستای  در  گفت:  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  معاون 
عابران پیاده پیاده رو خیابان صفاییه، دورشهر و خیابان معلم که دارای بافت قدیمی 
بود سنگ فرش آن انجام شد. عباس ذاکریان با اشاره به اهمیت لزوم توجه به نگاه 
به  توجه  نیازمند  امروز  داشت:  اظهار  شهری،  ترافیک  طراحی  در  انسان محوری 
مسیرهای پیاده روی در سطح شهر به صورت جدی و حرفه ای هستیم و در این مسیر 
طرح پیاده روهای پیوسته برای از بین بردن تمام موانع پیاده روی و تردد با ویلچر 

اجرایی می شود. معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم میزان سهم عابران پیاده 
در سفرهای درون شهری را 30 درصد اعلام کرد و افزود: یکی از اقدامات مؤثر در شهر 
قم برای ایمن سازی مسیر عابران پیاده، اجرای آرام سازی مرکز شهر در سه خیابان ارم، 
چهارمردان و خیابان بهار بوده است. ذاکریان با تأکید بر ایمن سازی پیاده روها، تصریح 
کرد: باید ایمن سازی پیاده روها برای خانم های دارای کالسکه و کسانی که از ویلچر 

استفاده می کنند در دستور کار قرار گیرد.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :

بهسازی پیاده روها در هسته مرکزی شهر قم

مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری  مطرح کرد :

بررسی مستمر سلامت پاکبانان و رانندگان خودروهای حمل ونقل عمومی
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روابط عمومی مرکز توسعه تجارت الکترونیکی اعلام کرد:

احراز هویت متقاضیان آگهی خودرو و 
مسکن توسط سامانه امتا

پس از ابلاغیه اخیر معاونت دادستانی کل کشور در امور فضای مجازی مبنی 
بر الزام سکوهای آگهی خودرو و مسکن به احراز هویت آگهی  دهندگان خود، 
مسئولین نحوه کارکرد سامانه احراز هویت اِمتا را بررسی کردند و به انتقادات 

پاسخ دادند.
به گزارش روابط عمومی مرکز توسعه تجارت الکترونیکی، پس از ابلاغیه اخیر 
معاونت دادستانی کل کشور در امور فضای مجازی مبنی بر الزام سکوهای 
آگهی خودرو و مسکن به احراز هویت آگهی دهندگان خود از ابتدای مهرماه 
سال جاری، واکنش های متعددی از سوی برخی کسب  و کارها و تشکل های 
صنفی مربوطه نسبت به این تصمیم مطرح شد. حال پس از گذشت چند روز از 
طرح این مباحث، مسئولان سامانه اِمتا ضمن تشریح نحوه کارکرد این سامانه، به 

برخی موارد مهم آن پاسخ داده اند.
عدم ارائه API از سوی سامانه اِمتا و خروج کاربران از پلتفرم ها

این سامانه به صورت API در اختیار کسب  و کارها قرار می گیرد. با توجه به 
اینکه مرحله اول و اصلی احراز هویت در فضای مجازی، شناسایی )ثبت نام( 
غیرحضوری کاربران است و در فرآیند این شناسایی، اطلاعات مهم هویتی 
کاربران دریافت می شود، به همین دلیل کمیسیون عالی امنیت فضای مجازی 
ذیل شورای عالی فضای مجازی، راه اندازی این سامانه را با شرط صیانت از 

داده های کاربران به تصویب رسانده است.
یکی از اهداف اصلی تدوین و ابلاغ سند نظام هویت معتبر در فضای مجازی 
که برخی منتقدان به استناد آن به سامانه اِمتا ایراد وارد کرده اند، نیز لزوم صیانت 
از داده های کاربران در فضای مجازی است، بنابراین فرآیند شناسایی و احراز 
 Login( هویت کاربران  باید در بستر این سامانه طی شود. ابزار احراز هویت گوگل
With Google Account( که مورد استفاده بسیاری از پلتفرم ها و کاربران ایرانی 

است نیز به همین شیوه است.
طولانی بودن فرآیند احراز هویت از طریق اِمتا

نقطه قوت شیوه احراز هویت اِمتا نسبت به شیوه پیشنهادی برخی منتقدان، 
فرآیند ساده و کوتاه آن است، به این شکل که کاربر فقط یک مرتبه شناسایی  و 
در دفعات بعدی تنها با نام کاربری )شماره موبایل( و رمز عبور یکتای خود احراز 
می شود. در نظر بگیرید چندین هزار کسب  و کار وجود دارد که طی کردن فرایند 
احراز هویت برای هر کدام از آنها توسط کاربران، فرایندی طولانی  و زمانبر است. 
ضمن این که حجم ترافیکی و بار مالی پیامکی زیادی را به سامانه مربوطه و کسب  
و کارها تحمیل  می کند و تجربه کاربری نامناسبی نیز دارد. با توجه به اینکه شیوه 
مذکور تاکنون عملیاتی نشده، لذا تبعات منفی آن آگاهانه یا ناآگاهانه در نظر 

گرفته نشده است.
اکنون فرآیند شناسایی بیش از هشت میلیون کاربر در سامانه اِمتا طی شده و 
این کاربران تنها با وارد کردن شماره موبایل و رمز عبور خود برای کسب  و کارها 

احراز هویت  می شوند.
 کارنامه اِمتا در تجربه احراز هویت متقاضیان طرح فروش فوق  العاده خودرو

برخلاف اظهارات برخی افراد در این زمینه، یکی دیگر از نقاط قوت سامانه 
اِمتا، تجربه بسیار موفق این سامانه در احراز متقاضیان طرح فروش فوق  العاده 
خودرو است به شکلی که در مدت 10 روز، بیش از هفت میلیون کاربر شناسایی و 
احراز هویت شدند و و رکورد کم  نظیر احراز هویت بیش از یک میلیون کاربر در یک 
روز با حجم بالای ترافیکی و استعلام همزمان از سه دستگاه مختلف و هدایت 

کاربران به سامانه های دو خودروساز ثبت شد.
با توجه به اینکه کمیته خودرو در این طرح متقاضیان را ملزم به احراز کارت 
بانکی متعلق به خود از طریق سامانه اِمتا کرده بود و این وب  سرویس از سوی 
ارائه  دهنده آن به  روز و کامل نشده بود بود، به همین دلیل برخی کاربران را با 
مشکل مواجه کرد. همچنین برخی اظهارات مبنی بر عدم شناسایی سیم  
کارت های اعتباری از سوی سامانه اِمتا نیز به کلی نادرست است. این سامانه 
تطابق شماره موبایل کاربران با کد ملی آنها را از طریق سرویس شاهکار که یکی از 
ابزارهای شناسایی و احراز هویت است انجام  می دهد و این سرویس تمامی سیم  

کارت های کشور اعم از دائمی و اعتباری را پوشش  می دهد.
ریزش کاربران سکوهای آگهی و هدایت آنها به شبکه های اجتماعی خارجی

بررسی ها نشان  می دهد با توجه به ساختار، ویژگی ها و کارکردهای سکوهای 
آگهی، هیچ یک از پلتفرم ها و شبکه های اجتماعی خارجی قابلیت های کاربردی 
در این خصوص را ندارند و از طرفی صرفاً کاربرانی ریزش  داشته اند که به قصد 

انجام اقدامات سوداگرانه و خلافکارانه در این بسترها فعالیت  می کنند.
هدایت   خارجی  اجتماعی  شبکه های  سمت  به  کاربران  که  عللی  از  یکی 
می شوند استعلام قیمت برخی کالاهاست که از سکوهای آگهی حذف شده 
است. نظر کارشناسی مرکز توسعه تجارت الکترونیکی نیز عدم حذف قیمت ها 
است و درصورتی که این سکوها دستورالعمل ابلاغی از سوی کمیته عالی نظارت 
بر کسب  و کارهای مجازی در شهریورماه سال گذشته که یکی از بندهای مهم آن 
الزام احراز هویت آگهی  دهندگان است را رعایت  می کردند، قیمت  های خودرو و 

مسکن از این سکوها حذف نمی شد.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبر داد:

اصلاح ۲ هزار بخشنامه برای تسهیل 
کسب و کار

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: سازمان تأمین اجتماعی برای تسهیل 
کسب وکار 2 هزار بخشنامه را بازنگری کرد و در ۶0 بخشنامه خلاصه کرده است.
محمد شریعتمداری شنبه در حاشیه نشست نقش تأمین اجتماعی در جهش 
تولید، گفت: این مراسم در جهت حل مشکلات سر راه واحدهای تولیدی در 
سال جهش تولید است و در ۶ سرفصل مسائل مهم مشکلات واحدهای تولیدی 
بررسی شد.   وی افزود: در این جلسه مواردی که موجب نگرانی کارفرمایان بود، 
تصمیماتی اتخاذ شد که اجرا می شود؛ از جمله آن، حضور فعال کارفرمایان در 
هیأت امنای سازمان تأمین اجتماعی است و پذیرفتیم که یک نفر اعضای دولتی 
هیأت امنای سازمان تأمین اجتماعی و صندوق های تابعه را کم کنیم و یک نفر 
به نمایندگان جامعه کارفرمایی اضافه کنیم و به این ترتیب، مشارکت بیشتری را 

شرکای سازمان تأمین اجتماعی و صندوق ها داشته باشند.  
وزیر تعاون اظهار کرد: همچنین وعده کردیم که از هفته اینده در تمام جلسات 
نمایندگان کانون عالی بازنشستگان کشور که عضو سازمان تأمین اجتماعی 
هستند، در جلسات هیأت امنا حضور مؤثر داشته باشند و به عنوان مدعو و در 
جریان خط مشی، سیاستگذاری، بودجه و گزارش های سازمان تأمین اجتماعی 
تأمین  سازمان  گفت:  شریعتمداری  می گیرند.    قرار  تابعه  صندوق های  و 
اجتماعی کار بزرگی به نام تنفیح و اصلاح مقررات حاکم بر سازمان را انجام داد 
و بیش از 2 هزار دستورالعمل مورد بازنگری قرار گرفت و قرار شد در حدود ۶0 
بخشنامه خلاصه شوند؛ زیرا تکثر بخشنامه ها مشکلاتی را ایجاد کرده بود و تا 

کنون ۵۶ بخشنامه به اتمام رسید و باقی مانده بخشنامه ها نیز اصلاح می شود.
وی افزود: بنابر این با شفاف سازی مقررات تأمین اجتماعی، یکی از مشکلات 
بر سر راه واحدهای تولیدی در سال جهش تولید مرتفع می شود؛ برخی قوانین 
نیز نیازمند اصلاح است که به مجلس شورای اسلامی تقدیم می شود و مشارکت 

خوبی برای اصلاح قانون با مجلس خواهیم داشت.  

یک کارشناس بازار مسکن می گوید تفاوت قیمت ساخت و قیمت فروش 
مسکن ناشی از تورم است و ایده های مانند زمین رایگان نمی تواند راه حل 
مدیریت قیمت در بازار مسکن باشند. راه حل جایگزین، توسعه زیرساخت ها و 

گسترش شهرهای اقماری در چارچوب طرح آمایش ملی است.
در  مسکونی  واحد  مترمربع  هر  قیمت  متوسط  از  مرکزی  بانک  آمارهای 
شهر تهران در پایان شهریورماه، رقمی بیش از 24 میلیون تومان را نشان 
می دهد. این در حالی است که پیش از این، نایب رئیس انجمن انبوه سازان 
در گفت وگویی هزینه خام یک مسکن را حدود چهار میلیون تومان اعلام کرده 
است. حتی اگر هزینه زمین را که بر اساس گزارش مسکن مرکز آمار در بهار 
امسال به طور میانگین متری حدود پنج میلیون و 700 هزار تومان است به 
هزینه ساخت مسکن اضافه کنیم، تا قیمت بازار مسکن، فاصله قابل توجهی 

وجود دارد.
مهدی سلطان محمدی کارشناس بازار مسکن، دلیل این تفاوت را نه در بازار 

مسکن، بلکه ناشی از شرایط عمومی اقتصاد ایران می داند.
قیمت مسکن چگونه محاسبه می شود؟

این کارشناس بازار مسکن در گفت وگو با ایرناپلاس درباره قیمت مسکن 
گفت: قیمت تمام شده مسکن سه جزء اساسی دارد که شامل قیمت زمین، 
نهایت  در  و  شهرداری  به  مربوط  هزینه های  دیگر  و  عوارض  تراکم،  هزینه 
هزینه های ساخت است. برای بررسی قیمت تمام شده مسکن لازم هر کدام از 
این سه جزء بررسی شوند. قیمت زمین در شهر تهران به طور متوسط بین ۶0 
تا 70 درصد هزینه ساختمان را تشکیل می دهد، یعنی حدود دو سوم هزینه 
ساخت در تهران برای آپارتمان های متعارف در مناطق متوسط و خوب تهران 
مربوط به هزینه زمین است. یک سوم باقیمانده نیز مربوط به هزینه های قانونی 
تراکم و همچنین هزینه های ساخت است. هزینه ساخت، بستگی به کیفیت 
مصالح به کار گرفته شده دارد و می تواند از حدود چهار میلیون تومان تا حدود 

10 میلیون تومان به ازای هر متر مربع متغیر باشد.
وی افزود: با این حال مجموع این هزینه ها با قیمت فروش مسکن در بازار، 
تفاوت قابل توجهی دارد. بخشی از این تفاوت به دلیل سود در نظر گرفته شده 
و همچنین خواب سرمایه است. ساخت یک آپارتمان مسکونی متعارف در 
شهر تهران به طور متوسط حدود دو سال به طول می انجامد. سود سرمایه و 
همچنین پاداش ریسک سازنده، مابه التفاوتی را بین هزینه تمام شده و قیمت 
فروش ایجاد می کند. این عدد سالیانه با در نظر گرفتن قیمت های ثابت، بین 
1۵ تا 20 درصد برآورد می شود. با این حال در واقعیت مشاهده می کنیم که 
در پایان پروژه، به دلیل تورمی که در اقتصاد کشور وجود دارد، سازنده سودی 

بیش از سود انتظاری خود به دست می آورد که دلیلش تورم است.
زمین رایگان وجود ندارد

در این میان برخی پیشنهاد می دهند با مداخله دولت در بازار مسکن و در نظر 
گرفتن زمین رایگان برای سازندگان، قیمت فروش مسکن به قیمت تمام شده 
آن نزدیک شود و با این راهکار، بازار مسکن مدیریت و قیمت ها به قدرت خرید 
متقاضیان نزدیک تر شود. این در حالی است که سلطان محمدی با اشاره به 
مساله کمبود مسکن برای زمین به ویژه در شهرهای بزرگ، امکان فراهم کردن 

زمین رایگان برای ساخت واحدهای مسکونی را رد می کند.
سلطان محمدی در این رابطه توضیح داد: باید بپذیریم که زمین رایگان وجود 
ندارد. مساحت کل کشور بیش از یک میلیون و ۶00 هزار کیلومتر مربع است 
که بخش قابل توجه آن را مناطق کویری تشکیل می دهد. در این مناطق 
قیمت زمین بسیار پایین و در حد صفر است، اما قابل سکونت نیست. برای 
اینکه این مناطق قابل سکونت شوند، نیاز به زیرساخت ها و سرمایه گذاری های 
بسیار بزرگی داریم که در عمل قیمت تمام شده زمین را افزایش خواهد داد. 
بنابراین حتی اگر دولت بخواهد با انجام این سرمایه گذاری ها و آماده کردن 
چنین زیرساخت هایی زمین را برای ساخت وساز فراهم کند، باز هم زمین، 

رایگان نخواهد شد.
این کارشناس مسکن ادامه داد: تصور زمین رایگان از سال ها پیش در اقتصاد 
کشور وجود داشت. در اوایل انقلاب بخشی از زمین های مصادره ای به صورت 
رایگان در اختیار مردم قرار داده شد، اما نتوانست مساله مسکن را حل کند. 
پس از آن به دلیل کمبود عرضه زمین تعاونی های مسکن شکل گرفت که آنها 
نیز بعد از مدتی کنار گذاشته شدند. در حال حاضر ما در شهرهای بزرگ کشور 
زمینی در اختیار نداریم تا بخواهیم به صورت رایگان برای ساخت به سازندگان 

عرضه کنیم.
زمین رایگان یعنی توزیع رانت

وی با یادآوری بخش عمده هزینه شهرداری ها در تصرف زمین برای انجام 
امور شهری گفت: در حال حاضر به دلیل همین کمبود عرضه زمین، بخش 
عمده ای از هزینه شهرداری ها صرف تملک زمین برای مواردی مانند تعریض 
خیابان ها و ساخت مسیرهای ارتباطی و همچنین فراهم کردن زیرساخت های 
اصلی مانند پست برق، فضای سبز، آموزشگاه ها، مدارس و مواردی مانند این 
می شود. بنابراین هزینه بالای مؤسسه های عمومی برای تأمین زمین مورد نیاز 
خود در شهرهای بزرگ نشان می دهد در این شهرها زمین کافی برای عرضه 

رایگان وجود ندارد.
عرضه  از  متأثر  یافته  افزایش  حاضر  حال  در  که  زمین  قیمت  افزود:  وی 
بازار برای این کالای محدود تعیین می شود. بنابراین حتی اگر  و تقاضای 
بخواهیم قیمت زمین را در شهری مانند تهران به کمتر از سطح کنونی برسانیم، 
با افزایش تقاضا برای آن مواجه خواهیم شد. این در حالی است که در حال 
حاضر زمین های موجود تکاپوی تقاضا را نمی کند و بنابراین راه حلی وجود 
ندارد که بخواهیم در قیمت های پایین تر بین عرضه و تقاضای زمین، تعادل 
برقرار کنیم. تنها راه حل موجود، توزیع رایگان همین زمین های محدود، به 
افراد خاص و اعمال سهمیه و محدودیت است که به معنای توزیع رانت بوده و 

راه حلی از پیش شکست خورده به شمار می رود.
بازار مسکن در کلان شهرهای دنیا چگونه مدیریت شد؟

به صورت  مسکن  بازار  مسائل  اینکه  بر  تأکید  با  مسکن  کارشناس  این 
درون بخشی قابل حل نیست، گفت: بیش از 80 درصد افزایش قیمت مسکن 
ناشی از تورم است. بنابراین کنترل نرخ تورم می تواند افزایش قیمت مسکن و 

همچنین افزایش قیمت در سایر بازارها را کنترل کند.
وی راه حل کنترل تورم را افزایش انضباط پولی و مالی دولت دانست و افزود: 
تورم، ناشی از سیاست های برنامه ریزان پولی و مالی کشور است. اگر این 
سیاست ها کنترل شوند، نه تنها قیمت مسکن بلکه قیمت خودرو و نیازهای 

مردم کاهش خواهد یافت.
سلطان محمدی ادامه داد: مساله مسکن در کلان شهرها به دلیل محدودیت 
عرضه زمین در آنها پیچیده تر است. بخش عمده ساخت وسازها در شهرهای 
بزرگ، نه روی زمین بلکه بر خانه های کلنگی و پس از تخریب انجام می شود. 
بنابراین زمینی برای ساخت ساختمان های جدید در این شهرها وجود ندارد. 
در چنین شرایطی راه حل موجود، ارتقای کیفیت زیرساخت ها در شهرهای 
اقماری و گسترش شبکه های ارتباطی ریلی با مرکز است. این راه حل در 
بسیاری از شهرهای بزرگ دنیا از توکیو و سئول گرفته تا لندن و نیویورک برای 

مدیریت بازار مسکن در پیش گرفته شده است.
با استفاده از این راه حل، فشار تقاضا در شهرهای بزرگی مانند تهران، مشهد و 
اصفهان کاهش می یابد و علاوه بر مدیریت بازار مسکن، مسائل محیط زیستی 
نیز در چنین شهرهایی بار دیگر مورد توجه قرار می گیرد؛ زیرا اکنون جمعیت 
ساکن در این شهرها از پیش بینی ها فراتر رفته و این شهرها گنجایش جمعیتی 
بیش از این را ندارند. بنابراین توسعه شهرهای اقماری در چارچوب یک طرح 

آمایش ملی می تواند راه حلی برای پاسخ به این مسائل باشد.

گفت وگو با یک کارشناس بازار مسکن درباره کنترل نرخ ها؛

زمین رایگان، بازار مسکن را کنترل می کند؟

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند

1- رأی شماره 1398۶0330002029371 مربوط به پرونده کلاسه 1392114430002000784مربوط به محمود آغاز 
فرزند اروجعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 172 مترمربع پلاک شماره 2140اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از علی اکبر مبینی زاده دفتر 203 صفحه 

322)م الف7۶04(
2- رأی شماره 1399۶0330002004720 مربوط به پرونده کلاسه 1398114430002002324 مربوط به حسن حضرتی 
عینی فرزند کمندعلی درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 98 متر مربع پلاک شماره 
24۶۵/214 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مالکیت متقاضی طی سند مالکیت مشاعی ثبت دفتر 87 صفحه 

22)م الف7۶0۵(
3- رأی شماره 1398۶03300020222۵4 مربوط به پرونده کلاسه 1397114430002003038 مربوط به علی مرادی 
وحید فرزند محمدباقر درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 113مترمربع پلاک شماره 
1947/۶7 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از خلیل اصغری ثبت در 

دفتر 71 صفحه 202)م الف7۶09(
4- رأی شماره 1399۶0330002004778 مربوط به پرونده کلاسه 13991144300020001۵3 مربوط به فرهاد ترکمن 
فرزند سیف اله درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 103/94مترمربع پلاک شماره باقیمانده 
2380 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از غلامعلی زندیه و محمدعلی 

زندیه ثبت دفتر ۵2 و 499 صفحه 1۶3 و 499)م الف7۶11(
جلال  به  مربوط  کلاسه 1399114430002000041  پرونده  به  مربوط  شماره 1399۶0330002009179  رأی   -۵

خسروی فرزند احمد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 7۵مترمربع پلاک شماره 
1870/18 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند رسمی ثبت دفاتر الکترونیکی شماره 

139۵2033000200324۵)م الف7۵13(
۶- رأی شماره 1399۶0330002009۶98 مربوط به پرونده کلاسه 139۶114430002000437 مربوط به آزاده صادقی 
فرزند محمدرضا درسه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶8/03 مترمربع پلاک شماره 
22۶8 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از محبت عیوض لی انتقال 

طی سند قطعی شماره ۵۶۶3۵ و ۵۶۶3۶ مورخ 93/11/۶ دفترخانه 28قم )م الف7۶1۵(
7- رأی شماره 1399۶0330002009700 مربوط به پرونده کلاسه 139۶114430002000438 مربوط به یاسر وفائی 
فرزند اسفندیار  درسه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶8/03 متر مربع پلاک شماره 
22۶8 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از محبت عیوض لی انتقال طی 

سند قطعی شماره ۵۶۶3۵ و ۵۶۶3۶ مورخ 93/11/۶ دفترخانه 28قم )م الف7۶14(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را 
اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن 
را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول:۹۹/۰۷/۱4 
تاریخ انتشارنوبت دوم:۹۹/۰۷/۳۰
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  1399۶033000100۵734مربوط  شماره   رای   -1
نجفقلی  فرزند  فاروقی  ابوالفضل  به  مربوط   1398114430001002108
در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت72/30مترمربع پلاک باقیمانده 
11134 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت 
مشاعی صادره در دفتر ۶2۵ صفحه 147 به موجب سند قطعی ۵4881 مورخ 

1398/11/07 دفترخانه 29قم )م الف 7۶02(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1399۶033000100۵122 شماره  رای   -2
در  فرزند محرم علی  زندیه  احمد  به  مربوط   139911443000100009۶
مربع پلاک شماره  متر  به مساحت 3۶/90  باب ساختمان  ششدانگ یک 
1032۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه 
عادی خریداری مع الواسطه از معصومه نقلی صادره در دفتر 2۵۵ صفحات ۵2 
و ۵۵ به موجب سند قطعی شماره ۵0302 مورخ 13۶7/03/18 دفترخانه 

20 قم )م الف7۶03(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1399۶033000100۵721 شماره  رای   -3  
1398114430001001۶1۶ مربوط به علی گلی فرزند حسن درششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت 140 مترمربع پلاک شماره 10921 اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در 

دفتر الکترونیکی 139720330001010233)م الف 7۶0۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1399۶033000100۶300 شماره  رای   -4
آباد  علی  سرسنگی  عبدالرسول  به  مربوط   1399114430001000032
فرزند محمدجواد در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 93/۵0 مترمربع 
پلاک شماره 1031۶/17 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 
یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 887 صفحه 144 به موجب سند 

قطعی 9427مورخ 139۵/01/10 دفترخانه ۶1 قم )م الف 7۶07(

کلاسه  پرونده  به  1399۶0330001004709مربوط  شماره  رای   -۵
در  محمدولی  فرزند  گیوکی  زهرا  به  مربوط   13981144300010019۶۶
شماره  پلاک  مساحت 1۵۶/22مترمربع  به  ساختمان  باب  یک  ششدانگ 
11089اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی 

به شماره 37271 مورخ 1393/0۶/22 دفترخانه 4۵قم)م الف 7۶08(
کلاسه  پرونده  به  1399۶0330001003087مربوط  شماره  رای   -۶
1399114430001000004 مربوط به محمد حسین پاکدامن فرزند اصغر 
شماره  پلاک  مربع  مساحت 144متر  به  ساختمان  باب  یک  ششدانگ  در 
109۵1اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی 

به شماره 132777 مورخ 1398/12/28 دفترخانه 9قم )م الف 7۶10(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1399۶0330001004۵38 شماره  رای   -7
یدالله  فرزند  رستمی  محرمعلی  به  مربوط   1398114430001002017
به مساحت 133 متر مربع پلاک شماره  باب ساختمان  در ششدانگ یک 
109۶۵اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی 

به شماره 40۵22 مورخ 1398/11/03 دفترخانه 42قم )م الف 7۶12(
کلاسه  پرونده  به  1399۶033000100۶۶33مربوط  شماره  رای   -8
در  احمد  فرزند  رضوانی  هادی  به  مربوط   13981144300010017۵0
ششدانگ  مساحت  به  ساختمان  باب  یک  ششدانگ  از  مشاع  دانگ  دو 
139/30مترمربع پلاک شماره 10913 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه 
ثبت ملک اداره یک قم سهم الارث متقاضی به موجب گواهی حصر وراثت به 
شماره دادنامه 9۶09972۵224000490 مورخ 139۶/02/2۶ شعبه 40 
شورای حل اختلاف قم از مالکیت احمدرضوانی از سند قطعی 110193 
مورخ 138۶/0۶/18 دفترخانه 9 قم بانضمام مبایعه نامه عادی خریداری از 

زهرا رضوانی و محمد رضوانی وراث احمد رضوانی )م الف7۶1۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1399۶033000100۶۶34 شماره  رای   -9
دو  در  احمد  فرزند  رضوانی  علی  به  مربوط   13981144300010017۵1
دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 139/30 

مترمربع پلاک  شماره 10913اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 
اداره یک قم سهم الارث متقاضی به موجب گواهی حصر وراثت به شماره 
دادنامه 9۶09972۵224000490 مورخ 139۶/02/2۶ شعبه 40 شورای 
مورخ  از سند قطعی 110193  احمدرضوانی  مالکیت  از  قم  اختلاف  حل 
138۶/0۶/18 دفترخانه 9 قم بانضمام مبایعه نامه عادی خریداری از زهرا 

رضوانی و محمد رضوانی وراث احمد رضوانی )م الف7۶17(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1399۶033000100۶۶3۵ شماره  رای   -10
13981144300010017۵2 مربوط به مریم فلاحیان فرزند اکبر در دو دانگ 
مشاع ازششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 139/30مترمربع 
اداره  ثبت ملک  قم بخش یک حوزه  در  واقع  اصلی  پلاک شماره 10913 
یک قم سهم الارث متقاضی به موجب گواهی حصر وراثت به شماره دادنامه 
شورای   40 شعبه   139۶/02/2۶ مورخ   9۶09972۵224000490
مورخ  از سند قطعی 110193  احمدرضوانی  مالکیت  از  قم  اختلاف  حل 
138۶/0۶/18 دفترخانه 9 قم بانضمام مبایعه نامه عادی خریداری از زهرا 

رضوانی و محمد رضوانی وراث احمد رضوانی )م الف 7۶18(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی 
به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص 
ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول 
اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و 
ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم 
به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود
تاریخ انتشار نوبت اول:۹۹/۰۷/۱4
تاریخ انتشارنوبت دوم: ۹۹/۰۷/۳۰
محمود مهدوی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 
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 تیم فوتبال پرسپولیس در شرایطی به دیدار فینال رقابتهای لیگ قهرمانان 
آسیا راه پیدا کرد که برخی بازیکنان این تیم عملکرد فوق العاده ای از خود به جا 

گذاشتند و رکورددار شدند.
سرخ پوشان تهران با غلبه بر تیم النصر عربستان در ضربات پنالتی موفق شدند 
به دیدار پایانی لیگ قهرمانان آسیا 2020 راه یابند و حالا باید منتظر نماینده شرق 

آسیا باشند تا جدیدترین قهرمان آسیا مشخص شود.
شاگردان یحیی گل محمدی در حالی به کار خود در این مسابقات )تا قبل از 
فینال( خاتمه دادند که با ۵ پیروزی به همراه النصر صاحب بیشترین پیروزی در این 
مسابقات شدند. سرخ پوشان ابتدا در مرحله گروهی مسابقات در دو بازی متوالی 
التعاون عربستان را شکست دادند و با پذیرفتن شکست مقابل الدحیل به مصاف 

الشارجه رفتند که این تیم را نیز شکست دادند تا سومین پیروزی خود را در مرحله 
گروهی به دست آورند.

پرسپولیس در مرحله یک هشتم نهایی با نتیجه یک بر صفر السد را شکست 
داد، سپس در مرحله یک چهارم با 2 گل از سد پاختاکور گذشت که این پنجمین 
پیروزی آنها در این مسابقات بود. پیروزی این تیم مقابل النصر به دلیل اینکه در 
ضربات پنالتی به دست آمد، مساوی حساب می شود. تیم فوتبال النصر هم که 
مقابل پرسپولیس شکست خورد و از گردونه رقابت ها کنار رفت، با ۵ پیروزی در کنار 

سرخ پوشان دارای بیشترین پیروزی است.
رکورد بیشترین تعداد کلین شیت هم در اختیار تیم پرسپولیس است. شاگردان 
گل محمدی در مجموع دیدارهایی که به میدان رفتند ۵ بار دروازه شان را بسته نگه 

داشتند تا از این نظر بالاتر از سایر تیم ها قرار بگیرند. پاختاکور و النصر نیز هر کدام 
با 4 کلین شیت بعد از سرخ پوشان در رده بعدی قرار دارند.

از آمارهای جالبی که پرسپولیس در آن مطرح است، تعداد برخورد توپ با دیرک 
دروازه است و بازیکنان پرسپولیس با 4 بار زدن توپ به تیر دروازه، گوی سبقت را در 
»دیرک زنی« از سایر تیم ها ربوده اند. عیسی آل کثیر نه تنها با 3 بار زدن به تیر دروازه 
بیشترین سهم را در بین بازیکنان پرسپولیس داشت، بلکه دیرک زن ترین بازیکن 

این مسابقات بود.
عیسی آل کثیر که در یک تصمیم جنجالی از سوی AFC با محرومیت ۶ ماهه 
مواجه شد، با 4 گل زده بعد از عبدالرزاق حمدالله 7 و بغداد بونجاح ۵ گله، سومین 

گلزن برتر مسابقات تا قبل از فینال است.
با اینکه شجاع خلیل زاده مدافع میانی سرخ پوشان بیشترین تعداد پاس را در هر 
بازی نسبت به دیگر بازیکنان پرسپولیس داشته، اما کمال کامیابی نیا با دقت 92 
درصد، دقیق ترین بازیکن پرسپولیس در این تورنمنت بود. محمدحسین کنعانی 
زادگان نیز با 87 درصد دقت در ارسال پاس های سالم بعد از کمال، دومین بازیکن 

دقیق سرخ پوشان در این مسابقات بود.
شجاع خلیل زاده به طور متوسط در هر بازی ۵3 بار پاس صحیح داد، کامیابی نیا 
در هر بازی به طور متوسط 49 بار پاس صحیح داد ارسال کرده اند که این دو بازیکن 

بیشترین تعداد پاس در هر بازی را برای سرخ پوشان داده اند.
بیشترین تعداد پاس کلیدی در بین بازیکنان پرسپولیس به بشار رسن با 12 پاس 
کلیدی تعلق می گیرد و بعد از او احسان پهلوان با 11 پاس کلیدی در رده بعدی 
قرار می گیرد. همچنین وحید امیری نیز با 10 پاس کلیدی از عملکردی مطلوبی 
در این آیتم برخوردار است. سعید آقایی مدافع چپ سرخ پوشان نیز با 3 پاس گل، 

بهترین عملکرد را در بین سرخ پوشان داشته است.
حامد لک که به تازگی جانشین علیرضا بیرانوند در تیم پرسپولیس شده است، 
با ۵ کلین شیت در 7 بازی، بیشترین تعداد کلین شیت را در لیگ قهرمانان آسیا 
داشته است و بعد از لک، »برد جونز« دروازه بان استرالیایی تیم النصر با 4 کلین 

شیت در رده بعدی قرار می گیرد.
سرخ پوشان در این بازی ها کلًا 12 گل زدند، ۶ گل دریافت کردند، 103 بار به 
سمت دروازه حریفان شان شوت زنی کردند که تنها 28 شوت آنها در چارچوب بود. 
44 شوت آنها خارج از چارچوب بود و 31 شوت آنها نیز بلاک شد و اصلًا به دروازه 

نرسید. ۶۶ شوت از 103 شوت سرخ پوشان از داخل محوطه جریمه شلیک شد.
شاگردان گل محمدی کلًا 14 بار موقعیت گل خلق کردند و دقت پاس بازیکنان 
این تیم 83 درصد بود. آنها 178 بار بر روی دروازه حریفان سانتر کردند که این 
بیشترین تعداد سانتر در این مسابقات بود. بازیکنان پرسپولیس در این بازی ها 23 
بار در آفساید قرار گرفتند و در 442 دوئل، موفق تر از بازیکنان تیم مقابل کار کردند.

چه کسی دقیق ترین بازیکن شد ؛

پرسپولیس با »آمار«درخشان به فینال رسید سیدمحمد ناظم ناظم الشریعه:

می خواهیم یک تیم ملی فوتسال
 خوب آماده کنیم

 سرمربی تیم ملی فوتسال ایران گفت: تلاش مان این است که بتوانیم با میدان 
دادن به جوانان یک تیم بعدی خوب را برای ایران آماده کنیم.

سیدمحمد ناظم الشریعه با اشاره به برگزاری اردوی آماده سازی و دیدار تدارکاتی 
تیم ملی فوتسال ایران در راه جام ملت های آسیا گفت: بعد از مدتها توانستیم یک 

بازی تدارکاتی خوب برای تیم ملی داشته باشیم.
وی ادامه داد: برای اولین بار فدراسیون شرایطی را فراهم کرد که بتوانیم بازی 
تدارکاتی مهمی را برای آماده کردن تیم ملی انجام دهیم. به همین خاطر سعی 
اردوی دعوت می شدند  به  بازیکنانی که در یک سال گذشته  از میان  کردیم 
بهترین ها را انتخاب کنیم. البته اولویت ما میدان دادن به جوانان است تا بتوانیم با 

این بازیکنان تیم ملی بعدی قدرتمندی را برای ایران آماده کنیم.
ناظم الشریعه ادامه داد: نتیجه گرفتن در دیدارهای تدارکاتی برای ما اهمیت 

زیادی ندارد و مهم این است که بتوانیم این بازیکنان و جوانان را آماده کنیم.
وی در مورد لیست نفرات دعوت شده به اردوی تیم ملی گفت: در این راستا 
نکاتی را در نظر داشتیم که یکی از آنها برهم نخوردن نظم تمرینات تیم هایی مثل 
گیتی پسند، مس سونگون و ... بود. اینها تیم هایی هستند که بازیکنان زیادی 

دارند. باید کاری کنیم که آسیب نبینند.
سرمربی تیم ملی فوتسال ایران خاطرنشان کرد: بازیکنانی که به اردو دعوت 
شده اند باید در بازی تدارکاتی خودشان را نشان دهند تا دیدگاه مثبت ما نسبت 
به آنها ادامه داشته باشد.  فکر می کنم قبل از جام ملت های آسیا این تنها دیدار 

تدارکاتی ماست و باید بهترین استفاده را از آن ببریم.
وی در مورد تعریفش از جوانگرایی در تیم ملی گفت: ما می توانیم از جوانانی در 
تیم ملی استفاده کنیم که در تیم های لیگ برتری به بازی گرفته شوند. جوانگرایی 
که به سن نیست. به این است که یک بازیکن در تیم باشگاهی خودش به بازی 

گرفته شود و به پختگی برسد تا تیم ملی هم بتواند از آن استفاده کند. 
ناظم الشریعه خاطرنشان کرد: بازیکنان باتجربه ما جزو بهترین های دنیا هستند 
و قطعا از آنها استفاده خواهیم کرد. تلاش ما این است که بتوانیم تلفیقی از 
بازیکنان جوان و با تجربه را برای تیم ملی در نظر بگیریم و تیم را به بهترین شکل 

ممکن برای جام ملت های آسیا آماده کنیم. 

با وجود محدودیت های کرونایی؛

رییس سازمان لیگ: لیگ کشتی آزاد
 این هفته برگزار می شود

 رییس سازمان لیگ فدراسیون کشتی گفت: با وجود محدودیت های کرونایی 
و با توجه به مجوزی که از سوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، داریم، 

لیگ کشتی این هفته برگزار می شود.
»عبدالمهدی نصیرزاده« افزود: مجوزی که از معاونت بهداشت، وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی داریم، براساس قرنطینه و پروتکل های مربوطه است. 
تیم ها به طور کامل در قرنطینه هستند و از همه اعضا کادر فنی، کشتی گیران و 

عوامل اجرایی لیگ تست کرونا گرفته می شود.
وی اظهار داشت: کشتی گیران و کادر فنی تیم ها با توجه به اینکه در قرنطینه 
هستند، اجازه بیرون رفتن ندارند و بر همین اساس لیگ کشتی آزاد به قوت 

خودش باقی است.
نصیرزاده ادامه داد: مسابقات دور رفت گروه )ب( بیستمین دوره لیگ برتر 
کشتی آزاد طبق برنامه روزهای سه شنبه و چهارشنبه هفته جاری و با حضور ۵ 

تیم برگزار می شود.
وی در مورد بازگشت تیم اترک به لیگ برتر گفت: در جلسه روز گذشته شورای فنی 
لیگ، با توجه به اینکه تیم اترک شرایط حضور در لیگ را نداشت، با حضور این تیم 
در لیگ موافق نبودیم اما، بعد از ظهر دیروز مذاکراتی بین من، رییس فدراسیون و 
استاندار و مدیرکل ورزش و جوانان استان خراسان شمالی به انجام رسید و با قولی 
که استاندار برای انجام تعهدات و پشتیبانی از این تیم داد و همچنین به خاطر 
اینکه تیم اترک سال گذشته در لیگ عنوان نایب قهرمانی و در جام باشگاه ها 
بعنوان سوم دست یافته بود با حضور این تیم در لیگ سال جاری موافقت شد. 
وی افزود: بر این اساس رقابت های گروه ب با حضور ۵ تیم بازار بزرگ ایران، پاس 
ساری، اترک خراسان شمالی، هیأت کشتی قائمشهر و چسب رازی برگزار خواهد 
شد. نصیرزاده اظهار داشت: این رقابت ها به صورت مستقیم از شبکه های ورزش 

و سه سیما برای علاقمندان به ورزش ملی کشور پخش خواهد شد.
رییس سازمان لیگ در پایان خاطرنشان کرد: خوشبختانه مسابقات دور رفت 
لیگ برتر کشتی آزاد و فرنگی در گروه های الف، هفته گذشته بدون هیچ مشکلی 
و با اجرای کامل پروتکل های بهداشتی برگزار شد و خوشحالم که کشتی گیران و 
مربیان علاوه بر اینکه بار دیگر بر روی تشک کشتی حاضر شدند، از منافع مادی 
لیگ نیز بهره مند گشتند. نصیرزاده همچنین در خصوص مسابقات گروه )ب( 
لیگ برتر کشتی فرنگی نیز گفت: این پیکارها براساس همان برنامه قبلی روزهای 

23 و 24 مهر ماه برگزار خواهد شد و هنوز تصمیم جدیدی گرفته نشده است.
وی گفت: بعد از تصمیم اتحادیه جهانی کشتی مبنی بر برگزار شدن یا نشدن، 
پیکارهای جهانی در سال 2020 در مورد دور برگشت لیگ تصمیم گیری خواهد 

شد.

فدراسیون به فکر چاره باشد؛

سایه سنگین کرونا روی لیگ برتر والیبال
 با گذشت پنج هفته از رقابت های لیگ برتر والیبال ویروس کرونا بخش زیادی 
از تیم های حاضر در این مسابقات را تحت تاثیر قرار داده و احتمال بدتر شدن 

شرایط نیز وجود دارد.
پس از گذشت پنج هفته از رقابت های لیگ برتر والیبال سایه شوم کرونا بر تیم ها 
پر رنگ تر می شود. در شروع رقابت ها تیم های هورسان رامسر و پیکان تهران درگیر 
ویروس شدند و برخی از بازیکنان خود را از دست دادند. پس از آن و با گذشت 
پنج هفته از رقابت ها تعداد مبتلاها به کووید 19 بیشتر شده و در تازه ترین اخبار 
منتشر شده 7 نفر از اعضای تیم سپاهان و ۵ تن از اعضای تیم شهرداری ورامین 

درگیر ویروس کرونا شده اند.
علاوه بر کاهش سطح کیفی مسابقات، خطر ابتلای بازیکنان و کادر فنی تیم ها 
به ویروس کرونا روز به روز بیشتر می شود و ممکن است برگزاری مسابقات را تحت 

الشعاع قرار دهد.
برگزاری رقابت های لیگ برتر به صورت غیر متمرکز و رفت و آمد تیم ها به منظور 
سفر به شهرهای مختلف برای برگزاری مسابقات یکی از از دلایل اصلی در ابتلای 
بازیکنان به کووید 19 است و بهتر است فدراسیون والیبال تصمیمی جدید برای 

جلوگیری از ابتلای بازیکنان به ویروس کرونا اتخاذ کند.
رشته هایی مانند کشتی و هندبال مسابقات خود را به صورت متمرکز برگزار می 

کنند و حتی رقابت های بسکتبال نیز قرار است به صورت متمرکز برگزار شود.
برگزاری مسابقات به صورت متمرکز می تواند تاثیر بسزایی در کاهش ابتلای 
بازیکنان به ویروس کرونا داشته باشد. بهتر است فدراسیون والیبال نیز شرایط 
برگزاری رقابت ها به صورت متمرکز را فراهم کند در غیر اینصورت باید شاهد 

تعطیلی مسابقات باشیم.

نصرتی سرمربی پارس جنوبی شد
مدیریت باشگاه پارس جنوبی جم سرمربی فصل آینده خود را انتخاب کرد.

برپایه این گزارش ، پس از سقوط تیم پارس جنوبی به لیگ دسته اول مجموعه 
مدیریتی این باشگاه برای حضوری پرقدرت در لیگ دسته اول از بین گزینه های 

مختلف سرمربی جدید خود را انتخاب کردند. 
بدین ترتیب محمد نصرتی پس از جلسه ای که دیروز با بهرام رضاییان مدیرعامل 
این باشگاه و ایرج خرمدل مدیرعامل جدید سازمان منطقه ویژه اقتصادی انرژی 

پارس داشت با این تیم به توافق رسید و قرارداد خود را امضا کرد.

 

 پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: »یحیی گل محمدی« نماد مربیان ایرانی است و او ثابت کرد که مربیان ایرانی هم 
می توانند موفق ظاهر شوند.

»حامد کاویانپور«با اشاره به برتری سرخپوشان برابر النصر در مرحله نیمه نهایی لیگ قهرمانان آسیا اظهار داشت: بازی 
خوبی را از سرخپوشان شاهد بودیم. پرسپولیس به لطف حضور نفراتی مانند گل محمدی، کریم باقری، حمید مطهری و 

افشین پیروانی شرایطش بهتر از هر سالی شده و در نتیجه هم شاهد موفقیت پرسپولیس در لیگ قهرمانان آسیا بودیم.
وی افزود: نمی توان نقش برانکو را در موفقیت های اخیر پرسپولیس نادیده گرفت چرا که او پایه گذار بود اما پرسپولیس به 
فردی نیاز داشت که بتواند این راه را ادامه دهد و هیچکس بهتر از »یحیی گل محمدی« نمی توانست چنین کاری را انجام 

دهد.
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس تاکید کرد که گل محمدی هم توانست از نظر فنی تیم را در بالاترین سطح خود نگه دارد 
و هم معنای تیم بودن و یک دست بودن را در پرسپولیس حفظ کند و با همین نتایج خوبی که تیم گرفت می بینیم که دوباره 

نشاط به جامعه برگشته است.
وی تصریح کرد: پیش از این هم تیم هایی مانند السد قدرتمند را از پیش رو برداشته بودیم و پیش بینی هم می شد که مقابل 
النصر به برتری برسیم. پیشکسوت سرخپوشان اضافه کرد: در فاصله 2 ساعت مانده به بازی، شوک بزرگی را به تیم دادن و 
»عیسی آل کثیر« که یکی از بازیکنان مهم تیم بود را محروم کردند. به طور حتم اگر در زمین بود، با توجه به قدرت پرسینگ او 

می توانستیم فشار روی دروازه حریف بیاوریم و در همان 90 دقیقه کار را برابر حریف عربستانی تمام کنیم.
کاویانپور گفت:  »مهدی عبدی« هم جوان مستعدی است و به خوبی از فرصت هایی که به دست می آورد استفاده می کند 

و آینده درخشانی در تیم دارد.
وی خاطرنشان کرد: به نظر من »یحیی گل محمدی« با عملکرد خوب،  ثابت کرد که با مربی ایرانی هم می توان در سطح 
بین المللی موفق بود. نباید ما با حضور چنین افرادی دنبال مربیان خارجی برویم و حتی برای تیم ملی از این افراد استفاده 
کنیم درست است که مربیان خارجی در مقطعی می آیند و مانند برانکو نتایج بسیار خوبی هم می گیرند و تاثیرگذار می شوند 
اما این مربی ایرانی است که برای تیم باقی می ماند و می تواند سال های سال این درخشش را حفظ کند. یحیی نماد موفقیت 

مربیان ایرانی است.
بازیکن اسبق تیم ملی همچنین خاطر نشان کرد: در فوتبال ایران استعدادهای زیادی داشتیم که چند نفر از آنها در حال 
حاضر در کادر فنی پرسپولیس هستند. یحیی در زمان بازیگری خود خصوصیات بارزی مانند بازی خوانی و شناخت از حریف 
داشت و این خصوصیات در زمان مربیگری هم به وی کمک شایانی کرد. از طرفی در کادر فنی،  حمید مطهری هم که از 
بهترین بازیکنان زمان خود بوده حضور دارد. در کنار آن ها »کریم باقری« تکمیل کننده پکیج موفقیت پرسپولیس است که هم 

بحث مدیریتی تیم را همراهی می کند و هم در بحث فنی به کادر فنی مشورت می دهد.
کاویانپور خاطرنشان کرد: این پرسپولیس نشان داده که با سایر تیم های ایرانی اختلاف زیادی دارد چرا که هم بازیکنان برای 

تیم غیرت می گذارند و هم کادر فنی به خوبی کارش را انجام می دهد.
وی تصریح کرد: به خاطر نداشتن لابی در کنفدراسیون فوتبال آسیا خیلی متضرر شدیم و امروز هم خیلی تلاش کردند تا به 

تیم ضربه بزنند اما تلاش و غیرت بازیکنان و کادر فنی موجب شد تا آنها ناکام بمانند.

 وکیل بین المللی ورزش گفت: با توجه به قوانین کنفدراسیون فوتبال آسیا شکایت باشگاه النصر از پرسپولیس در 
خصوص جذب بازیکنان جدید به جایی نخواهد رسید.

»غلامرضا رفیعی« در خصوص شکایت النصر از باشگاه پرسپولیس به دلیل غیرقانونی بودن قراردادهای این باشگاه 
اظهار داشت: پرسپولیس برای جذب بازیکنان جدید مشکلی نداشته و پنجره این تیم بعد از جذب بازیکنان بسته شده 
است. وی در پاسخ به این سووال که آیا شکایت النصر به جایی خواهد رسید، ادامه داد: بی تردید شکایت النصر از سوی 
کنفدراسیون فوتبال آسیا مردود خواهد شد و مطمئن باشید که کنفدراسیون فوتبال آسیا هم این شکایت را مردود اعلام 
خواهد کرد. وکیل بین المللی فوتبال گفت: قرارداد بازیکنان جدید پیش از بسته شدن پنجره نقل و انتقالاتی امضا شده 
است. متاسفانه بی عدالتی کنفدراسیون فوتبال آسیا شاید ما را تهدید کند اما براساس بند 4 ماه 29 مکرر آیین نامه تعیین 
وضعیت بازیکنان فیفا و براساس متن دقیق رای نامه کنفدراسیون فوتبال آسیا بعد از انقضا ممنوعیت ثبت بازیکن اعمال 
می گردد. وی تصریح کرد: با توجه به اینکه این رای اول جولای 2020 صادر شده است مشمول آیین نامه تعیین وضعیت 

جدید می باشد و قطعا این شکایت نباید به جایی برسد و به نظر من مردود اعلام خواهد شد.
رفیعی در خصوص اینکه آیا احتمال بخشش »عیسی آل کثیر« هم وجود دارد، اظهار داشت: از طرف دیگر اعتقاد دارم 
اگر باشگاه پرسپولیس به نحو شایسته ایی به دنبال تجدید نظر خواهی از رای کمیته انضباطی در خصوص آل کثیر باشد به 
سرعت و حتی قبل از دیدار فینال لیگ قهرمانان آسیا، می توان رای بدوی را نقض و به طور کلی محرومیت آل کثیر منتفی 
شود. وی تاکید کرد: باید این اتفاق رخ دهد چون حرف ما درست و آل کثیر سال ها است که این خوشحالی را بعد از به ثمر 
رساندن گل انجام می دهد و بحث سوءنیت و نیت خیلی مهم است و اینجا شواهدی است که آل کثیر به هیچ عنوان قصد 
رفتار تبعضی نداشته است. وکیل بین المللی ورزش تصریح کرد: امیدوارم باشگاه پرسپولیس سه کار را در اولین فرصت 
انجام دهد. در مرحله اول باید مبانی رای کمیته انضباطی را درخواست کند و در مرحله دوم باید برای اینکه آل کثیر در 
دیدار فینال بازی کند با جدیت پیگیری کنند. ظرف پنج روز به کمیته تجدید نظر درخواست و در همین فرصت یک تیم 
کامل با همکاری رسانه ها تشکیل دهند و تمام ابراز احساسات آل کثیر را تهیه و منتشر کنند و به دست کمیته استیناف 
کنفدراسیون فوتبال آسیا برسانند.   وی افزود: به نظر من حتی باید این مدارک را حضوری بدست کنفدراسیون فوتبال 
آسیا برسانند چون ممکن است حجم فایل ها زیاد باشد و همین مشکل کوچک باعث شود این رای تایید شود. ما باید 
زمان را در نظر بگیریم و سود باشگاه در این است که نهایت تعجیل را به خرج دهد و زمان را از دست ندهد تا اینکه رای 

محرومیت آل کثیر نقض شود و در بازی فینال او به میدان برود
. رفیعی خاطرنشان کرد: ماده ۵8 آیین نامه انضباطی و اخلاق کنفدراسیون فوتبال آسیا تمام مصادیق نژادپرستی 
را ذکر کرده است و اگر »عیسی آل کثیر« قبلا در لیگ داخلی به این شکل ابراز احساسات نکرده بود قطعا محرومیت 
او صحیح بود اما چون او سالیان سال است که به این شکل خوشحالی کرده نباید با این محرومیت روبه رو می شد. وی 
تاکید کرد: متاسفانه تیم های ایرانی همراه خود پزشک، ماساژور و گاهی روانشناس به مسابقات می برند اما یک مشاور 
حقوقی کنار خود ندارند که بازیکنان را از آخرین قوانین انضباطی آگاه کنند. اگر مدیران باشگاه از قبل این آیین نامه 
را می خواندند و بازیکنان را متوجه می کردند آل کثیر چنین خوشحالی نمی کرد. باشگاه های بزرگ جهان قبل از آغاز 

تورنمت کلاس های آموزش حقوق ورزش برگزار می کنند و بازیکنان خود را آگاه می کنند. 

 حامدکاویانپور:

 »یحیی« نماد مربیان ایرانی است
وکیل بین المللی ورزش: آل کثیر بخشیده می شود

شکایت النصر به جایی نمی رسد

تصمیمات عجیب کنفدراسیون فوتبال آسیا در لیگ 
قهرمانان آسیا علیه نمایندگان ایران، بار دیگر نشان داد 
قدرت ما در AFC بسیار کمتر از چیزی است که فکر 

می کنیم.
رهایی از شر تصمیمات عجیب کنفدراسیون فوتبال 
است؟  ممکن  چگونه  ایران  فوتبال  علیه   )AFC( آسیا 
تصمیماتی که روزی میزبانی را از تیم های ایرانی می گیرد 
و یک روز دیگر، در آستانه صعود نماینده ای از ایران به 
فینال لیگ قهرمانان آسیا، حکم به محرومیت سنگین 
بازیکن تاثیرگذار آن تیم می دهد. شاید فکر می کنیم اگر 
کرسی مهمی در AFC داشتیم، با چنین آرای سنگینی 
مواجه نمی شدیم که جالب است بدانید از این کرسی مهم 

برخورداریم، اما استفاده ای نمی کنیم.
فوتبال  کنفدراسیون  در  کرسی ها  مهم ترین  از  یکی 
آسیا، جایگاه نایب رئیسی است. هر چند در خصوص 
این جایگاه نیز نکات قابل تاملی وجود دارد، با این حال 
نایب رئیسی AFC را در اختیار  از کرسی های  ما یکی 
داریم و آن هم در اختیار مهدی تاج است. پیش از او، علی 
کفاشیان این کرسی را در اختیار داشت. دریغا که نه در 
زمان علی کفاشیان و در اختیار داشتن این کرسی فوتبال 
ایران از آن بهره ای برد و نه در زمان مهدی تاج وضعیت ما 

سر و سامان گرفت.
سال هاست در حالی کرسی نایب رئیسی فوتبال آسیا را 
در اختیار داریم که یک روز میزبانی از تیم های عربستانی 
از ایران سلب می شود، یک روز میزبانی تیم های ایرانی 
گرفته شد و روز دیگر محرومیتی شامل بازیکن تاثیرگذار 
نماینده فوتبال ایران شد که می توانست همه چیز را بر باد 
بدهد. شاید اگر پرسپولیس به دنبال محرومیت عیسی 

آل کثیر به النصر عربستان باخته بود و فینالیست لیگ 
قهرمانان آسیا نمی شد، مطرح کردن جایگاه کرسی های 
فوتبال ایران در AFC به این موضوع ارتباط پیدا می کرد، 
اما چه خوب که پرسپولیس فینالیست شده تا انتقاد از 
سنجاق  پرسپولیس  حذف  به  بی مصرف،  کرسی های 

نخورد.
بهره ای  آن  از  که  جایگاهی  یعنی  بی مصرف  کرسی 
یا قدرت  یعنی قدرت لابی  نمی بریم،  فوتبال مان  برای 
ایستادن مقابل لابی ها را نداریم. شاید هم نمی خواهیم از 
این قدرت به سود فوتبال ایران بهره ای ببریم که در اصل 
موضوع تفاوتی و در بی مقداری این کرسی، تغییری ایجاد 

نمی کند. پس باید این سوال را از مهدی تاج پرسید که 
دقیقاً جایگاه او در کنفدراسیون فوتبال آسیا کجاست که 
کمیته های مختلف AFC به سادگی علیه ایران رای صادر 
می کنند؟ یا شاید بهتر باشد سوال کنیم که فوتبال ایران 
در نقشه AFC کجاست؟ آیا AFC از فوتبال ایران فقط 
"دنبال کنندگان صفحات اینستاگرامش" را می خواهد 
یا واقعاً فوتبال ایران برای AFC جایگاه دیگری هم قائل 

است.
کنفدراسیون فوتبال آسیا با توجه به پهناور بودن قاره، 
فوتبال آسیا را از سال 2014 به پنج بخش شرقی، غربی، 
جنوبی، مرکزی و آسه آن تقسیم کرد که با تصمیم علی 

کفاشیان و برای کسب کرسی نایب رئیسی، فدراسیون 
فوتبال ایران از منطقه غرب خارج و به منطقه مرکزی رفت. 
مهدی تاج هم برای حفظ این کرسی به تصمیم گرفته 
شده ادامه داد، اما حضور در منطقه مرکزی چه سودی 

برای ایران داشته است؟
گرفتند  تصمیم  ایران  فوتبال  دوره  دو  روسای  چگونه 
میدان را برای کشورهای غرب آسیا خالی کنند تا با گرفتن 
یک جایگاه شخصی )نایب رئیسی( قدرت را دو دستی 
به کشورهای غربی بسپارند؟ آیا ماندن در منطقه غرب و 
جنگیدن برای گرفتن کرسی از این منطقه به سود فوتبال 
ایران نبود؟ آیا ایران نمی توانست با ماندن در منطقه غرب و 
با لابی با قطر از قدرت فوتبال این کشور در آسیا بهره ببرد؟ 
حضور در منطقه مرکزی چه سودی برای فوتبال ایران 
داشته است؟ حتی حضور در تورنمنت های CAFA نیز 
نسبت به حضور در تورنمنت های غرب آسیا بار فنی بالایی 
برای فوتبال ایران ندارد. آیا بهتر نیست رئیس و هیئت 
رئیسه جدید فدراسیون فوتبال برای بازگشت فوتبال ایران 

به منطقه غرب تصمیمی جدی بگیرند؟
 AFC صحبت در خصوص کرسی های فوتبال ایران در
بیش از این است، اما فعلًا باید به همین مقدار بسنده 
کنیم. اینکه علی کفاشیان و مهدی تاج را مورد سوال 
قرار دهیم که تاکنون از کرسی خود چه استفاده ای به 
سود فوتبال ایران کرده  و تاکنون مقابل کدام تصمیم علیه 
فوتبال ایران ایستاده اند؟ چگونه است که AFC به هر 
شکل که می خواهد علیه فوتبال ایران تصمیم می گیرد و 
قدرتی برای مقابل آنها نداریم. جالب است که در بیشتر 
مواقع نیز آن طرف میدان سعودی هایی هستند که در 

میدان سیاست و ورزش همیشه علیه ایران بوده اند.

 ایران در نقشه کنفدراسیون فوتبال آسیا کجاست؟

AFC اِشغال بیهوده صندلی ها در 
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 فعال سیاسی با بیان اینکه رسالت اصلاح طلبان به حوزه سیاست خلاصه 
نمی شود و می توان این گفتمان بلندمدت را به عرصه های فرهنگ و اجتماع برد، 
گفت: اصلاح طلبی به میزانی که از جامعه فاصله بگیرد،  آسیب های بیشتری 

متوجه خود و مردم می کند، چرا که مردم کانون تغذیه اصلاح طلبی است. 
»غلامرضا ظریفیان« در ارتباط با طرح مجلس برای اصلاح قانون انتخابات 
ریاست جمهوری گفت: مهمترین سند میثاق ملی که نظام ما را از نظام گذشته 
نظام جمهوری  میان  آن  اعتبار  به  که  است  اساسی  قانون  متفاوت می کند، 

اسلامی با دیگر نظام ها خط مرز ایجاد می شود.
عضو شورای مرکزی مجمع ایثارگران اصلاح طلب افزود: قانون اساسی ما الهام 
گرفته از تجارب تاریخی مانند مشروطه و الگوهای تاریخی جهان است و در عین 
حال متکی بر افکار کسانی است که نقش اصلی را در تهیه و تدوین قانون اساسی 
داشتند. در تهیه و تدوین قانون اساسی حضرت امام )ره(، فقهای بزرگ و خبرگان 
و تحصیل کردگان زیادی نقش کلیدی داشتند. هرچند خیلی از تدوین کنندگان 
قانون اساسی در قید حیات نیستند ولی مذاکرات و اصل قانون اساسی موجود 

است.
نظام جمهوری  معیارهای  دیگر  از  را  )ره(  امام خمینی  وی، سیره حضرت 
اسلامی ذکر کرد و گفت: اظهارات، تصمیمات، مواضع و بیانات امام خمینی )ره( 
هم موجود و در دسترس است. بنابراین سیره امام )ره(، مذاکرات و سند قانون 
اساسی موید و گویای عمل ما است. همه این اسناد و معیارها انقلاب اسلامی 
را در ظرفی بنام جمهوریت قرار داده اند و همه مسوولان جمهوری اسلامی از 
رهبری تا شوراهای شهر و روستا، مستقیم و غیر مستقیم عملا مظروف جمهوریت 

نظام هستند و این موضوع تفسیر بردار هم نیست.
هر نگاه تنگ نظرانه به جمهوریت مردود است

ظریفیان افزود: حکومتهایی چون صفویه و قاجاریه هم مدعی بودند که در 
تحت لوای اسلام حکومت می کنند. در واقع تنها تفاوت ما با حکومت های  قبلی 
همین بحث جمهوریت است که محتوای آن اسلام است. البته اسلامی که در 
تعارض با جمهوریت نیست و با آن پیوند ارگانیک دارد. البته قرائتهای مختلفی از 
اسلام وجود دارد و منظور اسلامی است که جمهوریت را به رسمیت بشناسد، لذا 
هر تفسیری که جمهوریت نظام را مضیّق )محدود( کند، بنیان نظام را به چالش 

می کشد.
این فعال سیاسی تاکید کرد: مردم به اعتبار امام )ره( و کسانی که قانون اساسی 
را تدوین کردند این قانون اساسی را مورد تایید قرار دادند. بنابراین هر نگاه و تفسیر 
مضیّق )محدود( از جمهوریت که نقش مردم را کاهش دهد مردود است زیرا بنیان 
نظام را به مخاطره می اندازد. اتفاقا شورای نگهبان به عنوان نهادی که موظف 
است از جمهوریت و اسلامیت نظام صیانت کند باید خیلی بیشتر به این موضوع 

توجه کند.
ظریفیان گفت: این یک عرف در بحث مدیریت است که هر قدر دایره را تنگ و 
محدود کنیم و فضای تشخیص را از مردم بگیریم به جمهوریت نظام ضربه زده ایم. 
در کشور ما مدیریت تعریف دارد همانگونه که تخصص در نظام متخصصان تعریف 
خود را دارد. هر قدر ما اینها را محدود و مقید کنیم جمهور مردم را از تشخیص 
محروم می کنیم و به سمت نوعی محدود و کوچک کردن گستره مفهومی 

جمهوریت می رویم.
وی خاطرنشان کرد: قانون اساسی به طور مشخص و صریح گفته،  تعیین 
تکلیف و تشخیص نامزد شدن افراد برای شوراهای شهر و روستا به عهده مجلس 
شورای اسلامی است. ولی برخی می خواهند این وظیفه را به شورای نگهبان 

بسپارند که این خلاف قانون اساسی است.
ظریفیان اضافه کرد: از ابتدای انقلاب قرائتی میان انقلابیون وجود داشت ولی 
تاکنون در اقلیت بودند، آنها امروز احساس می کنند فرصتی دست داده است تا 

قرائتی را که حضرت امام )ره( مکرر با آن مخالف بودند را محقق و جاری کنند.
وی در گفت وگو باایرنا اظهار کرد: در مذاکرات قانون اساسی بعضی از بزرگان در 
بحث شکنجه اعتراض می کردند و قیدهایی به کار می بردند، شهید بهشتی با آنها 
برخورد می کرد و می گفت که این شیوه ها ما را به جمهوریت نمی رساند و ممکن 
است ما را به دوران و اشکالاتی برگرداند که به خاطر آن انقلاب کردیم. بنابراین 
برای تشخیص و تطبیق خود با آرمانها و پیام های انقلاب اسلامی و تشخیص سره 
از ناسره به مذاکرات قانون اساسی، بیانات امام )ره( و راهی که مردم برگزیدند 

برگردیم. 
این فعال اصلاح طلب ادامه داد: تعریف شرایط نامزدی ریاست جمهوری و 
رجل سیاسی در مجلس موجب انسداد جمهوریت و بازگشت به عقب است. این 
طرح بسیاری از ظرفیت ها و توانایی های جمهوریت در حوزه نامزد شدن و معرفی 

شدن افراد را از بین می برد و دست مردم را در موضوع انتخاب کردن می بندد.  
تغییر سیستم سیاسی کشور نیاز به همه پرسی دارد 

ظریفیان در واکنش به پیشنهاد نائب رئیس مجلس مبنی بر استقرار نظام 
پارلمانی اظهار کرد: استقرار سیستم پارلمانی به جای ریاستی و جایگزین شدن 
نخست وزیر مستلزم بازنگری در قانون اساسی است که نیاز به همه پرسی دارد. 
اگر آقایان برای همه پرسی قانون اساسی آمادگی دارند می توانند انجام دهند و ما 
از آن استقبال می کنیم ولی این کار را نمی کنند چون در بازنگری خیلی از مسائل 

مورد بررسی مجدد قرار می گیرد.
عضو شورای مرکزی مجمع ایثارگران اصلاح طلب گفت: ما 10 سال سیستم 
نخست وزیری را در جمهوری اسلامی تجربه کردیم که به هر دلیل آن سیستم 
را تغییر دادیم. در آن سیستم ما مساله و مشکل زیاد داشتیم. مثلا میان رییس 
به نظر  ایجاد می شد. الان هم  جمهوری و نخست وزیر تعارض و اصطکاک 
من میزان دخالت در سیستم پارلمانی خیلی بیشتر است تا سیستم ریاست 

جمهوری.
وی افزود: انتخاب رییس جمهوری شکل سراسری و ملی دارد و انسجام ملی را 
تضمین می کند. چون در مساله ریاست جمهوری ما بالاترین رکن اجرایی کشور 
را انتخاب می کنیم. بنابراین جنس آن با مقوله محلی و قومی انتخابات نمایندگان 

مجلس متفاوت است.
این استاد دانشگاه خاطرنشان کرد: کسانی که صلاحیت اداره  این جامعه بزرگ 
را دارند باید تجربه های مختلف و شرایط ویژه ای داشته باشند. بنابراین اگر این 
مساله را به سمت سیستم پارلمانی ببریم هم نگرانی برای مدیریت کشور بیشتر 

است و هم نقش جمهور مردم به شدت کاهش می یابد.
ظریفیان ادامه داد: تغییر سیستم سیاسی کشور نیاز به همه پرسی دارد و اگر بنا 

باشد رفراندوم انجام گیرد با تجربه ای که در مورد قانون اساسی داریم باید موارد 
متعددی را به رای عمومی بگذاریم اگر این پروسه و روند طی شود البته حق مردم 
است که به هر سیستمی رای دهند، با این وجود معتقدم در شرایط کنونی ما 
آمادگی برگزاری همه پرسی در مورد قانون اساسی و هر موضوع دیگری را نداریم، 
بنابراین بهتر است همین مسیر که وجود دارد را طی کرده و اگر نواقصی وجود 
دارد به نفع جمهوریت رفع و کمک کنیم که جمهور مردم احساس بهتر و رغبت 

بیشتری برای حضور در سرنوشت خود را پیدا کنند.
از این گفت و گو احزاب قدرتمند را از پیش نیازها و  وی در بخش دیگری 
زیرساختهای نظام سیاسی و حکمرانی عنوان کرد و افزود: بخش دیگر از پیش 
نیازها شکل گیری جامعه مدنی، قوانین و قواعد متناسب با نظام پارلمانی یا 
ریاستی است. از طرفی هم اگر به دنبال شکل گیری احزاب خوب و قدرتمند 
هستیم باید قانون جرم سیاسی به درستی اجرا شود و تا زمانی که این مولفه ها و 

فاکتورها وجود نداشته باشد، به مشکل می خوریم.
اصلاح طلبی امری جاری و دائمی است

ظریفیان، پیشینه جریان اصلاح طلبی را از دوران قائم مقام فراهانی و جنگ های 
ایران و روس عنوان کرد و گفت: روند طبیعی مفهوم اصلاح و اصلاح طلبی امری 
جاری است و تا همیشه ادامه خواهد داشت. هیچ جامعه ای نمی تواند خود را از 
اصلاح طلبی بی نیاز بداند. جامعه ای که اصلاح نمی پذیرد،   آسیب هایش انباشته 

شده و به شرایط تراکم و انسداد می رسد.
وی اظهار کرد: ایرانیان طی بیش از 170 سال گذشته همواره با اصلاح طلبی 
همراه بوده اند. همین گروه های اصولگرا هم نیاز به اصلاحات را دریافته اند و در 
سال های گذشته تعدادی از تشکل های این جریان دست به اصلاحات رویکردی 

و راهبردی زده اند.
اصلاح طلبان متناسب با ارزش های خود با جامعه همراه نبودند

عضو  شورای مرکزی مجمع ایثارگران اصلاح طلب اضافه کرد: مضامین معرفتی 
و نوع نگاه اصلاح طلبان به جامعه، دین و دستاوردهای بشری به گونه ای بوده  
که جامعه آن نوع نگاه را بهتر و بیشتر از دیگر طیف ها و جریان ها می پسندد. اما 
اصلاح طلب ها بعد از انقلاب اسلامی به رغم برخورداری از پشتوانه های بیشتر 
مردمی، نگاه  عقلانی تر به مسائل جامعه و نظام جهانی و راهبردهای مفیدتر و 
موثرتر، متاسفانه خودشان را متناسب با این مفاهیم، ارزش ها و معروف ها و 
متناسب با راهبردها تجهیز و تقویت نکردند و از جامعه و سرمایه اجتماعی عقب 

ماندند که البته دلیل این فاصله بین آنها و مردم غیبت تحزب است.
نقطه کانونی تفکر و اندیشه اصولگرایان مردم نیست

ظریفیان افزود: اصلاح طلبان اگر همچنان اقبال مردم را می خواهند باید برای 
عبور از بحران های کنونی حرف مشخصی داشته باشند و صلاحیت های لازم را 
برای خود فراهم کنند. اصلاح طلبان در حال حاضر با بحرانی به نام تعدد احزاب 
و گروه ها مواجه هستند، عدد نیروهای متفکر اصلاح طلب در کشور بی نهایت 
نیست، این افراد معدود در بیش از 30 تا 40 حزب پخش شده اند که همین امر به 
جای فرصت تبدیل به تهدید شده است و با این شرایط نمی شود از ظرفیت های 

اصلاح طلبی استفاده کرد.
این فعال اصلاح طلب تاکید کرد: بنابراین یکی از مشکلات اصلاح طلبان وجود 
احزاب کم اثر و متعدد است در حالی که در دنیا به سمت شکل گیری احزاب کمتر 

ولی موثرتر می رود.
ظریفیان خاطرنشان کرد: نکته دوم اینکه اصلاح طلبان در بستر تاریخی 
به لحاظ معرفتی همواره مساله مردم و جمهوریت برایشان مهم بوده است، در 
عین حالی که نوع نگاه روشنفکرانه به  دین از زمان سید جمال الدین اسدآبادی، 
حضرت امام )ره(، آیت الله طالقانی، مهندس بازرگان و شهید بهشتی، آیت الله 

مطهری و تاکنون خاستگاه اصلاح طلبانه داشته است.
وی ادامه داد: این در حالی است که نقطه کانونی تفکر و اندیشه اصولگرایان 
مردم نیست و آنها حفظ وضع موجود را مهم می دانند، البته مردم برای آنها مهم 
است ولی نقطه کانونی نیست، اما اصلاح طلبی با توجه به رویکرد جامعه محوری 
که دارند به میزانی که از جامعه فاصله بگیرند،   آسیب های بیشتری از این رهگذر 
متوجه خود و مردم می کنند، چرا که کانون تغذیه اصلاح طلبی مردم هستند، به 

همین دلیل اصلاح طلبان نیازمند درک دوباره از جامعه هستند.
حرکت به سوی اصلاح طلبی جامعه محور 

ظریفیان با بیان اینکه نگاه اصلاح طلبانه از ابتدای مشروطه تا 10 سال قبل 
عمدتاً معطوف به سیاست بوده است، اظهارداشت: سیاست مهم است و رها 
شدنی نیست چرا که سیاست ابزار تدبیر امور است و نباید آن را رها کرد، اما 
نیازهای مردم به ویژه نسل سوم و چهارم صرفاً در سیاست خلاصه نمی شود، 
بنابراین اصلاح طلبان اگر بخواهند دوباره خود را بازتولید و بازتعریف کنند باید به 
سمت اصلاح طلبی  جامعه محور بروند. اصلاح فقط در سیاست رخ نمی دهد، 
جامعه متنوع و متکثر با ارتباط جهانی، با سبک های زندگی مختلف، تعدد اقوام و 

مذاهب نیازهایی غیر از سیاست هم دارد.
این فعال اصلاح طلب افزود: جامعه ما نیازهای حقوقی، اجتماعی، فرهنگی 
جدید، سبک زندگی، ابزار و فناوری دارد و اگر اصلاح طلبی بخواهد موقعیت 
تاریخی خود را حفظ کند، باید نسبت به این مسائل ایده، حرف و راهبرد داشته 

باشد.
جدا شدن سیاست از اخلاق موجب انحراف می شود 

ظریفیان ادامه داد: نکته سوم اینکه اصلاح طلبی همواره سیاست را در کنار 
اخلاق جستجو کرده و از منظر اصلاح طلبی ارتباط اخلاق و سیاست مساله ای 
بنیادین و اساسی است. ما به قدرت و سیاست نیازمندیم، اما سیاست زمانی 
دچار انحراف می شود که از گزاره های اخلاقی جدا شده و قدرت به اصل اساسی 

و محور اقدام و استراتژی تبدیل شود.
این فعال اصلاح طلب خاطرنشان کرد: بنا بود اصلاح طلبان نفع جامعه را بر 
منافع خود ترجیح دهند چون شعار اصلاح طلبان پیوند میان اخلاق و قدرت 
بود، هر جا به طور خاص نفع خود را بر منافع جامعه ترجیح دادند دچار بحران 
شده اند. اگر در مقطعی جامعه در شرایط مناسبی از جهت اصلاح و پذیرش 
تحول قرار داشته و اصلاح طلبان به دنبال استفاده از فرصت های دیگری بودند، 
با جامعه فاصله گرفته، اخلاق را زیر پا گذاشته و باعث این شکاف و فاصله بین 

اخلاق و سیاست شده اند.
جمهوریت و توزیع عادلانه قدرت ابزاری اصلاح طلبانه است

ظریفیان با بیان اینکه جمهوریت ابزاری اصلاح طلبانه است، ادامه داد: شعار و 

فلسفه اصلاح طلبان همواره با ابزار جمهوریت و در عرصه سیاست، توزیع عادلانه 
قدرت بوده است، اما جامعه امروز ما هم علاوه بر توزیع عادلانه قدرت، به توزیع 
عادلانه ثروت، منزلت و کرامت هم نیاز دارد. اگر اصلاح طلبان در شعارهای اصلی 
خود مساله کاهش فاصله طبقاتی، مبارزه با رانت و جاری شدن عدالت اجتماعی 
و توزیع فرصت های برابر را در محور و  کانون راهبردهای خود قرار ندهند از جامعه 
فاصله می گیرند و این جا است که جامعه احساس می کند اصلاح طلبی با اخلاق 

و فضای جامعه فاصله گرفته است.
این استاد دانشگاه در عین حال گفت: شرایط اصلاح طلبان در بحث عدالت 
اجتماعی و پیوند اخلاق و سیاست بهتر از رقبا است اما به میزانی که آنها از 
مساله عدالت اجتماعی و ترجیح منافع جامعه به منافع خود فاصله بگیرند مفهوم 

اصلاح طلبی به همان میزان و شاید شدیدتر آسیب می بیند.
ظریفیان اظهار داشت: اصلاح طلبی باید تکلیف گفتمان خود را روشن کند 
و نیاز دارد که صراحتاً راهبردها و جهت گیری گفتمانی خود را در بستر قدرت 
وقتی  عدالت  موضوع  در  براین  علاوه  کند.  مشخص  معرفتی  مباحث  در  و 
گفتمان اصلاح طلبی شفاف شود، تمایزهایش هم مشخص می شود. درون 
جریان اصلاحات طیف های فکری متنوعی وجود دارد و در صورت ارائه راهبرد 
و مانیفست همه طیف های این جریان دوری و نزدیکی خود به محور و کانون 

اصلاح طلبی را متوجه می شوند.
وی با ذکر این نکته که اصلاح طلبی امروز ما باید به مرام و تعریف جامعه شناختی 
و معرفتی تبدیل شود، خاطرنشان کرد: اگر اصلاح طلبان تکلیف خود را در مورد 
عدالت اجتماعی و بحث سرمایه داری روشن کنند، صاحب ملاک، متر و معیار 

می شوند و احزاب این طیف یا خود را داخل این تعریف می بینند یا خارج از آن.
عضو شورای مرکزی مجمع ایثارگران اصلاح طلب دیگر مشکل اصلاح طلبان 
را تکثر تشکل ها عنوان کرد و اظهارداشت: این معضل موجب شده در درون این 
جریان گفتمان هایی مختلف از لیبرالیسم مطلق تا دولتی شدن و سوسیالیسم 
وجود داشته باشد، لذا باید روشن شود مرام اصلاح طلبان در امور اقتصادی، 
فرهنگی و اجتماعی چیست که احزاب مدعی مفهوم اصلاح طلبی خود را تعریف 

و تنظیم کنند.
اگر جامعه از اصلاح طلبان ناامید شود به سمت اصولگرایان نمی رود

ظریفیان با تاکید براینکه اگر جامعه از اصلاح طلبان ناامید شود به سمت 
اصولگرایان نمی رود، اظهار کرد: جامعه ما تجربه جریان های مختلف و خشونت 
طلبی شبیه داعش مانند منافقین را دارد و نمی خواهد به آن شرایط برگردد. 
اصلاح طلبان برای حفظ این سرمایه خود را بازسازی کنند، ولی به رقبای اصلاح 
طلبی هم می گویم باید بدانند اگر اصلاح طلبان را از کنش گری در جامعه حذف 
کنند به این معنی نیست که مردم به سمت آنها خواهد رفت، بلکه این امکان 
وجود دارد جامعه به سمت جریان های خطرناک و آشوب طلب برود که برای کشور 

خطرناک است.
از کریدور خشونت اصلاح طلبی بیرون نمی آید

ظریفیان گفت: خصلت اصلاح طلبی نصیحت و امر به معروف به معنای نقد 
خطاهای حاکمیت است و باید بتواند اصلاحات را انجام داده و مردم را تشویق 
به مشارکت کند. اصلاح طلبان باید برنامه خود برای مشارکت در اداره جامعه را 
به حاکمیت ارائه کنند، اگر حاکمیت پذیرفت که خوب است اما اگر نپذیرفت، 
تکلیف آنها تمام نشده و از مسیر اصلاح طلبی جامعه محور به کار و رسالت خود 

بپردازد.
این فعال اصلاح طلب با تبیین نحوه ارتباط دولت و جامعه در جوامع مختلف 
اظهارداشت: نسبت قدرت و ضعف مردم در یک حکومت به این شکل است؛ 
»دولت قوی - جامعه ضعیف«، »دولت ضعیف - جامعه قوی«، »دولت ضعیف-  
جامعه ضعیف«  و »دولت قوی-جامعه قوی«.  اگر دولت قوی و جامعه ضعیف 
بود استبداد حاکم خواهد شد. اگر دولت ضعیف و جامعه قوی باشد انقلاب رخ 
خواهد، دولت و جامعه ضعیف منجر به شورش و به هم ریختگی می شود و اگر 

دولت و جامعه هر دو قوی باشند، "توسعه پایدار" رخ می دهد.
وی افزود: اتوریته و قدرت دولت برای جاری کردن سیاست ها باید برمبنای 
مدنی  جامعه  و  احزاب  طرفی  از  باشد  کرامت  و  قدرت  ثروت،  عادلانه  توزیع 
ساختارمند و مستقل برای آموزش و مشارکت مردم باید در کنار این قدرت قرار 

گیرد، تا میان این دو مولفه )دولت و جامعه مدنی(  توازن قدرت ایجاد شود.
بنابراین  داد:  ادامه  اصلاح طلب  ایثارگران  مجمع  مرکزی  شورای  عضو  
اصلاح طلبان به مساله قدرت نگاه کوتاه مدت نداشته باشند و اگر در انتخابات 
1400 عرصه بر آنها تنگ شد به دنبال تحقق نگاه و اهداف میان مدت و دراز مدت 
خود بروند و برای دولت و جامعه ای قوی و تحقق "توسعه پایدار" برنامه ریزی کنند.
انتخاباتی به  و  ادامه داد: اگر اجازه کنش سیاسی  این فعال اصلاح طلب 
اصلاح طلبان داده نشد و راهبردها و شرایط آنها مورد اقبال حاکمیت قرار نگرفت 
راه اصلاح طلبی به پایان نرسیده، باید بروند جامعه را تقویت کنند. گرچه رسالت 
اصلاح طلبان در سیاست خلاصه نمی شود و می تواند گفتمان بلند مدت خود را 

به عرصه های فرهنگ و اجتماع برده و جامعه ای فاخر، آزاد و قوی بسازد.
جامعه ایران متکثر است

 ظریفیان دلیل انفعال و عدم ارائه لیست از سوی اصلاح طلبان در اسفند 98 و 
احتمال تکرار آن در 1400 را حضور قرائتی خاص در فرایند تصمیم گیری عنوان 

کرد و گفت: بعد از پایان دولت اصلاحات نگاهی شکل گرفت که می خواست 
همه جامعه را به هم شبیه و قوای سه گانه را از منظر تفکر سیاسی یکدست کند که 

نمود آن انتخابات سال 1384 بود.
وی ادامه داد: آنها معتقدند جامعه و حکومت یکدست از ظرفیت ها و فرصت های 
بهتر استفاده می کند ولی حاصل این تفکر و قرائت را در همان دوره شاهد بودیم 
که چقدر در قوای سه گانه تنازل اتفاق افتاد لذا نباید دوباره این تجربه را تکرار کنیم 
چون جامعه ما متنوع و متکثر است.  ایرانیان تجارب فرهنگی، اجتماعی و تمدنی 
چند هزار ساله دارند و توانسته اند فرهنگ های بزرگی را هم قبل و هم بعد از اسلام 

در درون خود هضم کنند.
جامعه به درون خود تبعید نشود

ظریفیان عنوان کرد: اگر به سمت یکدست  سازی در 1400 برویم،  اعتماد 
حداکثری سرمایه اجتماعی از دست رفته و به حاشیه می رود، در این حالت 
نخواهیم توانست از سرمایه هایی به نام تنوع و تکثر برای توسعه پایدار استفاده 

کنیم.
عضو شورای مرکزی مجمع ایثارگران اصلاح طلب یادآور شد: شفیعی کدکنی 
می گویدکه »آخرین فاجعه این بود که هر یک از ما به درون خویش تبعید شدیم«  
لذا باید کمک کنیم جامعه به درون خویش تبعید نشود. این جامعه به ایران اش، 
و  مذهبی اش  سرمایه های  و  )ع(  حسین  امام  زبان اش،  رحمانی اش،  اسلام 
فناوری  توسعه  شرایط  در  جامعه  این  است.  علاقه مند  کشورش   سربلندی 
اطلاعات و فضای مجازی، ارتباطش با دنیا تنگاتنگ شده و جهان را می شناسد 
و شاهد رشد و توسعه همه ابعاد زندگی بشر است، بنابراین مقابل اقدامات ضد 
توسعه ای مقاومت می کند، بنابراین کسی نمی تواند چیزی را به این جامعه 

تحمیل کند.
ظریفیان گفت: اصلاح طلبان در ایران ظرفیت بزرگی هستند و این ظرفیت 
همواره همراه ایران، انقلاب و نظام است. اصلاح طلبان تنها برابر قرائت های تنگ 

نظرانه در سیاست و خرافی در دین و تفکرات تجزیه طلبانه هستند.
این استاد دانشگاه راه برون رفت از شرایط فعلی را گفت و گوی ملی قلمداد 
کرد و گفت: چالش های جامعه به گونه ای است که اصولگرا، اصلاح طلب و هر 
شخص و گروهی که دل در گرو این کشور دارند باید نقطه وصل و وحدتی پیدا 
کند. اگر چالش ها در مسیر انسجام ملی قرار نگیرد و نوعی وحدت راهبردی ایجاد 

نکند، آسیب هایی کلان به جامعه خواهد زد.
آسیب های  بیکاری،  نشینی،  حاشیه  افزایش  طبقاتی،  فاصله  افزود:  وی 
اجتماعی و زنان سرپرست خانوار و شکاف دولت و ملت، گره های اصلی و امروز 
ایران است، این موارد می تواند نقطه وصل و وحدت همه ایرانیان با هر تفکر و 
خاستگاهی باشد. منتها باید این مشکلات و راه برون رفت از آن تعریف شود زیرا 
تجربه نشان داده تعویض و تغییر رییس جمهورها تاثیر چندانی در زندگی مردم 

ندارد.
راه اصلاح همیشه باز است

ظریفیان خاطرنشان کرد: اگر یکی سرطان یا مرضی لاعلاج گرفته باشد، آیا 
به پزشکان می گوییم دست از کار بکشد؟ البته که برای درمانش هر کاری از 
دستمان برآید انجام می دهیم، بنابراین راهی غیر از جنگیدن وجود ندارد تا این 
بیمار بهبود یابد. ما چالش های بزرگی داریم که به راحتی حل نمی شود اما اصل 
اصلاح طلبی و عقل می گوید همچنان باید کمک کنیم که جامعه به شرایط 

بدتری پرتاب نشود.
هزینه  یا  برویم  خود  کار  دنبال  باید  یا  گفت:  اصلاح طلبان  به  خطاب  وی 
چالش هایی که سر راه اصلاح طلبی وجود دارد را بپردازیم. اگر از تفکر و گفتمان 
اصلاح طلبانه که امر به معروف است دفاع نکنیم جامعه رشد نمی کند و از دل آن 

پوپولیسم خارج می شود.
انتخاباتی  ظریفیان اظهار کرد: کسانی که می گویند احتمالًا برای 1400 
مطمئن خواهیم داشت تا حدودی درست می گویند. فرض کنیم در شرایط 
رقابتی آزاد و برابر، یکی پیروز شود، اگر آن اعتماد اجتماعی به درستی شکل 

نگیرد و تعارضات ساختاری حل نشود چیزی عوض نمی شود.
فعال اصلاح طلب افزود: همین آقای روحانی که در بدترین شرایط قرار دارد در 
مجموع کارنامه دولت اولش موفق بود.  برجام شکل گرفت و فاکتورهای مختلفی 
از جمله مهار تورم، نقدینگی و امید به آینده ایجاد شد. این مسائل دقیقاً به دلیل 
حضور سرمایه و اعتماد اجتماعی بود. نظام اجازه داد برجام شکل بگیرد، اکنون 
هم نظام باید اجازه دهد کاری مهم، ریشه ای و ساختاری در امر حکمرانی اتفاق 
بیفتد. با قاطعیت می گویم هیچ رییس جمهوری با این شرایط کاری از پیش 

نمی برد.
ظریفیان با بیان اینکه هر شخصی رییس جمهوری شود توان حل مشکلات را 
ندارد، افزود: برجام و اقدامات روحانی ایران را از نجات داد. با سیاست خارجی 
تعاملی روحانی چندین قطعنامه شورای امنیت سازمان ملل لغو و ایران از ذیل 
فصل هفتم منشور ملل خارج شد. توافق برجام باعث شد سرمایه بسیاری وارد 
کشور شود، بارقه و احساس امید به جامعه برگردد و بسیاری از دانشجویان ایرانی 
خارج از کشور وارد کشور شوند.  به هر دلیلی عواملی مانند ترامپ و تندروهای 
داخلی باعث توقف این روند شد. اگر شرایط پس از برجام ادامه پیدا می کرد 

اکنون شرایط ما در سطح بین الملل متفاوت از وضعیت کنونی بود.  

غلامرضا ظریفیان:

 رسالت اصلاح طلبان به سیاست خلاصه نمی شود

مناقشه بر سر حاکمیت منطقه »قره باغ« سال ها است که هر چند وقت یک بار در روابط دو کشور همسایه 
جمهوری آذربایجان و ارمنستان بحران ساز می شود و درگیری نظامی به دنبال می آورد. در این میان، جمهوری 
اسلامی ایران در تقابل دو همسایه شمالی خود، به موجب واقعیت های دیپلماسی، همواره خواستار حفظ صلح 
و آرامش در منطقه بوده و هست.  مناقشه »قره باغ« میان دو جمهوری ارمنستان و آذربایجان دهه ها است ادامه 
دارد و به بحرانی قومی و سرزمینی در منطقه »قفقاز جنوبی« بدل شده است. در شکل گیری این مناقشه هر 
یک از دو طرف دیدگاه های خود را دارند. جمهوری آذربایجان قره باغ را بخشی از خاک خود می داند که از سوی 
ارمنستان اشغال شده است و ارمنستان  نیز به موجب شمار ارامنه ساکن در قره باغ نسبت به اقوام آذری، این  

منطقه را از آن خود می داند.
سابقه شکل گیری بحران

منطقه قره باغ پس از منفک شدن از قلمرو سرزمینی ایران به موجب قراردادهای »گلستان« و »ترکمانچای« در 
دوران حکومت »فتحعلی شاه« قاجار در سال های 1812 و 1828، تحت حاکمیت روسیه درآمد و در سال های 

بعد از آن اقوام آذری  و ارامنه در آن سکنی گزیدند.
بعد از جنگ جهانی اول اما، برخی وقایع چون کشتار ارامنه از سوی قوای امپراتوری عثمانی و شکل گیری 
اتحاد جماهیر شوروی، موجب شد، حاکمیت بر سر منطقه قره باغ به بحرانی جدی میان دو جمهوری تازه 
تاسیس ارمنستان و آذربایجان تبدیل شود. پس از فروپاشی اتحاد جماهیر شوروری، جمهوری های آذربایجان و 
ارمنستان، طی سال های 1992 تا 1994 به مدت 2 سال بر سر حاکمیت بر منطقه قره باغ با یکدیگر جنگیدند. 

این جنگ در نهایت به دلیل  قرار گرفتن آذربایجان در موضع ضعف و تثبیت موقعیت ارتش ارمنستان در قره باغ 
به آتش بس منتهی شد؛ جنگی که گفته می شود در آن تلفات آذری ها بسیار بیشتر از ارمنی ها بوده است و بر 

اساس تخمین کمیساریای عالی پناهندگان سازمان ملل به دنبال آن نزدیک به ۶00 هزار آذری آواره شده اند.
از آن زمان تاکنون اما نزدیک به 2۶ سال است که جمهوری آذربایجان منطقه خودمختار قره باغ را بخشی از 
خاک خود می داند که به دست ارمنستان اشغال شده است. از زمان اعلام آتش بس بر سر منطقه قره باغ در 
سال 1994 تاکنون دوطرف بارها به سمت هم آتش پراکنی کرده  و درگیری نظامی داشته اند. در روزهای اخیر 
هم آتش جنگ میان دو جمهوری آذربایجان و ارمنستان در منطقه قره باغ بالا گرفته است و چند خمپاره از این 

جنگ ها نیز به بخش های مرزی ایران اصابت کرده است.
بازیگران خارجی و بحران قره باغ

بحران قره باغ طی سال های گذشته تعمیق شده است و با وجود برخی نشانه ها از سوی ارمنستان برای 
حل وفصل آن، به دلیل سرسختی آذربایجان در این زمینه، گویی راهی برای برون رفت از آن وجود ندارد. به باور 
کارشناسان، این مناقشه به موجب سیاست های گاه متناقض مسکو و جانبداری ترکیه و غرب از باکو، همواره 
تا به امروز عمیق تر شده است . در سال های اخیر نیز جمهوری آذربایجان به موجب نزدیکی بیشتر به غرب و 
افزایش درآمدهای نفتی خود توانسته بنیه دفاعی و مالی اش را تقویت کند و با قدرت بیشتری در رویارویی با 
ارمنستان در مناقشه قره باغ ظاهر شود. آذربایجان به ویژه در 2 دهه گذشته هرگز از مواضع خود در موضوع 
قره باغ عقب نشینی نکرده است و بازپس گیری منطقه خودمختار قره باغ که کمتر از ۵درصد از مساحت این 

کشور را به خود اختصاص می دهد را در صدر اولویت های سیاست خارجی خود می داند؛ موضعی که به باور 
برخی تحلیلگران، پشتگرمی باکو به ترکیه و غرب در پافشاری بر آن بی تاثیر نبوده است.

موضع میانه و مستمر ایران
جمهوری اسلامی ایران در سال های گذشته و پس از جنگ خونبار میان ارمنستان و آذربایجان در سال 
از طرفین  از یکی  یا جانبداری  از دخالت  1992، همواره پیرامون بحران قره باغ موضع میانه ای داشته و 
خودداری کرده است. ایران طی دهه های گذشته کوشیده است دو طرف را به خویشتنداری در حل بحران 
قره باغ دعوت کند و بارها آمادگی خود را برای میانجیگری و حل چالش موجود میان دو کشور از طریق گفتگو 
و دیپلماسی اعلام کرده است. این موضع جمهوری اسلامی ایران اما طی سال های گذشته بیش از باکو مورد 
استقبال ایروان قرار گرفته است. در این میان، به نظر می رسد برخی به واسطه شمار زیاد شیعیان جمهوری 
آذربایجان و قرابت قومی، تاریخی و فرهنگی با ایران، از دولت ایران انتظار دارند که در بحران قره باغ بی چون وچرا 
از آذربایجان حمایت کند و در این زمینه ایران نیز موضعی مشابه ترکیه اتخاذ کند. این در حالی است که اصول و 
مبانی سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران در راستای خودداری کامل از هر گونه دخالت در امور داخلی 
ملّت های دیگر، روابط صلح آمیز متقابل با دول غیرمحارب، تلاش برای برقراری صلح و امنیت در منطقه و ... 
در اتخاذ سیاست های تهران در قبال بحران قره باغ تاثیرگذار بوده است. از این رو جمهوری اسلامی ایران در 
دهه های پیشین به جای اتخاذ سیاست های جانبدارانه از یکی از طرفین دعوا کوشیده است موضعی میانه 

داشته باشد و نقش میانجیگرانه خود بین 2 همسایه شمالی اش را حفظ کند.

ایران و بحران قره باغ؛ استمرار در میانه روی و صلح طلبی



طرح:علی رادمند

با این قیمت دلار ما جهان چندم هستیم؟! 

اکبر طبری درخواست فرجام خواهی داد 
معاون اجرایی حوزه ریاست سابق قوه قضاییه- از درخواست فرجام خواهی نسبت به پرونده موکلش خبر 
داد. محمد علی داداشی  در این باره اظهار کرد:  از زمان صدور حکم موکلم 20 روز مهلت داشتیم تا فرجام 
خواهی خود را به دیوان عالی کشور تقدیم کنیم که روز گذشته فرجام خواهی موکلم در دیوان عالی کشور 
به ثبت رسید.وی افزود: فرجام خواهی خود را در 131 صفحه و با 27 صفحه ضمائم به ثبت رسانده ایم، 
زیرا هر چهار مورد اتهامات موکل بنده با ایرادات جدی روبرو بوده است.وی در پایان گفت: موکلم در افکار 
عمومی مجازات شده و آینده او به دست قضات دیوان عالی کشور مشخص می شود و فرجام خواهی او به 
ثبت رسیده است.بر اساس این گزارش، اسماعیلی سخنگوی قوه قضاییه 22 شهریور ماه گفت: اکبر طبری 
بابت تشکیل شبکه چند نفره ارتشاء با وصف سردستگی و اخذ رشوه های متعدد به 31 سال حبس تعزیری و 
ضبط اموال ناشی از ارتشاء و انفصال دائم از خدمات دولتی و بیش از 430 میلیارد ریال جزای نقدی محکوم 

شده است.

مراسم عمره در عربستان از سرگرفته شد 
وزارت حج و عمره این کشور شنبه شب اعلام کرد که تمام آمادگی ها برای پذیرش عمره گزاران و در 
چارچوب توصیه های بهداشتی مناسب برای جلوگیری از ویروس کرونا تکمیل شده است.این وزارتخانه اعلام 
کرد که مراحل برگزاری عمره به چهار مرحله تقسیم می شود: در مرحله نخست 30 درصد ظرفیت مسجد 
الحرام و مسجدالنبی )ص( به زائران اختصاص می یابد، در مرحله دوم که 18 اکتبر )27 مهر( آغاز خواهد 
شد، این ظرفیت به 7۵ درصد خواهد رسید.براساس گزارش وزارت حج و عمره عربستان، مرحله سوم اول 
ماه نوامبر )دهه اول آبان( آغاز می شود و عمره و سفر عمره گزاران خارجی به مسجد الحرام و مسجد النبی 
)ص( با ظرفیت صد درصدی پذیرش آغاز خواهد شد و با اعلام پایان همه گیری ویروس کرونا یا نابودی کامل 

آن، مرحله چهارم آغاز می شود.

مهران رجبی از قرنطینه درآمد
مهران رجبی چندی پیش درگیرِ بیماری کرونا شد و به بیمارستان زنجان رفت. او امروز بعد از 1۵ روز بستری 
و قرنطینه خانگی، مقابل دوربین سریال شهید شهریاری قرار گرفت.او در این باره گفت: خدا را شاکرم که از 
بستر بیماری و قرنطینه خانگی بیرون آمدم و توانستم در مقابل دوربین سریال شهید شهریاری قرار بگیرم.
رجبی تأکید کرد: یکی دو روز آینده در زنجان سکانس هایی را فیلمبرداری خواهیم کرد. من نقش "مش 
باقر" پدربزرگ شهید شهریاری را بازی می کنم و سپس به تهران خواهیم آمد و تصویربرداری سریال ادامه 

پیدا می کند.

روابط عمومی صداوسیما: استعفای علی عسکری شایعه است
مدیرکل روابط عمومی سازمان صداوسیما برای چندمین بار خبر استعفای رئیس سازمان صداوسیما را 
شایعه خواند و از پیگیری معاونت حقوقی این سازمان خبر داد.به گزارش فارس، طی روزهای اخیر برای 
چندمین بار خبری با مضمون استعفای علی عسکری رئیس سازمان صداوسیما در فضای مجازی منتشر 
شد که در این باره محمدحسین رنجبران مدیرکل روابط عمومی سازمان صداوسیما گفت: مرداد پارسال هم 
در پاسخ به شایعه سازی یکی از توییت بازان اصلاح طلب عرض کردم خیالتان راحت آقای علی عسکری تا 

بعد از انتخابات 1400 هست.

سفر نمایندگان مجلس به مرز قره باغ 
ابوالفضل عمویی سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی از بازدید 
و حضور برخی اعضای کمیسیون متبوعش در مرز قره باغ خبر داد و اظهار داشت: صبح امروز به همراه 
تعدادی از اعضای کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی، به مرز قره باغ سفر 
کردیم.وی افزود: این سفر به منظور بازدید از مرز و بررسی مباحث مرتبط با تحولات قره باغ و مواردی که بین 
ارمنستان و آذربایجان اتفاق افتاده است صورت گرفت.وی ادامه داد: قرار است در این بازدید که در حال 
حاضر در حال انجام است، آثار مباحث مرتبط با تحولات قره باغ و آثار آن در مناطق مرزی کشورمان مورد 

بررسی قرار بگیرد.

تکذیب تخریب امامزاده عباس )ع( آران و بیدگل 
رئیس اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری آران و بیدگل از توقف عملیات توسعه بنای تاریخی 
امامزاده عباس )ع( نصرآباد خبر داد و گفت: بخش تاریخی این زیارتگاه تخریب نشده است.سید حسین 
چاکری در گفت و گو با ایرنا افزود: تخریبی صورت نگرفته است و تنها قسمت ایوان امامزاده عباس )ع( که 
حدود 20 سال پیش به بنای تاریخی اضافه شده بود، در راستای طرح توسعه این امامزاده تخریب شد.وی 
بیان کرد: در حال حاضر طرح توسعه بنای تاریخی امامزاده عباس متوقف شده است تا نتیجه کارشناسی از 

سوی شورای فنی اداره کل میراث فرهنگی استان اصفهان اعلام شود.

رییس سازمان صمت استان قم:

قم برای توسعه صنایع غذایی
 شرایط مطلوبی دارد

 رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت استان قم گفت: این استان 
برای استقرار هرچه بیشتر واحدهای صنعتی فعال در حوزه صنایع غذایی 

و توسعه فعالیت ها در این بخش،  از شرایط لازم و مطلوب برخوردار است.
محمود سیجانی بیان کرد:  استقرار صنایع غذایی در شهرک ها و نواحی 
صنعتی قم به صورت تخصصی و مجزا از سایر بخش ها صورت می گیرد 
و به همین دلیل توسعه این واحدها ازنظر رعایت استانداردهای محیط 
زیستی و سلامت شرایط لازم را دارد. وی افزود: از طرف دیگر قم به پایتخت 
و بازارهای بزرگ مصرف کشور نزدیک است و تولیدکنندگان صنایع غذایی 
فعال در این استان می توانند به سرعت محصول تولیدی خود را به دست 
مشتریان برسانند. وی ادامه داد: همچنین قم ازجمله مراکز مهم زیارتی و 
گردشگری کشور است و سالانه میلیون ها زائر در این استان حضور می یابند 
که تامین نیاز غذایی ایشان فرصت خوبی برای توسعه واحدهای مرتبط با 
این بخش مهم صنعتی در قم است. سیجانی گفت: هم اکنون نیز قم در 
زمینه صنایع غذایی ازجمله استان های پیشرو به حساب می آید و واحدهای 
که  است  فعالیت  استان مشغول  این  در شهرک های صنعتی  متعددی 

محصولات تولید آن ها به بازارهای داخلی و بین المللی صادر می شود.
وی بیان کرد: کیفیت صنایع غذایی تولیدشده در قم توسط نهادهای 
نظارتی همچون اداره کل استاندارد استان به صورت مستمر رصد می شود 
و به همین دلیل محصولات تولیدی استان در این بخش با نام های تجاری 

معتبر، بازار فروشی مناسبی دارد.

رئیس مجتمع بیمارستانی شهید بهشتی قم خبرداد:

افزایش ابتلای خانوادگی به کرونا  
رئیس مجتمع بیمارستانی شهید بهشتی و امیرالمومنین )ع( قم گفت : در 
پیک جدید سن ابتلا کاهش یافته و ابتلای خانوادگی به کرونا در قم افزایش 
پیدا کرده است. دکتر فروغی در گفت و گویی از افزایش قدرت سرایت 
ویروس کرونا سخن گفت و افزود: هم اکنون ابتلای خانوادگی به کرونا در 
قم زیاد شده به ویژه آنکه سن ابتلا نیز کاهش یافته و هم اکنون بسیاری 
از جوانان و افراد با سن کمتر از ۵0 سال به این بیماری مبتلا می شوند. 
دکتر فروغی خاطرنشان کرد: در پیک جدید کرونا مادران باردار بیش تر از 
پیک قبل به کرونا مبتلا شده اند. وی با بیان اینکه قم در وضع خوبی به 
سر نمی برد تصریح کرد: مردم قم هنوز عمق فاجعه کرونا در قم را نمیدانند. 
دکتر فروغی با اشاره به اینکه در حال حاضر تعداد بیماران کرونایی در قم 
افزایش یافته است گفت: به همین علت، بسیاری از بیماران غیرکرونایی 
مانند قلبی عروقی از ترس کرونا به بیمارستان ها مراجعه نمی کنند و در 
منزل میمیرند. دکتر شفیعی رئیس مجتمع بیمارستانی نکویی، هدایتی، 
فرقانی و ایزدی هم درگفتگویی از خستگی و فرسودگی کادر درمان سخن 
گفت و افزود: تاب آوری کادر پزشکی قم رو به اتمام است و تعدادی از آن ها 
نیز به کرونا مبتلا شده اند. وی تاکید کرد: تنها مردم میتوانند با رعایت دقیق 
موازین بهداشتی از ابتلای بیشتر به کرونا جلوگیری کنند تا کمک کار کادر 
درمان باشند. دکتر شفیعی افزود: ظرفیت استفاده از دستگاه های مورد 
نیاز درمان بیماران کرونایی نیز محدود است و بلاخره به اتمام میرسد. وی 
گفت: به همین دلیل در حال حاضر برخی بیماران کرونایی پس از بهبودی 
مرخص میشوند تا جا برای بیماران جدید باز شود. دکتر شفیعی تاکید کرد: 

در چنین شرایطی، راه حل، پیشگیری است نه درمان.

مدیرکل پزشکی قانونی استان قم خبرداد:

کاهش ۱۸ درصدی نزاع 
 مدیرکل پزشکی قانونی استان قم گفت: نزاع در این استان در نیمه 
نخست امسال نسبت به مدت مشابه پارسال 18 درصد کاهش یافته است.

حمید صدیقی آخا افزود: نیمه نخست امسال تعداد پنج هزار و ۵۶3 
پرونده نزاع به پزشکی قانونی قم ارجاع شد، در حالی که این آمار در مدت 
مشابه پارسال، ۶ هزار و 729 مورد بوده است. وی با اشاره به پرونده های 
مرگ مشکوک و ابهام آمیز، بیان کرد: نیمه نخست امسال ۶33 پرونده 
مرگ مشکوک در پزشکی قانونی قم بررسی شد که نسبت به مدت مشابه 
پارسال 14 درصد افزایش یافته است. وی ادامه داد: مرگ های مشکوک از 
جمله تصادف ها، سقوط از ارتفاع، فوت در اثر حادثه در محل کار و پیدا 
شدن اجساد از جمله مواردی است که برای بررسی بیشتر به پزشکی 
قانونی ارجاع می شود. صدیقی آخا گفت: پرونده های پزشکی که از نظر 
مراجع قضایی با ابهام، پیچیدگی و شک روبه رو باشد در کمیسیون های 
تخصصی پزشکی قانونی مورد بررسی قرار می گیرد. وی افزود: در ۶ ماه 
نخست پارسال، 3۵0 پرونده در کمیسیون های تخصصی پزشکی قانونی 
قم مورد رسیدگی قرار گرفته که امسال با کاهش 13 درصدی به 30۶ مورد 
رسیده است. وی بیان کرد: در ۶ ماه نخست پارسال، 19 هزار و 288 معاینه 
سرپایی در پزشکی قانونی انجام شد که امسال با کاهش 13 درصدی به 1۶ 

هزار و 898 مورد رسیده است.

معاون دانشجویی فرهنگی دانشگاه علوم پزشکی قم خبر داد؛

برگزاری دوره های استرس 
در دوران کرونا 

معاون فرهنگی دانشگاه علوم پزشکی قم از برگزاری دوره های استرس در 
دوران کرونا به منظور کمک به کاهش بار فشار های روانی 

سمیرا حاجی صادقی در جلسه شورای فرهنگی دانشگاه علوم پزشکی 
قم گفت: در ایام کرونا برنامه های فرهنگی را تعطیل نکرده ایم و تنها روش 
برنامه ها تغییر و به فضای مجازی منتقل شد. او افزود:از ظرفیت تمامی 
گسترش  همچنین  و  فرهنگی  برنامه های  اجرای  به منظور  دانشجویان 
موضوعات مختلف در این عرصه استفاده می کنیم. حاجی صادقی عنوان 
کرد: به منظور کمک به جامعه برای کاهش استرس ها و بار فشار های روانی 
در ایام کرونا، دوره های استرس در دوران کرونا، خودبیمارانگاری و وسواس 
در کرونا را برگزار می کنیم. معاون دانشجویی فرهنگی دانشگاه علوم پزشکی 
قم افزود:این برنامه برای دانشجویان است که در فضا های مجازی نیز 

قرارگرفته تا دیگران نیز بتوانند از آن استفاده کنند  تا دچار مشکل نشوند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

وضعیت ۱۴۰ بیمار کرونایی در قم
 وخیم است

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در حال حاضر 773 بیمار کرونایی 
در مراکز درمانی قم بستری هستند که وضعیت 140 تَن از آنها وخیم 
می باشد.  محمد رضا قدیر اظهار داشت: در شبانه روز منتهی به سیزدهم 
مهرماه 180 تَن با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا در مراکز درمانی 
قم مورد پذیرش قرار گرفتند. قدیر با اشاره به بستری شدن 129 بیمار 
جدید در بخش ها و تحت نظر اورژانس بیمارستان افزود: 11۶ تَن از کل 
بیمارانی که طی روزهای گذشته بستری بودند نیز ترخیص شدند. رئیس  
دانشگاه علوم پزشکی قم همچنین بیان کرد: در 24 ساعت گذشته 11 

تَن که نتیجه آزمایش کرونای آنها مثبت بود جان خود را از دست دادند.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: برآورد 
اولیه پروژه تونل جمهوری 90 میلیارد تومان بود که 
با قیمت های جدید این پروژه بالغ بر 200 میلیارد 

تومان هزینه خواهد داشت. 
وضعیت  آخرین  به  اشاره  با  حلوایی زاده  عباس 

امام  میدان  حدفاصل  جمهوری  تونل  اجرای 
حسین)ع( تا بلوار یادگار امام اظهار داشت: بخشی 
از این پروژه به شکل تونل و بخش دیگر به شکل 

ترانشه باز اجرا می شود.
وی با بیان اینکه حدفاصل میدان امام حسین)ع( 
تا خیابان نور هشت مدول است که پنجمین مدول 
بتن ریزی شده است، ابراز کرد: مدول ششم در حال 
اجراست که مدول هشتم معارض ملکی دارد که 
باید آزادسازی شود. معاون فنی و عمرانی شهرداری 
قم به تمهیدات انجام شده برای جلوگیری از کند 
شدن سرعت پروژه اشاره کرد و افزود:  قبل از میدان 
امام حسین)ع( هم رمپ ورودی تونل داریم که در 

حال اجرای آن هستیم.
احداث  و  حفاری  همزمان  اینکه  بیان  با  وی 
شمع ها قبل از میدان امام حسین)ع( برای احداث 
داخل  شد:  یادآور  می گیرد،  صورت  تونل  رمپ 
میدان هم شمع گذاری به اتمام رسیده و پس از آن 

هم احداث تابیه اجرایی می شود.
به صورت  را  کارها  این  داد:  ادامه  زاده  حلوایی 

همزمان انجام می دهیم تا بتوانیم به سرعت روی 
روال  به  را  مردم  زندگی  و  کرده  آسفالت  را  سطح 
عادی بازگردانیم، همچنین عملیات خاک برداری 
و جابه جایی تأسیسات و به ویژه فاضلاب در تونل 
در حال انجام است که کار بسیار سختی محسوب 
می شود و درعین حال همزمان باید کارهای روسازی 
تونل مانند دیواره سازی و روشنایی و غیره را هم 

انجام دهیم.
به گفته وی مدت زمان این پروژه دو ساله است 
و برآورد اولیه آن بدون تعدیل و تملک 90 میلیارد 
و  جدید  قیمت های  به  توجه  با  که  بوده  تومان 
خواهد  هزینه  تومان  میلیارد   200 تا  تملک ها 
به  قم  شهرداری  عمرانی  و  فنی  معاون  داشت. 
گفت:  و  کرد  اشاره  پروژه  این  ترافیکی  اثرگذاری 
این پروژه در واقع از پردیسان و بلوار فداییان اسلام 
شروع شده و از منطقه چهار عبور می کند و به منطقه 
سمت  به  هم  امام)ره(  یادگار  از  بعد  می رسد.  دو 
کمربندی امام علی)ع( رفته و یک محور شریانی 

درجه یک را تشکیل می دهد.

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم :

احداث تونل جمهوری ۲۰۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

 کشف احتکار ۱3 میلیارد ریالی نهاده های دامی 
 فرمانده انتظامی استان قم گفت: با تلاش ماموران پلیس امنیت اقتصادی استان، احتکار نهاده های 

دامی به ارزش 13 میلیارد و ۵8۵ میلیون ریال در قم کشف شد.
سردار سید محمود میرفیضی در گفت وگویی بیان کرد: ماموران پلیس امنیت اقتصادی استان از فعالیت 

فردی در امر احتکار نهاده های دامی در واحد صنفی خوراک دام در قم مطلع شدند.
وی گفت: کارآگاهان پس از بررسی های اولیه، با هماهنگی کارشناسان سازمان تعزیرات حکومتی از 

محل مذکور بازرسی و 400 تن جو ایرانی و 10 تن ذرت احتکار شده را کشف کرده و متهم دستگیر شد.
فرمانده انتظامی استان قم ارزش محموله مکشوفه را برابر اعلام نظر کارشناسان، 13 میلیارد و ۵8۵ 
میلیون ریال اعلام کرد. میرفیضی اضافه کرد: درنهایت در این رابطه پرونده تشکیل و جهت تعیین و تکلیف 
به سازمان تعزیرات حکومتی استان ارسال شد. فرمانده انتظامی قم همچنین از کشف احتکار مواد غذایی 
به ارزش بیش از یک میلیارد و 79۵ میلیون ریال در قم خبر داد. وی افزود: با همکاری کارشناسان سازمان 
صنعت، معدن و تجارت و هماهنگی با سازمان تعزیرات حکومتی طی یک بازرسی، انواع مواد غذایی از 
قبیل روغن، برنج، نخود، رب گوجه فرنگی و قند کشف و متهم دستگیر شد. وی ارزش محموله مکشوفه 
را برابر اعلام نظر کارشناسان بیش از یک میلیارد و 79۵ میلیون ریال اعلام کرد. میرفیضی اضافه کرد: 
درنهایت در این رابطه پرونده تشکیل و جهت تعیین و تکلیف به سازمان تعزیرات حکومتی استان ارسال 

شد.

فرمانده انتظامی شهرستان قم  خبرداد:

دستگیری ۱۰ تن از اراذل و اوباش 
فرمانده انتظامی شهرستان قم با اشاره به نزاع دسته جمعی 10 تن از اراذل و اوباش اتباع خارجی در قم، 

از دستگیری تمامی افراد در کمتر از چهار ساعت خبر داد.
سرهنگ مراد حسین جعفریان بیان کرد: مأموران گشت کلانتری 2۶ جمکران، حین انجام مأموریت 
با مشاهده نزاع دسته جمعی عده ای از اراذل و اوباش اتباع خارجی که با سلاح سرد قصد ایجاد رعب 
و وحشت داشتند، برای دستگیری آن ها وارد عمل شدند. وی گفت: سپس متهمان با مشاهده خودرو 
پلیس از محل نزاع متواری و تلاش برای دستگیری آن ها آغاز و سرانجام در کمتر از چهار ساعت تمامی 
افراد شناسایی و با هماهنگی مقام قضائی استان دستگیر شدند. فرمانده انتظامی شهرستان قم، تصریح 
کرد: در ادامه طی بازرسی از مخفیگاهشان چندین قبضه سلاح سرد، یک قبضه سلاح گرم و آلات و ادوات 
استعمال مواد مخدر کشف و پنج دستگاه موتورسیکلت نیز توقیف شد. جعفریان در پایان بابیان اینکه 
پلیس با مخلان نظم و امنیت با قاطعیت برخورد خواهد کرد از شهروندان خواست، در صورت مشاهده 

هرگونه تخلف بلافاصله از طریق تماس با 110 به مرکز فوریت های پلیسی استان اطلاع دهند.

جانشین فرماندهی انتظامی استان قم:

۲۴ واحد صنفی فاقد پروانه پلمب شد
جانشین فرماندهی انتظامی قم نیز از اجرای طرح برخورد با صنوف فاقد پروانه کسب در استان خبر داد.
سرهنگ بهادر اسماعیلی، اظهار داشت: طرح نظارت بر اصناف به منظور برخورد با صنوف فاقد پروانه 
کسب از اتحادیه های مربوطه و باهدف ساماندهی صنوف فاقد پروانه کسب با محوریت پلیس امنیت 

عمومی در سطح استان اجرا شد.
وی افزود: ماموران اداره نظارت بر اماکن عمومی با همراهی نماینده اتاق اصناف از واحد صنفی سطح 
استان بازدید کردند و در این راستا تعداد 124 واحد صنفی متخلف به علت نداشتن مجوز و پروانه کسب و 
عدم رعایت قوانین و مقررات صنفی اخطار گرفتند و تعداد 24 واحد صنفی در این خصوص پلمب شدند.

اسماعیلی با تاکید بر استمرار این گونه طرح ها و برخورد با واحدهای صنفی متخلف از عموم مردم 
خواست در صورت مشاهده هرگونه فعالیت غیرمجاز توسط افراد متخلف موارد را سریعاً از طریق پل 

ارتباطی 110 اطلاع رسانی کنند تا نسبت به برخورد قانونی با متخلفان اقدام شود.
 

اورژانس ۱۱۵ قم اعلام کرد؛

تصادف در اتوبان قم به تهران با پنج مصدوم 
برخورد دو خودروی سواری سراتو و تیبا در اتوبان قم به تهران پنج مصدوم برجای گذاشت که حال یک 

تن وخیم است. 
اورژانس 11۵ قم اعلام کرد: ساعت  9:14 دقیقه بامداد روز دوازدهم مهرماه بر اثر شدت  برخورد دو 

خودروی سواری سراتو و تیبا در اتوبان قم به تهران پنج تن مصدوم شدند.
بر اساس این گزارش بلافاصله سه دستگاه آمبولانس اورژانس 11۵ قم به محل حادثه اعزام شدند و تمام 
مصدومان پس از دریافت اقدامات درمانی لازم از سوی کارشناسان فوریت های پزشکی به مرکز درمانی 
منتقل شدند. حال یکی از مصدومان وخیم گزارش شده است. به گفته سرهنگ پناهی،رئیس پلیس راه 

استان قم علت حادثه بی احتیاطی ناشی از بی توجهی به جلو از سوی راننده سراتو اعلام شد.

مدیر منطقه یک شهرداری قم گفت: در منطقه یک بیشتر بوستان های موجود 
کارکرد فرامنطقه ای دارند و برای افزایش سرانه سبز داخل بافت شهری سیاست 

ما حراست از باغ های موجود است.
 احمد ترکمن با اشاره به سرانه هفت و نیم متری فضای سبز در منطقه یک 
شهری اظهار کرد: بیشتر بوستان های موجود این منطقه بوستان های بزرگی 

هستند که کارکرد فرا منطقه ای و فراشهری دارند. 
وی با اشاره به کمبود سرانه فضای سبز در داخل بافت شهری افزود: به عنوان 
مثال در محله های پرتراکم و قدیمی مانند دروازه ری کمبود بوستان وجود دارد.  
مدیر منطقه یک شهرداری قم با اشاره به اینکه تملک در بافت قدیمی برای ایجاد 
بوستان کار بسیار سختی است گفت: بهترین راه ما حراست از باغ های موجود 
در بافت شهری در منطقه یک است.  وی ادامه داد: در میان تمام باغ ها، مسئله 

تملک باغ اشراقی برای ما بسیار مهم است و توان زیادی برای این موضوع گذاشته 
ایم. ترکمن خاطرنشان کرد: چند هزار متر از این باغ را خریداری کردیم اما نظر 

آقای شهردار و شورای شهر تملک کامل باغ اشراقی است. 
وی با اشاره به اینکه طبق مصوبه کمیسیون ماده پنج شهرداری میتواند 50 
درصد مساحت باغ را مجوز مسکونی و تجاری بدهد افزود: با اینهمه ما به دنبال 

تحقق این مصوبه هم نیستیم و تلاش ما خرید کامل باغ های داخل شهر است. 
مدیر منطقه یک شهرداری قم اعلام آمادگی کرد که با توافق و قرار دادن زمین 

معوض در اختیار مالکان مانع از خشک شدن باغ ها شود. 
وی به تلاش برای تملک باغی در نزدیکی گلزار شهدا اشاره کرد و گفت: 5 هزار 
متر از این باغ تملک شده و در حال تبدیل شدن به بوستان بانوان است که البته 

تملک مابقی هم در دستور کار ما قرار دارد.

مدیر منطقه یک شهرداری قم :

باغ های شهری تملک می شوند

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: روند ابتلا به ویروس در قم 
صعودی و نسبت به یک ماه قبل، این روند افزایشی بوده و آمار متوفیان در قم 
افزایش یافته است.  سیامک محبی با اشاره به آخرین وضعیت انتقال ویروس کرونا 
در قم اظهار داشت:  روند ابتلا به ویروس در قم، صعودی و نسبت به یک ماه 
قبل، این روند افزایشی است، آمار متوفیان در قم افزایش  یافته است و در زمینه 
ابتلا و میزان فوت به دوران اسفندماه سال قبل در موج اول بازگشته ایم. معاون 
بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم عنوان کرد: در میزان مرگ جز استان های 
پرخطر هستیم و از مرحله بحرانی گذر کردیم، اما باید نسبت به رعایت ضوابط و 
پروتکل های بهداشتی توجه ویژه ای شود تا دوباره شاهد افزایش میزان مرگ ومیر 
نباشیم. وی خاطرنشان کرد: میزان بروز ویروس با توجه به جهش بیماری روند 

افزایشی داشته است و انتقال ویروس از هر بیمار به 10 نفر رسیده است و باید 
مراقبت های لازم در قطع زنجیره انتقال ویروس اتفاق بیفتد. محبی تعداد بیماران 
بدحال در قم را دارای شرایط نامناسبی دانست و  افزود: استان قم درگیر ویروس 
شده و برخی تجمعات و بی مبالاتی انتقال ویروس را تقویت می کند. وی در مورد 
هدف گذاری و ریل گذاری در جهت ظرفیت های موجود در حمایت از اقشار 
آسیب دیده در کرونا یادآور شد: حوزه اقتصادی، اجتماعی و سلامت جامعه 
نیازمند همراهی گروه های جهادی، مواکب و هیئت های مذهبی است. معاون 
بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم تصریح کرد: در هفته های اخیر تعدادی 
از مواکب و خیرین و هیئت های مذهبی منشأ خدمات زیادی به ویژه در حوزه 

سلامت بوده اند که بسیار ارزشمند است.

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم گفت: 
معنوی  »ویزای  طرح  حسینی  اربعین  آستانه  در 
خانواده های  به  مومنانه  کمک  هدف  با  اربعین« 

نیازمند اجرا می شود.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم با اشاره 
به آغاز طرح »ویزای معنوی اربعین« با هدف کمک 
مومنانه به خانواده های نیازمند گفت: با توجه به 
شرایط خاص امسال زائران می توانند هزینه های 

سفر خود را جهت تهیه بسته های معیشتی برای 
خانواده های نیازمند اختصاص دهند.

بهرامی با اشاره به تبعات اقتصادی شیوع کرونا به 
معیشت خانوار ها گفت: در این طرح 9 قلم کالای 
اساسی خانوار شامل: برنج، روغن، مرغ، تخم مرغ، 
خانواده های  به  و...  گوشت  گوجه،  رب  حبوبات، 

نیازمند و آسیب دیده از کرونا اهدا می شود.
وی با بیان اینکه تمامی مراکز هلال احمر آماده 

دریافت کمک های خیران هستند افزود: دبیرخانه 
ستاد اجرایی این طرح در خیابان شهید لواسانی 
نبش کوچه 7 ستاد مرکزی جمعیت هلال احمر نیز 

آماده دریافت کمک های نقدی خیران است.
بهرامی گفت: خیران می توانند کمک های نقدی 
خود را به شماره کارت ۶104337432089074 
و یا شماره حساب ۵۵۶7۶78018 به نام جمعیت 

هلال احمر نزد بانک ملت واریز کنند.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم :
آمار فوت مبتلایان به کرونا در قم افزایش  یافته است 

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم اعلام کرد
اجرای طرح »ویزای معنوی اربعین« برای کمک به خانواده های نیازمند 

صدور  از  قم  انقلاب  و  عمومی  دادستان 
کیفرخواست برای متهمان اصلی پرونده سرقت 
مسلحانه در استان قم و شهرستان ساوه با عناوین 
محاربه و سرقت مسلحانه مقرون به آزار خبر دادو 
جامعه  آسایش  و  امنیت  زنندگان  برهم  با  گفت: 

برخورد قاطع  وقانونی می شود.
و  عمومی  دادسرای  عمومی  روابط  گزارش  به 
انقلاب قم، حجت الاسلام والمسلمین حسن غریب 
با اشاره به پرونده سرقت مسلحانه از طلافروشی 
که در اردیبهشت 99 در قم رخ داد، افزود: برای 
و  محاربه  جرم  به  پرونده  این  اصلی  متهم  چهار 
سرقت مسلحانه مقرون به آزار، قرار نهایی صادر و 
پرونده با صدور کیفرخواست به دادگاه ارسال شد. 

وی استفاده سارقان از سلاح جنگی کلاشینکف، 
ایجاد رعب و وحشت در بین  و  تیراندازی هوایی 
مردم را از اقدام های مجرمانه این متهمان در این 
سرقت دانست و گفت: رسیدگی به این پرونده با 
سرعت و قاطعیت با عناوین محاربه و سرقت مقرون 
به آزار در دستور کار شعبه سه بازپرسی دادسرا قرار 
گرفت و پس از حدود سه ماه با تکمیل تحقیقات، 
شد.  ارسال  دادگاه  به  و  صادر  آن  کیفرخواست 
و اضافه کرد:  اشاره  به دیگر سوابق متهمان  وی 
سرقت مسلحانه بانک صادرات ساوه شعبه آزادی، 
سرقت مسلحانه بانک صادرات ساوه شعبه شهید 
طالقانی، سرقت مسلحانه طلافروشی خیابان 14 
مسلحانه  سرقت  و  قم  در  حسین)ع(  امام  متری 

در  بهشتی  طلافروشی خیابان 20 متری شهید 
پرونده  این  در  از جمله سرقت های مسلحانه  قم 
است. غریب گفت: متهمان این پرونده با صدور 
دستورات قضایی و تدابیر ماموران نیروی انتظامی 
در تیرماه امسال در بخش نوبران شهرستان ساوه 
استان مرکزی دستگیر شدند و از محل مخفیگاه 
آن ها، اسلحه کلاشینکف استفاده شده در سرقت، 
و  تعدادی فشنگ جنگی  2 قبضه کلت کمری، 
مقداری طلا کشف و ضبط شد. وی همچنین بر 
اقدام قاطع و قانونی دادسرا با برهم زنندگان امنیت 
و آسایش جامعه تاکید و بیان کرد: شهروندان بدانند 
دستگاه قضایی در برخورد با سارقان مال و امنیت 

مردم با شدت و صلابت برخورد خواهد کرد.

دادستان عمومی و انقلاب قم  تاکید کرد:

برخورد قاطع با برهم زنندگان امنیت و آسایش جامعه 


